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На арене – 
клоуны

Светлана 
КАЛИНКИНА

Кампания по выдвижению 
единого кандидата в президен-
ты от оппозиции, похоже, подхо-
дит к логическому завершению. 
Последние новости в этой связи, 
кроме горькой улыбки, ничего не 
вызывают. Лидеры оппозицион-
ных партий, движений и иници-
атив так рьяно боролись за фор-
мат и процедуру выборов «еди-
ного кандидата», так серьезно 
подходили к формулировкам 
резолюций и пресс-релизов по 
итогам своих заседаний, что 
заболтали проблему на корню.

Что такого нового будет в 
этих выборах, чтобы кандидаты 
от оппозиции могли надеяться на 
победу или хотя бы на честный 
подсчет голосов, никто не гово-
рил. Зато политические лидеры 
мерялись амбициями: Анатолий 
Лебедько, Владимир Некляев, 
Александр Милинкевич. К ним 
в компанию самозаписались 
известные в очень узких кругах 
Ольга Карач и Елена Анисим. И 
каждый говорил, что за ним – 
люди, связи, авторитет, видение 
стратегии победы…

Хотя, конечно, все это не 
более чем надувание щек, но 
между собой претенденты боро-
лись по-взрослому. Уступать 
никто не хотел. Ругались, мири-
лись, изображали, что готовы 
договариваться. Вели себя так, 
будто белорусские выборы – это 
выборы в общепринятом пони-
мании этого слова.

И вот теперь, когда до старта 
президентской кампании остает-
ся пару месяцев, мы пришли к 
логическому финалу этой долгой 
говорильни. На последнем сойме 
Партии БНФ в Минске ее предсе-
датель Алексей Янукевич сооб-
щил, что кампания «Народный 
референдум» (напомню, что в 
нее входят Партия БНФ, кампа-
ния «Говори правду!», движение 
«За Свободу» и Белорусская 
социал-демократическая пар-
тия (Грамада)) в апреле выдви-
нет единого кандидата в прези-
денты. Предварительный спи-
сок, из которого будет выбран 
этот самый кандидат, уже есть. 
Однако с большой долей веро-
ятности баллотироваться не 
будет ни один из руководителей 
структур – никто из более-менее 
известных персон. Александр 
Милинкевич, как выясни-
лось, свою кандидатуру снял. 
Владимир Некляев публичного 
«нет» еще не сказал, но узкому 
кругу соратников уже сообщил, 
что не желает участвовать. В 
итоге кандидатами в «единые», 
скорее всего, станут откровенно 
дежурные фигуры. Например, от 
Партии БНФ это зампредседа-
теля Григорий Костусев, а также 
первый заместитель председа-
теля общественного объеди-
нения «Таварыства беларускай 
мовы імя Францішка Скарыны» 
Елена Анисим.

Смешные кандидаты. Не 
правда ли?

Кто-то скажет: «Какие выбо-
ры – такие и кандидаты». И в 
каком-то смысле будет прав. Но 
искусство политики – это умение 
извлекать дивиденды из любой 
ситуации. В Беларуси кампания 
по выборам президента не дает 
оппозиции возможности побе-
дить в честной борьбе, но это 
все равно не значит, что на арену 
нужно выпускать клоунов.

Сегодня у сторонников 
Александра Лукашенко есть один 
железный аргумент. Их позиция 
такая: «Да, наши выборы не соот-
ветствуют стандартам демокра-
тических стран. Да, может быть, 
Александр Лукашенко засиделся 
в своем кресле. Да, сказочно-
нереальной кажется поддерж-
ка действующего президента в 
80 процентов голосов, и, ско-

рее всего, его рейтинг намного 
ниже. Но все равно Лукашенко 
как занимал, так и занимает свой 
пост. Потому что никто другой 
из политиков по рейтингу даже 
близко не приблизился к дей-
ствующему президенту. А значит, 
не надо цепляться за цифры».

Увы, это так. Сколько бы 
оппозиция ни говорила, что 
президентские выборы прош-
ли нечестно, сколько бы ни 
доказывала, что итоги выборов 
сфальсифицированы, многие 
белорусы считают, что по боль-
шому счету все честно. Потому 
что процентов голосов, отдан-
ных за Александра Лукашенко, 
все равно значительно боль-
ше, чем за условного Некляева, 
Милинкевича или Санникова.

Недавно, во время «Прямой 
линии» в Орше, одному из лиде-
ров кампании «Говори правду!» 
Андрею Дмитриеву об этом ска-
зали прямо в лоб. Женщина, 
представившаяся как «слуцкая 
ткачиха», задала такой вопрос: 
«Вам не кажется, что участие 
Некляева в выборах (если он 
пойдет на выборы) – это изде-
вательство над его имиджем? 
Ведь итог известен – люди выбе-
рут известно кого. У Александра 
Григорьевича рейтинг сегодня 
41 процент, а у Некляева в десять 
раз меньший…»

Андрей Дмитриев отве-
тил образно-художественно: 
«Дорогая слуцкая ткачиха, если 
бы в прошлом ваши коллеги 
боялись сложной работы, кото-
рая требует терпения и веры и 
вначале кажется почти неверо-
ятной, мы бы никогда не увидели 
слуцкие пояса. Даже если в 2015 
году мы свой «слуцкий пояс» не 
закончим, ткать наш пояс пере-
мен и будущего все равно сто-
ит».

В общем, возразить оказа-
лось нечего. И надо понимать, 
что Владимир Некляев тут про-
сто к слову пришелся. Потому 
что подобное можно сказать о 
любом из действующих полити-
ческих лидеров. 

Именно поэтому и белорус-
ские, и зарубежные политоло-
ги всегда говорили, что нашей 
оппозиции на выборах как воздух 
нужен единый кандидат. Чтобы 
голоса избирателей, которые 
хотят европейского пути разви-
тия страны, хотят политических 
и экономических реформ, хотят 
перемен не распылялись между 
десятком оппозиционеров, а 
были отданы одному кандидату.

Иными словами, если нет 
яркой персоны, то, по мнению 
политологов, оппозиционный 
электорат должна объединить 
идея. Чтобы по итогам выборов 
можно было смело утверждать: 
«У вас, Александр Григорьевич, 
40 процентов голосов, и у нас 
сорок, – тех, кто голосовал за 
единого кандидата  от оппози-
ции или игнорировал выборы по 
его призыву – неважно. – Значит, 
садимся за «круглый стол» и 
начинаем переговоры о мирных 
политических реформах».

Задача, которую могла и 
должна была ставить перед 
собой оппозиция на президент-
ских выборах, – доказать, что 
она не является жупелом, кото-
рым власть пугает мирных граж-
дан, «статистической погреш-
ностью». Показать, что в стра-
не есть «электорат перемен», 
который власть просто не может 
игнорировать. Причем независи-
мая социология показывает, что 
сегодня такой расклад – сорок 
на сорок, пятьдесят на пятьдесят 
– не фантастический, а вполне 
реальный. Правда, если на аре-
ну выйдут клоуны, то шансов не 
будет. И боюсь, что у этой оппо-
зиции не будет уже никогда.

Борис Немцов готовил доклад «Путин и война», собирал доказательство того,  
что в Донбассе воюют не только ополченцы, но и российская армия. 

Борис Немцов хотел объяснить россиянам, почему на стороне самопровозглашенных  
ДНР и ЛНР оказались бойцы так называемого «чеченского добровольческого спецназа»,  

имеющие опыт участия в силовых операциях и боевые награды.
Вечером 27 февраля Борис Немцов был убит четырьмя выстрелами в спину прямо  

под стенами Кремля. Расследование этого преступления быстро вышло на «чеченский след».  
Но такой, который завел в тупик. 

Чеченский след
Глава Чечни Рамзан Кадыров назвал обвиняемого в убийстве Бориса Немцова  

«настоящим патриотом России». Какая дикость!

Басманный суд Москвы 8 марта поста-
новил арестовать пятерых подозреваемых 
в убийстве российского оппозиционного 
политика Бориса Немцова. Двое из них были 
задержаны в Ингушетии 5 и 6 марта, трое 
– 7 и 8 марта. Один из задержанных, Заур 
Дадаев, оказался бывшим военнослужащим 
батальона «Север», созданного в 2006 году 
под патронажем президента Чечни Рамзана 
Кадырова, и кавалером ордена Мужества. 
Он единственный признает свою причаст-
ность к убийству Немцова.

Утром в воскресенье в Грозном была 
попытка задержать еще одного подозрева-
емого – Беслана Шаванова. Он отслужил в 
МВД Чечни почти десять лет, месяц назад 
якобы уволился по состоянию здоровья. При 
попытке ареста подорвал себя гранатой. 

Шаванова Рамзан Кадыров назвал «храбрым 
воином». 

Что до главного обвиняемого, то гла-
ва Чечни Рамзан Кадыров вечером в вос-
кресенье написал в инстаграме, что пре-
красно знает Дадаева, считает того «насто-
ящим патриотом России» и знает, что он 
был оскорблен карикатурами на проро-
ка Мухаммеда в журнале «Шарли Эбдо». 
Следом за этим агентство «Росбалт» рас-
пространило слова анонимного источника 
в правоохранительных органах о том, что 
сам Дадаев в своем признании прямо ска-
зал о том, что мотивом убийства Немцова 
послужили некие «негативные высказыва-
ния о мусульманах, сделанные политиком». 
Проблема только в том, что этих «негатив-
ных высказываний» Немцова никто не может 

найти. Скорее даже наоборот: Немцов был 
противником войны в Чечне, в свое время 
собрал и принес Борису Ельцину миллион 
подписей против этой войны. За это Бориса 
Немцова в Чечне очень уважали. Напомним, 
что даже террористы, захватившие залож-
ников на спектакле «Норд-Ост», готовы были 
вести с Немцовым переговоры об освобож-
дении людей, однако ФСБ не позволило, 
чтобы такие переговоры состоялись.

Что же стало причиной убийства 
Немцова? Это предстоит выяснить след-
ствию, но в версию «мести за негативные 
высказывания об исламе» мало кто верит. 
Аналитики говорят о борьбе «ястребов», 
которая идет в окружении Владимира 
Путина, одним из действующих лиц которой 
является и президент Чечни Кадыров.  

Исламские мотивы – бредовая версия следствия
Предположение, что Немцова 

убили радикальные мусульмане 
за негативные высказывания про 
ислам, судя по всему, стало офи-
циальной версией следствия.

Это не просто бред. Для 
меня очевидно, что такая версия 
– результат политического зака-
за Кремля. Такая версия вполне 
удобна властям. Неудивительно, 
что стрелочник Дадаев, которого 
Кадыров после убийства назвал 
«настоящим патриотом и воином», 
озвучивает именно исламские 
мотивы своего преступления.

Немцов был абсолютно тер-
пимым в религиозном плане чело-
веком. Конечно, он критиковал 
террористов, которые расстре-
ляли редакцию «Шарли Эбдо» в 

Париже. Но многие публичные 
персоны критиковали их гораздо 
жестче и громче. Немцов крити-
ковал убийц, но никогда не сказал 
плохого слова про ислам. Так что 
версия, будто бы именно Немцов 
вызывал наибольшее раздраже-
ние радикальных исламистов в 
России, не выдерживает никакой 
критики.

При этом важно понимать, что 
официальная версия следствия 
полностью выводит из-под удара 
Владимира Путина.

Напротив, государственная 
пропаганда получила возмож-
ность позиционировать президен-
та как эффективного руководите-
ля: оперативно дал распоряжение 
найти убийц, следствие четко 

сработало и – опа! – бородатый 
отморозок в наручниках дает при-
знательные показания.

По большому счету официаль-
ная версия не представляет опас-
ности и для Рамзана Кадырова.

Конечно, у него возникают 
небольшие проблемы имиджевого 
характера: взявший на себя вину 
Дадаев – выходец из кадыровских 
силовых структур, лично знако-
мый с главой Чечни и получав-
ший из его рук государственные 
награды. Любому непредвзято-
му человеку очевидно: кровавый 
след с Большого Москворецкого 
моста ведет прямиком в кабинет 
Кадырова. Но следствие получило 
формальную возможность оста-
вить Кадырова в покое: Дадаев 

ведь взял на себя всю ответствен-
ность за преступление и факти-
чески объявил себя организато-
ром преступления. Ну а то, что 
критически настроенная часть 
общества будет считать Кадырова 
убийцей... Да плевать ему!

В общем, худшие наши опа-
сения, похоже, сбываются: за 
преступление будет отвечать 
стрелочник, а реальные заказчики 
убийства, облеченные государ-
ственной властью, останутся на 
свободе.

Пока – останутся.
Я убежден, что в конце концов 

эти мрази окажутся за решеткой...
Илья ЯШИН,  

политик, друг и соратник 
Бориса Немцова.

Отдает конспирологией, но…
После убийства Бориса Немцова из 

публичного пространства вдруг исчез один из 
главных «ястребов» в окружении президента 
России, один из его самых близких соратни-
ков и глава Администрации Сергей Иванов. 
Его не было ни на заседании Совбеза, ни 
на коллегии МВД, хотя он постоянный член 
Совбеза и куратор МВД по статусу.

Связано ли это с убийством Бориса 

Немцова или Сергей Иванов просто болеет, 
сказать точно никто не может. Но обращает 
на себя внимание вот какое обстоятельство. 
Около двух месяцев во всех российских СМИ 
ходят упорные слухи о предстоящей смене 
главы МВД России Владимира Колокольцева 
на бывшего начальника охраны Путина 
Виктора Золотова, который в прошлом году 
был назначен командующим Внутренними 

войсками МВД России (в которых и служи-
ли действующий офицер и «главный кил-
лер» в убийстве Немцова Заур Дадаев, а 
также подорвавший себя гранатой Беслан 
Шаванов).

Золотова называют человеком из коман-
ды Сергея Иванова. Понятно, что после тако-
го скандала назначение на пост министра 
МВД вряд ли состоится.

Был ли «расстрельный список»?
После задержания подозреваемых 

в убийстве Бориса Немцова в российские 
СМИ просочилась информация о том, что 
Немцов был только первым в списке кил-
леров. Следующей жертвой якобы должен 
стать главный редактор радиостанции «Эхо 
Москвы» Алексей Венедиктов. 

Официально эта информация не под-
тверждена, но и не опровергнута.

Напомним, что прямо на похоронах 

Бориса Немцова случился инцидент с жур-
налисткой Ксенией Собчак. Неизвестный 
мужчина подошел к ней и сказал, что «она 
следующая».

Интересно, однако, что в связи с этим 
инцидентом Собчак на допрос не вызыва-
ли, зато вызвали Алексея Венедиктова (яко-
бы потому, что он стал свидетелем угроз 
в адрес журналистки). Сразу после этого 
допроса Венедиктов на время уехал из 

России.
По данным ряда российских СМИ, 

в киллерском списке, помимо Немцова и 
Венедиктова, было еще три жертвы. В том 
числе – одна женщина.

Официальных комментариев от право-
охранительных органов по данному поводу 
пока нет. Однако следователи обещают в 
ближайшее время обнародовать дополни-
тельные сведения.

ДОСЛОВНО

Депутат Государственной Думы от Чечни не понимает, 
 откуда в деле Немцова «чеченский след»

Об этом Хож Магомед 
Вахаев заявил радиостанции 
«Говорит Москва».

«Я должен сказать, что не 
знаю, почему здесь чеченский 

след, ведь погибший в адрес 
чеченского народа или Рамзана 
Кадырова плохого ничего не 
говорил. Наоборот, когда еще 
была война, Борис Ефимович 

Немцов собрал два миллиона 
подписей за то, чтобы эти воен-
ные действия прекратили», – 
сказал депутат.

Он отметил, что, пока идет 

следствие и не доказана при-
частность этих людей к смер-
ти Немцова, комментировать 
мотивы и причины убийства 
невозможно.

КОГДА ВЕРСТАЛСЯ НОМЕР

Путин наградил Кадырова орденом Почета
Президент России Владимир Путин наградил орденом Почета 

главу Чечни Рамзана Кадырова. Кадыров получил государственную 
награду «за трудовые успехи, активную общественную деятель-
ность и многолетнюю добросовестную работу».

АКТУАЛИИ

ЧУЛІ?

Панеслі ў банкі валюту
У лютым беларусы ўпершыню з кастрычніка мінулага года сталі 

чыстымі прадаўцамі наяўнай валюты: прадалі на 66,7 млн долараў  
больш, чым купілі. Усяго у банкі насельніцтва здала 476,1 млн долараў.

Паводле звестак Нацбанка, у лютым грамадзяне таксама 
павялічылі і куплю наяўнай валюты – на 12% у параўнанні са студзе-
нем. Усяго купілі 409,4 млн долараў. Аднак гэта больш як двухразовае 
зніжэнне ў параўнанні з ажыятажным снежнем, калі грамадзяне скупілі 
892,8 млн долараў наяўнымі.

УЧОРА

Пададзена заяўка 
 на Дзень Волі 

Арганізатары правядзення святочных мерапрыемстваў на Дзень 
Волі падалі заяўку ў Мінскі гарвыканкам. Месца збору, маршрут шэс-
ця і месца правядзення мітынгу нічым не адрозніваюцца ад леташ-
няй акцыі – пляцоўка каля кінатэатра “Кастрычнік”, шэсце вуліцай 
Сурганава да пляцоўкі ў парку Дружбы народаў.

Старшыня Партыі БНФ Аляксей ЯНУКЕВІЧ праз тыдзень атры-
мае адказ чыноўнікаў. “Нам мусяць паведаміць, хто канкрэтна будзе 
займацца гэтай справай. Мы разлічваем, што ў акцыі возьмуць удзел 
сябры прафсаюзаў, рабочыя, студэнты, прадпрымальнікі – усе, каму 
неабыякава ідэя абароны незалежнасці нашай краіны”, – сказала 
“Народнай Волі” адна з заяўнікаў акцыі Марына ХОМІЧ.

Любоў ЛУНЁВА.

ГУЧНАЯ СПРАВА

Не памілаваў?
Сёння суд Крычаўскага раёна пачне разгляд крымінальнай 

справы ў дачыненні да былога генеральнага дырэктара ААТ 
“Крычаўцэментнашыфер” Леаніда Скоцкага. Чакаецца, што судовы 
працэс будзе адкрытым і пройдзе ў будынку цэментна-шыфернага 
камбіната. Скоцкага абвінавачваюць ў злоўжыванні ўладай альбо 
службовымі паўнамоцтвамі і ў атрыманні хабару.

Пра гэтую гучную справу “Народная Воля” пісала напрыканцы 
мінулага года. Сярод шэрагу падобных спраў (а судзяць у нас 
чыноўнікаў і начальнікаў нярэдка) яна вызначалася некаторымі 
асаблівасцямі. А менавіта тым, як нахабна паводзіў сябе кіраўнік 
аднаго з буйнейшых, горадаўтвараючых прадпрыемстваў Крычава. 
Леанід Скоцкі не проста незаконна атрымліваў грошы (агулам іх 
сума склала 214 мільёнаў рублёў), ён нахабна краў у сваіх рабочых. 
Напрыклад, харчаваўся ў заводскай сталовай, але за абеды не плаціў 
– гэта рабілі за яго працаўнікі прадпрыемства. Скоцкі не грэбаваў 
хабарам у 20 долараў, браў паборы з прэмій завадчан. Прычым зар-
плата дырэктара складала 30 мільёнаў рублёў, а сярэдні заробак на 
прадпрыемстве – 5,1 мільёна. Яшчэ адна дэталь: дырэктар меў 30 
мільёнаў заробку, нягледзячы на тое, што “Крычаўцэментнашыфер” 
працаваў у мінус, чыстая страта завода за 2013 год склала 183,9 млрд 
рублёў. Затрымалі, дарэчы, Скоцкага  восенню 2013 года супрацоўнікі 
МУС і КДБ пры перадачы грошай.

Ужо ў кастрычніку крымінальная справа былога гендырэктара 
“Крычаўцэментнашыфера” была напраўлена ў пракуратуру 
Магілёўскай вобласці для прыняцця рашэння аб накіраванні ў суд. 
А потым, як кажуць, “завісла”. Судовае пасяджэнне па справе не 
прызначалася. У кулуарах казалі, што Скоцкі можа пазбегнуць 
крымінальнай адказнасці, бо ён прызнаў сваю віну, кампенсаваў 
шкоду, нанесеную сваёй супрацьзаконнай дзейнасцю, і звярнуўся 
да Аляксандра Лукашэнкі з просьбай аб памілаванні. Адным словам, 
выканаў умовы, пры якіх высокапастаўленых зладзеяў у Беларусі 
могуць і не судзіць. Памятаеце, як у свой час Аляксандр Лукашэнка на 
ўсю краіну агучыў схему даравання: кампенсаваў – не трэба яго хапаць 
і цягнуць за краты, урон, які нанёс, трэба памножыць на тры. Заплаціў 
– да пабачэння...

Але ў выпадку са Скоцкім гэтая схема не спрацавала. Чаму? 
Магчыма, адказ дасць суд.

Вольга ГРЫНЯВІЦКАЯ. 

ПА-ЗА ГУЛЬНЁЙ

Фінансы спяваюць 
рамансы

Ігракі і трэнеры футбольнага брэсцкага 
“Дынама” просяць грашовай падтрымкі.

Праз СМІ яны звярнуліся да кіраўніка вобласці Анатоля Ліса з 
адкрытым лістом, у якім распавялі пра сваё гаротнае становішча.

“За 2014 год запазычанасці па заробках у залежнасці ад 
працоўнага пагаднення альбо кантракта складаюць ад 5 да 8 зарплат, 
– цытуе onliner.by аўтараў ліста. – За бягучы 2015 год заробкі і наогул 
не выплачваліся. Такім чынам, агульны доўг клуба перад ігракамі, 
трэнерамі, супрацоўнікамі складае каля 7–10 заробкаў”.

Паводле іх слоў, кіраўнікі клуба неаднаразова называлі тэрміны 
пагашэння запазычанасці: “Спачатку называлася 23 лютага, затым 
– 1 сакавіка і нарэшце – 8 сакавіка. Зразумела, што ніякіх выплат не 
было”.

Напрыканцы свайго звароту футбалісты настойліва просяць 
старшыню Брэсцкага аблвыканкама “ў найбольш кароткія тэрміны 
аказаць клубу неабходную дапамогу ў вырашэнні складанай сітуацыі”.

Дарэчы, брэсцкае “Дынама” ў гэтым годзе адзначае сваё 
55-годдзе…

Алесь СВЯТЛАНІЧ.

САЛІДАРНАСЦЬ

Грошы амаль сабраны
Кнігарня “ЛогвінаЎ” сабрала амаль усю суму для выплаты штрафу.   

У зборы 67 тысяч долараў удзельнічала каля тысячы чалавек.
Непасрэдна ў кнігарню свае ахвяраванні прынеслі каля 500 

чалавек, яшчэ столькі ж скарысталіся адмысловым сайтам. Ахвяраванні 
даходзілі з 27 краін. Збіралі грошы на працягу двух месяцаў – як 
вядома, ад пачатку лютага была распачата акцыя салідарнасці, бо 
кнігарня такіх сродкаў, каб пагасіць штраф, не мела. 

Пачаць выплаты кнігавыдавец Ігар Логвінаў плануе ўжо сёння, 
аднак выплаціць хутка усю суму цалкам не атрымаецца праз тэхнічныя 
складанасці. На 15 сакавіка прызначаны разгляд просьбы аб 
адтэрмінаванні плацяжа на паўгода.

Нагадаем, эканамічны суд Мінска 9 студзеня 2015 года пастанавіў, 
што за гандаль без ліцэнзіі «Кнігарня ЛогвінаЎ» павінна заплаціць 
штраф і вярнуць «незаконны прыбытак». Агулам суд налічыў 967 
мільёнаў рублёў.

ПОЕДЕМ!

В два раза быстрее
Скорость поездов на участке от белорусско-польской 

границы до Белостока вырастет до 120 километров в час, то 
есть примерно в два раза.

Нынешняя скорость пассажирских и товарных поездов – около 60 
километров в час. Модернизированные рельсы свяжут Белосток через 
Сокулку и Кузницу Белостоцкую с белорусской границей. Линия будет 
обслуживать товарное и пассажирское движение, сообщает польская 
сторона. Но строительство новых путей начнется только в следующем 
году.

Подозреваемые в убийстве Немцова 
задержаны.
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ЗНАЙ НАШИХ!БЕЗ ГАЛСТУКАС МОЕЙ КОЛОКОЛЬНИ

ПАРАЎНАЕМ

Багацейшыя за ўкраінцаў, бяднейшыя 
за палякаў, літоўцаў і расіян

Група экспертаў Беларускага інстытута рэформы і трансфармацыі публічнага адміністравання (BIPART) 
 вывела ўнікальны індэкс – «ЧаркваСкварка» для таго, каб даведацца,  

наколькі справядлівы цяперашні кошт беларускага рубля – завышаны ён ці заніжаны.
–  Індэкс «ЧаркаСкварка» – 

гэта кошт 100 грамаў гарэлкі і 100 
грамаў свініны, – кажа намеснік 
дырэктара па развіцці BIPARТ, 
кіраўнік праекта «Кошт ура-
да» Уладзімір Кавалкін. – Гэта 
наш айчынны індэкс, таму што ў 
гарэлцы і свініне практычна няма 
імпартнага складніка, так  бы 
мовіць, гэта заменнік знакамітага 
індэкса «БігМак» у прывязцы да 
мясцовых рэалій, які дазваляе 
вызначыць узровень пакупніцкай 
здольнасці беларусаў, пагляд-
зець, ці абясцэнілася грашовая 
адзінка Беларусі, параўнаць 
заробкі ў Беларусі і ў нашых 
суседзяў, а таксама вызначыць 
рэальную падатковую нагрузку 
беларусаў.

Так, індэкс «ЧаркаСкварка» 
паказаў, што самымі заможнымі 
ў снежні мінулага года сярод 
нашых суседзяў былі палякі – за 

адну сярэднюю зарплату яны 
маглі купіць 626 «ЧаракСкварак». 
На другім месцы – Латвія 
(487). Далей ідуць Літва (472) і 
Расія (464). Беларусы з паказ-
чыкам у 301 
« Ч а р к у С к в а р к у » 
занялі перадапош-
няе месца. Менш за 
ўсё «ЧаракСкварак» 
з а 

сваю сярэднюю зарплату ў снежні 
маглі купіць украінцы – 197, што, 
канешне, лёгка патлумачыць – ва 
Украіне крызіс і вайна.

Але ў студзені гэта-

га года ў сувязі з эканамічным 
крызісам значна скараціліся ў 
«ЧаркахСкварках” даходы і расіян 
і беларусаў:  у расіян яны ўпалі 
да 343, у беларусаў – да 268 
“ЧаракСкварак”.

Што тычыцца падатковага 
складніка, то эксперты падлічылі, 
што калі б кожны беларус траціў 
сярэдні заробак выключна на 
спажыванне «ЧаракСкварак», 
то дзяржаве ён аддаваў бы 
256 “ЧаракСкварак”  у выгляд-
зе падаткаў за паслугі. У такім 
выпадку цягам 8-гадзіннага 
працоўнага дня беларус працаваў 
бы на сябе 3 гадзіны 7 хвілін, а 
на аплату паслуг дзяржавы – 4 
гадзіны 53 хвіліны.

Што тычыцца кошту бела-
рускага рубля, то, як сцвяр-
джаюць аўтары даследавання, 
за апошнія 7 гадоў інфляцыя 
«ЧаркіСкваркі» ў нацыянальнай 

валюце склала 675%. Разам з 
тым у адносінах да долара і еўра  
“ЧаркаСкварка” ўмацавалася 
ўдвая. Сярод асноўных фактараў 
– штучнае завышэнне курсу  
рубля Нацбанкам і  ўрадам.

«З даследавання мож-
на зрабіць дзве высновы, 
– падводзіць рысу Уладзімір 
Кавалкін. – Па-першае, кошт 
нашай “ЧаркіСкваркі“  не абця-
жараны рэзкімі ваганнямі 
з-за змены курсу беларускага 
рубля. Гэта азначае, што доля 
імпарту ў яе вытворчасці няз-
начная. Па-другое, гэты кошт 
усё яшчэ  завышаны ў адносінах 
да асноўнага рынку збыту 
нашай сельгаспрадукцыі – Расіі. 
Адпаведна,  дэвальвацыйныя 
тэндэнцыі ўсё яшчэ захоўваюцца, 
і наперадзе нас чакаюць няпро-
стыя часы».

Вольга ГРЫНЯВІЦКАЯ.

ЧАС І ЛюДЗІ

Людзі па-рознаму ўглядаюцца ў мінулае. Адны – нібыта праз падзорную трубу выхопліваюць з яго 
дробныя дэталі ці эпізоды. Перад вачыма тых, хто глядзіць у мінулае праз бінокль, узнікае шырокая 
панарама адышоўшых у гісторыю падзей. Але ёсць яшчэ ўнутраны зрок. Зрок, праз каторы мінулае 

ажывае, уплятаецца ў сучаснае жыццё,  дапамагае лепш зразумець яго і нават зазірнуць у будучае… 
Менавіта з такім адчуваннем я наведаў благаславёную Браслаўшчыну, дзе паўстагоддзя таму, на 

пачатку 1960-х, настаўнічаў у сельскай школе…   

Сяргей 
ВАгАНАў

Развітанне з будучыняй
(Заканчэнне. Пачатак у №18.)

2. Далёкія – Опса
“Коска!  Я сказала – коска!”

Калі вяртаўся ў Опсу да Ванды, 
дзе спыніўся пажыць, насустрач ужо 
пыліў жоўты аўтобус. Я міргнуў фарамі, 
ён – у адказ. Але, абдаўшы пылам, не 
спыніўся…

Гадзінай раней я намагаўся 
дамовіцца аб сустрэчы з Раісай 
Міхайлаўнай Койра, былой дырэктар-
кай Далёкаўскай школы і выкладчы-
цай іспанскай мовы. Натуральна, мяне 
цікавілі абставіны закрыцця, а заадно – ці 
цяжка было выкладаць на роднай мове 
іспанскую і як вучні пачуваюць сябе, 
патрапіўшы з беларускамоўнай шко-
лы ў рускамоўную, якой заўжды была 
сярэдняя школа ў Опсе. Але нечакана 
сутыкнуўся з катэгарычнай адмовай. 
“Няма пра што размаўляць”, – у голасе 
Раісы Міхайлаўны чулася стомленая раз-
дражнёнасць… 

Пра тое, што Далёкаўская школа 
шмат гадоў была беларускамоўнай, я 
даведаўся выпадкова і, шчыра кажучы, 
для сябе нечакана. Нібыта зноў пачуў, як 
з суседняга класа, што месціўся за тон-
кай перагародкай, даносілася: “Коска! 
Я сказала – коска! Не понимаешь? 
За-пя-тая!” “Так і было, – смяецца Ала 
Леанардаўна, – яшчэ і па руках указкай 
лупіла…”

Ала Леанардаўна Шулья, у дзявоцтве 
Таранда, мастацкі кіраўнік Дома культу-
ры. Прозвішчы мясцовыя, далёкаўскія, 
у маім класе былі абодва. Пра тое, як 
яна выцягвае Дом культуры з агульна-
га заняпаду, патрэбны асобны аповед. 
Пакуль выцягвае. Бо з 
тых, пералічаных па 
пальцах, хто не 
знайшоў у сябе 
сіл супрацьста-
яць няўмольнай 
цяге да радзімы, 
вярнуўся ў 
Далёкія, зболь-
шага з Латвіі. 
Выйшла замуж 
за аднакласніка і 
засталася “ў роднай 
хаце, родным гняздзе, 
што будаваў дзед”. Глядзім здымкі, што 
захоўваю ў ноўтбуку, мо каго пазнае, 
гартаем тоўсты альбом, на якім, як і ў 
школьным музеі, пазначана “Летапіс”, а 
там ізноў верш: “…Хай будзе не суроча-
на // Твая краса, Далёччына, // Малечых 
вёснаў грай. // Няхай табе не плачац-
ца. // Смяецца, тчэцца, скачацца…// Па 
ўдачы час звярай! // Хай вёска беларуш-
чына // На тло не будзе пушчана…”  А я 
згадваю педнараду, якая была склікана 
па заяве настаўніцы беларускай мовы 
Раісы Пракопаўны, што я замест таго, 
каб весці ўрок, спяваю вучням “Выхожу 
один я на дорогу”. Усё ж танюсенькая 
была перагародка... 

Рускую літаратуру я выкладаў з-за 
адсутнасці адпаведнага настаўніка; 
методыкай, якая глушыла ўсялякую 
цікаўнасць да літаратуры, дзякуй богу, 
не валодаў. І калі вывучалі Лермантава, 
палічыў за лепшае праспяваць любімы 
раманс. І як слухалі!

Педнарада скончылася на маім 
пытанні да Раісы Пракопаўны, чаму яна 
выкладае беларускую мову на рускай. “А 
каму яна спатрэбіцца, ваша беларуская 
мова?!” 

Гэтае “ваша мова” згадалася напры-
канцы мая, калі пісаў характарыстыкі на 
сваіх вучняў, што меліся некуды пасту-
паць. У ліпені мяне тэрмінова выклікалі 
з Мінска, з вакацый – ніводзін тэхнікум 
характарыстыкі не прымае. Не буду 
сцвярджаць, што з-за мовы, хутчэй з-за 
маёй наіўнай дурасці, бо напісаў нейкія 
партрэты – хто чаго варты. “Напішыце як 
трэба, – дырэктарка нервова працягнула 
мне стос паперак, – і па-руску…”

…Прапыліў міма жоўты аўтобус, які 
штодня возіць былых вучняў і былых 
настаўнікаў былой школы. У Опсу і назад, 
у Далёкія.  Да тла.

Удар. Яшчэ удар
У Опсу я вяртаўся ў дрэнным 

настроі. Вядома, засмучала адмо-
ва былой дырэктаркі. Але найгоршым 
падалося тое, што падчас закрыцця 
не было ніякага развітання са школай. 
Калі сыходзіць са свайго веку чалавек, 
збіраюцца сваякі, нашчадкі, каб выка-
заць яму падзяку і праводзіць у апошні 
шлях. А калі памірае школа – матуля 
незлічоных сваякоў і нашчадкаў?  Што, 
пакінуць усе пачуцці ў музеі і замкнуць 
на ключ? Няўжо настаўнікі толькі і былі 
заклапочаны сваім далейшым лёсам? 
Які, дарэчы, склаўся даволі спрыяльна 
– ніводзін не застаўся без працы. Хто 
ў Богіна, хто ў Відзах, але ў асноўным 
у Опсе. А мо Раіса Міхайлаўна таму і 
адмовілася сустракацца, што цяжка?

– Так, хутчэй за ўсё, так, – 
пацвердзіла Ірына Станіславаўна. – Каму 
прыемна паказваць свету нябачныя слё-
зы?

У Опсаўскую сярэднюю школу я 
наведаўся на заўтра раніцай і патрапіў 
якраз у перапынак. Звычайны школь-
ны перапынак – з дзіцячым гоманам, 
з беганінай па калідорах і лесвіцах, з 
мімалётнымі сутычкамі і тузаннем за 
чупрыны… Але чамусьці я адчуў ней-
кае асаблівае хваляванне. Мо так пасля 
наведвання могілак хвалюе працяг жыц-
ця…

За ўсім гэтым неспакойным жыц-
цём моўчкі назірала мілавідная жанчына 
ў вязанай кофце і вольна накінутым на 
плечы шалі. Нешта цёплае, хатняе было 
ў яе абліччы, уласцівае толькі сельскім 

настаўніцам… 
 – Не ведаеце, хто тут з настаўнікаў 

з Далёкіх? 
– А я з Далёкіх і ёсць…
Ірына Станіславаўна Высоцкая 

нарадзілася ў іншым кутку 
Браслаўшчыны, у Плюсах. Скончыла 
школу, потым педінстытут у 
Даўгаўпілсе, што, дарэчы, для моладзі 
з Браслаўскага краю было не рэдкас-
цю. Даўгаўпілс прыцягваў да сябе. 
Памятаю, як уразіла мяне блізкасць ад 
Далёкіх вялікага горада, якіх 60–70 
кіламетраў, што да згаданых вышэй 
Казян…

У Далёкіх Ірына Станіславаўна 
апынулася напрыканцы 1980-х – 

намеснікам дырэктара і выкладчыцай 
фізікі. Па ўсім, здолела прывіць 

далёкаўскім вучням любоў да 
фізікі. Асабліва таму, хто паступіў 
вучыцца ў мінскі БАТУ і ў 1992 
годзе вярнуўся ў Далёкія калгас-
ным электрыкам і мужам прыго-
жай настаўніцы. Гэтакая аказала-

ся прышчэпка да роднай зямлі. Ці 
ўтрымаецца? 

Ці ўтрымаюцца галоўны калгас-
ны, ад Далёкіх да Казян, электрык і 

ягоная жонка-настаўніца на тым гектары 
зямлі, што апрацоўваюць дзеля падтры-
мання жыцця? Ну, яшчэ свінні, куры… 
Апошнім разам муж прынёс ажно паўтара 
мільёна, дый то пасля шматмесячнай 
затрымкі. “Быў час, калі ён зарабляў у 
два разы больш за мяне. Зараз – я”, – 
усміхаецца Высоцкая і сцвярджае, што 
ніколі “не зацыклівалася” на заробку. Мо 
тое і маецца на ўвазе, калі ад Леніна 
і да Лукашэнкі лётае па гістарычным 
надхмар’і абяцанне ўзняць “народного 
учителя на небывалую высоту”?

Пра шмат што размаўлялі мы з Ірынай 
Станіславаўнай. І з размовы той у справе 
аб закрыцці школы ў Далёкіх выявіліся 
новыя акалічнасці. Апошні 
ўдар, лічыць Ірына 
Станіславаўна, нанес-
ла пераўтварэнне 
сярэдняй шко-
лы ў так званую 
базавую, за год 
да закрыцця. “Да 
аптымізацыі”, – з 
горкай усмешкай 
папраўляе Высоцкая. 
Вынікам сталася 
тое, што адразу па-за 
межамі школы апынуліся 
вучні 10–11-х класаў, і падлік пайшоў на 
адзінкі.

Але быў яшчэ ўдар перадапошні. І 
да вышэйзгаданага ланцужка “калгас–
праца–школа” дадаўся ланцуг “Далёкія–
мова–Богіна”. 

Богіна – вёска вядомая, у найноўшыя 
часы ажно да Піцера і Масквы. Ад яе і 
наўкол – спрэс азёры, лясы. Пабачыць 
тамтэйшыя катэджы, што павырасталі па 
берагах, часу не хапіла. Але ўявіць гэта 
было няцяжка – у Богіне, што месціцца 
ад Далёкіх на той жа адлегласці, што і 
Опса, толькі ў адваротным баку, бываў 
неаднаразова. Да таго ж праз Богіна 
найкарацейшая дарога да Відзаў, адкуль 
давялося раз-пораз вазіць угнаенні для 
школьнай цяпліцы і саду, а ўзімку барду… 

Усё ж цяжкавата ўхіліцца ад 
успамінаў. Ды і як, калі стаіць перад 
вачыма асветлены поўняй відзаўскі кас-
цёл, увесь у шэрані па чырвонае цэгле, 
нібыта з цукру… Ну а ўспамін пра царкву 
ў Богіне будзе дарэчы.

Школа ў Далёкіх, пакуль была сярэд-
няй і рускамоўнай, збірала пад сваё кры-
ло вучняў з усяго наваколля, збольша-
га з Богіна, бо сярэдняй там не было. 
Зрэшты, і сёння няма, тая ж базавая. 
А тады для вучняў з Богіна ды з іншых 
вёсак нават інтэрнат быў на зіму, хай 
сабе ў старой хаце…

Даведацца, калі школа стала-
ся беларускамоўнай, мне не ўдалося. 
“Заўсёды была”, – гаворыць Ірына 
Станіславаўна. “Заўсёды” – гэта яе 26 
гадоў… Але з таго часу богінскія бацькі 
пачалі паступова адпраўляць сваіх 
дзетак у Відзы, у рускамоўную шко-
лу. Такім чынам выявілася прыхаваная 
супярэчлівасць паміж праваслаўным 
Богінам і каталіцкімі Далёкімі: ланцуг 
паміж імі парваўся ў самым слабым звя-
не – у мове. Драўляныя прыгажуня-царк-
ва ў Богіне і прыгажун-касцёл у Далёкіх, 
пабудаваныя яшчэ ў ХІХ стагоддзі, і ў 
савецкія часы працавалі бесперапынна. 
У адрозненне ад Відзаў і Опсы, дзе ў 
касцёлах месціліся калгасныя сховішчы 
і склады. Мо таму, што вёскі хаваліся 
ўбаку, а мястэчкі – пры вялікім шляху на 
Браслаў і ў астатні свет… 

Ці вернецца хто з вучняў Высоцкай у 

Далёкія, як знойдзе сябе ў астатнім 
свеце? “Зямля круглая”, – філасофскі 
заўважае Ірына Станіславаўна і здымае з 
шафы глобус. Я жартую: “Мо адшукаем, 
дзе тут Далёкія?”

І чамусьці думаю, што не толькі 
Зямля круглая, але і Час, што імкліва 
круціцца па коле жыцця.

3. Опса
Вакол шара

Пацвярджэнне таму, што Час кру-
глы, я нечакана сустрэў на падворку шко-
лы, убачыўшы наводдаль нешта падобнае 
на помнік. Падышоў бліжэй. У атачэнні 
цяжкіх металічных ланцугоў і дзвюх пры-
гожых елак на пастаменце стаяў вялікі, 
з граніту, шар. Я адразу пазнаў яго. Гэта 
быў шар з маёнтка Плятэраў, з тых, што 
ўпрыгожвалі лесвіцу ад палаца да возера 
і складзеныя з камянёў слупы ўязной 
брамы. Каму з настаўнікаў сярэдняй 
школы прыдумалася ставіць дзіўнаваты 
помнік маёнтку нашчадкаў знакамітага 
роду? Маёнтку, што захраснуў паміж 
зніклым мінулым і няўцямным будучым ці 
то ў коме, ці то ў летаргічным сне.

Яно было дзіўнавата яшчэ і таму, 
што сярэдняя школа заўжды 

мела да маёнтка ўскоснае 
дачыненне, бо сапраўдным 
уладальнікам яго і гаспадаром 
ад пасляваеннага часу была 
школа-інтэрнат. І, трэба 
сказаць, гаспадаранне было, 
як тое зараз мовіцца, досыць 

эфектыўнае. Частка дзетак, 
я ўжо згадваў, жыла ў палацы, 

настаўнікі – у тоўстасценных 
флігелях на моцных, з вялікіх 

камянёў, падмурках. А ў былых 
гаспадарчых збудаваннях, ад якіх  
засталіся крушні пасля колішняга пажа-
ру, гадаваліся для сталоўкі і на продаж  
свінні і ўтрымлівалася стайня для двух 
коней… І палац, і стары парк былі добра 
дагледжаны. Да таго ж і ў школе, і ў 
маёнтку была электрычнасць, вёска ж, 
да якой мо кіламетр, патанала ў цемры. А 
тут, нібыта ў радасці ад “лямпачкі Ільіча”, 
стаяў пасярод парку на белакаменным 
пастаменце маленькі кучаравы Валодзя 
Ульянаў. Што праўда, ад пачатку мінулага 
стагоддзя на тым пастаменце стаяў 

помнік ваўкарэзу, які выратаваў 
месцічаў ад звар’яцелага воўка, 
але сам загінуў у жорсткай бойцы. 
З гэтай даўняй гісторыяй звязана, 
паводле легенды, і назва вёскі, 
што існуе ад ХVI стагоддзя. 
Плятэры шанавалі гісторыю. 

Замазаны надпіс “О, псе!” бачыў 
на ўласныя вочы.

Першая  невялічкая 
парафіяльная школка ў Опсе 
з’явілася ў 1781 годзе, згарэла 
разам з паловай мястэчка ў 
1829-м і была адноўлена на 
пачатку ХХ стагоддзя. Ад таго 
часу існавала бесперапынна, 
нават падчас нямецкай 

акупацыі…
А падчас майго настаўніцтва 

сярэдняя школа  месцілася ў адным 
са старых будынкаў далёка ад 

маёнтка і школы-інтэрната. 
І толькі ад 1975 года – у 

якіх дзвюх-трох сотнях 
метраў. І калі хто 

з выпадковых 
в а н д р о ў н і к а ў 
з а п ы т а е ц ц а , 
навошта ў 

вёсцы дзве вялікія школы, прыйдзецца 
тлумачыць, што школы-інтэрната з 2013 
года не існуе.

Знікала гэтая школа паступова, 
разам са змяншэннем на Віцебшчыне 
колькасці дзетак-сірот, а потым – 
дзетак з хібамі развіцця. Ёсць і іншае 
тлумачэнне: занадта далёка ад Віцебска. 
Але, на маю думку, усё значна прасцей: 
у дзяржавы, што ганарліва называе сябе 
сацыяльнай, няма грошай. Дакладней, у 
кагосьці яны ёсць. А ў дзяржавы – няма. 
І італьянцы ўжо не едуць, грошай больш 
не даюць.

Паўсюль італьянцы!  Аднак у 
адрозненне ад Далёкіх у Опсе ў іх 
усё атрымалася. Што праўда, не 
ў тых, хто сыры хацеў вырабляць, а ў 
тых, хто ратаваў беларускіх дзетак ад 
чарнобыльскага апраменьвання – 
вывозіў пад міжземнаморскае сонейка. 
Размовы пра закрыццё школы ішлі 
цягам трох гадоў, але італьянцы ды яшчэ 
ірландцы і шведы ўсё клапаціліся пра яе. 
І ў рэшце рэшт  зрабілі на ўласныя грошы 
шыкоўны рамонт, усталявалі найноўшую 
тэхніку на кухні, у сталоўцы і пральні, 
аднавілі ўсю мэблю…

Зараз усё гэта багацце, што 
хаваецца за высокім плотам і зачынена 
на вялікі свірнавы замок,  чакае аўкцыёну. 
“Ат добра было б, каб хто адкрыў тут 
Дом састарэлых! – смяюцца Навойчыкі 
з Вандай. – Паздавалі б кватэры і, праз 
дарогу, да светлай будучыні…”

Цяпло на зямлі
Іосіф Браніслававіч і Ніна Мікалаеўна 

Навойчыкі ў Опсе з 1954 года, і з вяселля 
амаль 60. Ён фізік, яна 
матэматык. Спачатку 
ў сярэдняй школе, 
потым – у школе-
інтэрнаце. Як і 
Ванда, Ванда 
С т а н і с л а в а ў н а 
В е р а м ’ ё в а , 
у дзявоцтве 
Каралевіч, што 
выкладала рускую 
літаратуру. У школе-
інтэрнаце настаўнічаў 
яе муж, Іван Кірылавіч, 
вучыў, нагадаю, біялогіі. Мы сябравалі. І 
калі ён раптоўна памёр, Ванда даслала 
мне сачыненні, што напісалі пра яго 
вучні. Амаль ва ўсіх паўтаралася звыклае 
“настаўнік ад бога”. Але чамусьці гучала 
нязвыкла, як у першы раз. Па сутнасці, 
гэта былі клятвы памятаць пра яго ўсё 
жыццё.

Я мала што ведаю пра тое, дзе і як, 
па якіх мясцінах краіны і свету доўжыцца 
жыццё шматлікіх вучняў маіх адзіных 
у Опсе сяброў. А вось іх жыццё так і 
засталося вясковым – з агародзікамі, 
хлеўчыкамі для свінак і кур, з хаджэннем 
на хворых нагах у далёкую краму па хлеб  
ды ўспамінамі. Што праўда, пры святле, 

цяпле, тэлефонах, з нядаўняга часу і 
пры інтэрнэце, што вельмі дапамагае 
зносінам з уласнымі дзецьмі і ўнукамі 
– ад Віцебска да Масквы, Піцера і 
Берліна… Збольшага ўзімку, бо на лета 
тыя прыязджаюць самі. І па сцяжынцы 
дзяцінства, праз маёнтак Плятэраў – 
да возера, да яго таямнічай глыбі…

Хмары на жыццё былых 
настаўнікаў пасярод сціплых 
дасягненняў цывілізацыі насунуліся з 
трох накірункаў. Адна – ад мясцовых 
камунальшчыкаў, што адмаўляліся 
браць на свой рахунак школьную 
кацельню; другая – ад энергетыкаў, 
што адключылі ў хлеўчыках святло, 
бо, па-іхняму, “не прыватызаваныя”; 

трэцяя – ад мінскага Цэнтра гандлю 
нерухомасцю “Пакадан” і яго “дачкі” ТАА 
“Сядзібы і замкі”, што прыдбала былы  
маёнтак Плятэраў, каб стварыць з яго 
VIP-гатэль.

Усё трымалася тут на школе – і два 
панэльныя двухпавярховыя, на некалькі 
кватэр, дамы, пабудаваныя ў 1980 годзе 
для настаўнікаў, і хлеўчыкі, на якія школа 
давала дазвол, і соткі пад агародзікі, і 
маёнтак. Апошні – да 1990-х гадоў, калі 
яго прыдбала Беларускае таварыства 
інвалідаў і распачало рэстаўрацыю пад 
будучы дом адпачынку…

Разганяць хмары над старымі 
настаўнікамі ўзяліся іх выхаванцы 
з розных часоў.  Як толькі пачулі пра 
пагрозу закрыцця школы, з’ехаліся, каб 
паспець развітацца, выслухалі скаргі і 
наваліліся, хто лістамі, а хто на яве, на 
віцебскае, ажно да Косінца, начальства. 
Цяжка нават зараз сказаць, ад чаго 
больш уграваюцца Навойчыкі з Вандай 
і астатнія жыхары настаўніцкіх дамоў – 
ад школьнай кацельні ці ад сардэчнага 
клопату сваіх выхаванцаў.

Святло з-пад зямлі
“...Памятаеш маю жартоўную 

прымаўку “А света в Опсе не будет 
вовсе”?” – “А як жа ж! – усміхаецца 
Ванда. – Іван, як што дрэннае ў Опсе 
здаралася, адразу згадваў. Нават калі 
ўжо і святло з’явілася…”

Школу закрывалі ў верасні. А ўлетку 
быў страшэнны ўраган з навальніцай, 
маланкі шугалі па ўсім небе. Раптоўна 
гвазданула недзе паблізу – адразу 
па ўсёй Опсе згасла святло і пачуўся 
жудасны трэск, нібыта зламалася тое, на 
чым трымаецца свет.

Мы ідзём да дуба Напалеона.
Да дуба Напалеона мы ідзём 

праз маёнтак Плятэраў. На слупах, 
што засталіся ад некалі велічнай 
брамы, дзве шыльды: адна 
абвяшчае пра “гісторыка-
культурную каштоўнасць”, 
другая – пра “частную террито-
рию”, якая “охраняется”. Вакол 
тэрыторыі – плот з дошак, які 
звычайна ставіцца пад загарадзь 
для скаціны. На слупку – яшчэ 
шыльдачка: “Ведется реконструкция”.

Насамрэч ніякай рэканструкцыі няма. 
Адное, што засталося ад зробленага 
Беларускім таварыствам інвалідаў, – 
бляшаны дах, што выглядае нейкім 
непаразуменнем над паўразваленымі 
сценамі. Астатняе, што паспелі зрабіць 
перадапошнія ўладальнікі, пакуль 
былі грошы, раскурочана дашчэнту – 
шыбы, падлогі… “Па начах грузавікамі 
звозілі, – гаворыць Ванда, – толькі 
ліфты ўратавалі…” – “Ліфты?” Ах, так, 
двухпавярховы палац чакаў інвалідаў…

За тры гады, што шматпакутны 
маёнтак Плятэраў ва ўласнасці ТАА 
“Сядзібы і замкі”, не зроблена нічога. 

Акрамя шыльдачак ды пагрозлівых 
папярэджанняў, што паразвешаны 

па слупах, слупках ды дошках, 
якімі закалочаны вокны. 
Мо традыцыйна не хапае 
грошай, а мо згас імпэт, з якім 
“рэканструктары” наважыліся 
збудаваць гатэльны VIP-

комплекс з усялякімі VIP-
забаўкамі. Ды яшчэ шырока 

разрэкламавалі, намалявалі 
опсаўцам шыкоўную перспектыву 

з грашовых працоўных месцаў. Але 
спатыкнуліся на настаўніках. Ну не маглі 
старыя людзі, што ўсё жыццё паклалі на 
будучыню краіны, аніяк зразумець, чаму 
яны “ушлые”, па выразе сталічнай мадам. 
Чаму, каб нейкім VIPам нішто не мазоліла 
вочы, не перашкаджала цешыцца 
прыродай ды адчуваць сябе датычнымі 
да гісторыі, трэба зносіць іх дамы і 
прадаваць за бясцэнак кватэры. Яно 
так, дамы тыя маюць непрэзентабельны 
выгляд. Але кватэры добрыя, утульныя, 
з усімі выгодамі. Насуперак хлуслівым 
сцвярджэнням новых уладальнікаў, што 
“все удобства на улице, вода в колодце, 
колодец засорен. Воду приходится еже-
дневно привозить в бидонах”.

…Дуб ляжаў, нібыта магутны 
зубр, засцігнуты раптоўнай смерцю, 
захаваўшы ў велічнай нерухомасці 
апошні момант жыцця. Я набліжаўся да 
яго, пагладжваў па глыбокіх зморшчынах, 
угрэтых лістападаўскім сонейкам, 
адыходзіў, намагаючыся змясціць яго ў 
кадр. Але ён не змяшчаўся.

Апошнім разам я здымаў яго ў жніўні 
2005 года, калі ўпершыню прывёз сюды 
ўнучку. З якім радасным здзіўленнем яна 
трымалася за кольца, да якога прывязваў 
каня Напалеон! Дзе зараз тое кольца? 
Шукаю па целе дуба – няма. Мо хто ўжо 
прывязвае да яго свайго каня… 

“Так, – сумнавата згадвае Ванда, 
– Верам’ёў вельмі любіў гэты дуб… А 
дубок бачыш?” – “Не, не бачу. Які дубок?” 
Яна бярэ мяне за руку, падводзіць да 
мёртвага дуба з іншага боку. “Гэта нашы 
былыя вучні, як даведаліся, што дуб 
паваліўся, з’ехаліся і пасадзілі новы… 
Бачыш?”

Так, бачу. Цягнецца да сонейка 
танюсенькая галінка з трапяткімі жоўтымі 
лісточкамі. 

Нібыта слупок святла з-пад зямлі.

4. Браслаў
Аптымізацыя катастрофы
У Відзах, калі ў суме і нават у роспачы 

ад пабачанага вяртаўся дадому, у аўто 
падсела прыгожая маладая жанчына. 
“Выбачайце, спазняюся… Падкінеце 
да Казян?”  Ірэна, так яна назвалася, 
спазнялася на ўрок у музычнай школе, 
дзе яна ўжо колькі год вучыць дзетак 
іграць на акардэоне. 

Казяны, нагадаю, той самы цэнтр 
калгаса “Новая Гвардыя”, у складзе 
каторага паміраюць Далёкія. Ну а што 
самі Казяны? Жывуць?

“Што вы! – усклікнула Ірэна. – З 
кожным годам дзетак усё  меней і меней. 
Дык настаўнікі за кожнага змагаюцца. 
Мінулым летам адзін ажно ў Полацк 
лётаў, сілай забраў дакументы свайго 
вучня з тэхнікума, куды той пасля 9-га 
класа мусіў паступаць. Каб хаця б пяць 
вучняў у 10-м пакінуць і сярэднюю школу 
захаваць, пазбегнуць базавай”. – “А дзе 
яна?” – “Школа? Дык няма яе…”

Так высветлілася, што будынка 
школы ў Казянах няма, настаўнікі 
працуюць, а дзеці вучацца па розных 
памяшканнях. Намагаліся зрабіць школу 
ў клубе, падрамантавалі, шклопакеты 
паставілі, але… “Парушылі цэласнасць 
будынка, – усміхаецца Ірэна, – яшчэ 
халадней стала… а грошы адмылі…”

Напярэдадні, у чаканні сустрэчы 
з Абаровічам, я вывучаў стэнд 
Браслаўскага РАНА. 

Не ведаю нават, ці існуе сёння 
традыцыйная абрэвіятура, бо ўстанова, 
якой кіруе Абаровіч, называецца 
– паводле шыльды над уваходам – 
“Аддзел адукацыі, спорту і турызму”.  
“Аптымізацыя…” – не хаваючы іроніі, 
патлумачыў Іван Антонавіч, калі ўжо 
паселі для размовы. Мяне цікавіла, ці 
катастрофа для будучыні дзяржавы, 
краіны, нацыі, у рэшце рэшт, 
знікненне вясковых школ, альбо яно 
– у сусветным рэчышчы, пра якое чуў 
неаднойчы: маўляў, аб’ектыўны працэс, 
ва ўсіх цывілізаваных краінах падае 
нараджальнасць і моладзь імкнецца ў 
вялікія гарады. Але думалася, калі чуў: 

паміж “імкнуцца” і “збегчы” 
вялікая розніца…

“Дэмаграфічная 
сітуацыя, – пачаў 
Абаровіч, – 
с к л а д в а е ц ц а 
не на карысць 
а д у к а ц ы і … 
Штогод мы 

губляем да 200 
дзяцей…” Гучала 

катастрафічна.
М і ж  т ы м 

катастрафічнасць я адчуў, 
яшчэ калі вывучаў згаданы стэнд, 
шукаючы, як дзяржава, увасобленая ва 
ўладзе, ставіцца да праблемы. Адшукаў. 
Пад агульнай назвай “Проблемы 
района” пазначалася: “Оптимизация 
образовательного процесса в условиях 
модернизации региональной системы 
образования. Цель: создание условий 
для повышения качества образова-
ния через оптимизацию эффективных 
форм и методов работы”. Падумалася: 
дзяржаўная машына, здольная 
ствараць такія тэксты, катастрофа сама 
па сабе.

Катастрофай для будучыні 
дзяржавы, краіны, нацыі, у рэшце рэшт, 
– улада, якая цягам дзесяцігоддзяў 
адбірала ў народа зямлю і мову і праз 
розныя  “оптимизации”, што раз-
пораз патыхаюць крывёю і гвалтам,  
намагалася захаваць сябе і толькі сябе.

У 30-х гадах мінулага стагоддзя ў 
маёнтку Плятэраў працавала земля-
робская школа, бо яшчэ былі земля-
робы. Дзе земляробы, там і дзеці – 
уласная зямля родзіць не толькі хлеб, 
але і нашчадкаў. Вядома, што ўтварыла 
бальшавіцкая ўлада: замест зямлі – 
вялікі, памерам з краіну, Калгас, замест 
земляробаў – калгаснікаў…

А мова?
“Мова – гэта святое, – гаворыць 

галоўны на сёння “оптимизатор”. – І ў 
нас ёсць усё для таго, каб спакойна – 
калі трэба, праз 20 гадоў – паставіць 
беларускую мову ўпоравень з рускай…”

Мы ўжо 20 гадоў чуем пра 
“ўпоравень”. І яшчэ дваццаць?!

Я бачыў гэты “ўпоравень”. За 11 
апошніх гадоў у раёне знікла 15 школ, 
ці не ўсе беларускамоўныя. “А колькі 
зараз беларускамоўных школ?” – “60 
працэнтаў”, – адказвае Абаровіч. Гэта 
з 22, якія засталіся і ў палове якіх менш 
за 50 вучняў.

Але справа не толькі ў лічбах. У 
Далёкіх, дзе не адно дзесяцігоддзе 
школа была беларускамоўнай, вы не 
пачуеце беларускага слова, калі не 
загаворыце самі. Ведаць ведаюць, але 
размаўляць не спяшаюцца. Ні паміж 
сабой, ні самі з сабой. Ці ж магчыма 
вёсцы супрацьстаяць рускамоўнай 
тэлевізійнай, ды адусюды, навале?! 
Не Лермантаву з ягонай адзінотай 
і падслуханай размовай зорак, а 
менавіта навале – варыву з папсы і 
нахабнай хлусні. Вось Пяткун, вучань 
з апошняга, “перадсмяротнага” 9-га 
класа, перамог на рэспубліканскай 
алімпіядзе па веданні роднай мовы. 
Гонар, вядома. Але ад мовы, на якой 
далёкаўскія размаўлялі яшчэ на пачатку 
1960-х і, вядома, раней, нават крушняў 
не засталося. “Чаму?” – запытаўся 
я. “Мо час прапушчаны, – Абаровіч 
паціснуў плячыма, – мо…”

Я разумею яго. Пад партрэтам 
прэзідэнта адказу не будзе.

Я разумею яго – у вачах боль, 
успамін пра роднае, гэтаксама 
знікаючае Дварышча, што паміж 
Дрысвятамі і Опсай, і адзіны клопат – 
як не пакінуць без працы настаўнікаў 
і захаваць школьныя будынкі. На 
будучае. “А раптам… – летуценна 
ўсклікае Абаровіч, – раптам усё яшчэ 
вернецца?..”

Мне шкада яго  надзеі, а мо і мары. 
Бо раптам будучыня не нараджаецца. І 
не раптам памірае. 

Толькі пасля цяжкай працяглай 
хваробы.

Яна Новикова 
– член 

Европейской 
киноакадемии

21-летняя Яна Новикова стала 
первой актрисой из нашей страны,  
удостоившейся чести быть членом  
крупнейшего профессионального 
союза кинематографистов Европы. 
В списках белорусских представите-
лей в академии до этого числились 
только мужчины: известные режиссе-
ры Виктор Аслюк, Виктор Дашук и 
Борис Горошко.

Украинский фильм «Племя», где 
Яна Новикова сыграла главную роль, 
стал одним из самых ярких киносо-
бытий прошлого года: премьера в 
Каннах, три приза «Недели критики», 
премия Европейской киноакадемии 
за лучший дебют, Гран-при и при-
зы МКФ в Лондоне, Лос-Анджелесе, 
Филадельфии, Денвере, Минске, 
Милане, Ереване – всего около 40 
наград по всему миру.

Сейчас Яна Новикова живет в 
Гомеле и продолжает ездить по все-
му миру, представляя на фестивалях 
фильм «Племя». 

ЧУЛІ?

У Латвіі 
«знайшлі» 

трох 
мільянераў-
беларусаў

Паводле дадзеных Банка Латвіі, 
у лютым 2015 года прынамсі тры 
чалавекі з беларускім грамадзянствам 
зрабілі ў мясцовую эканоміку 
інвестыцыі, якія перавышалі мільён 
еўра.

Адзін з іх – гэта рэзідэнт топ-200 
паспяховых і ўплывовых бізнесменаў 
Беларусі Валерый Азаматаў. 
Нягледзячы на тое, нагадвае выданне 
“Ежедневник», што ён на пачатку 
2015 года выйшаў з капіталу адной 
з найбуйнейшых будаўнічых кампаній 
Латвіі RBS Skals (яму належаць 
32% акцый), Азаматаў застаецца 
найбуйнейшым інвестарам-
беларусам у латвійскую эканоміку. 
Агульны аб’ём яго інвестыцый у 
чатыры прадпрыемствы, уключаючы 
найбуйнейшую ў Балтыі вытворчасць 
чорнай ікры (Fora Group), складае 
каля 2,2 млн еўра.

Па 1,57 млн еўра ўклалі ў ста-
тутнай фонд кампаніі Baltintrade 
дзве грамадзянкі Беларусі – Аксана 
Калеснік і Ліяна Аснуоўская.

Усяго на сярэдзіну лютага 2015 
года, паводле дадзеных Банка Латвіі, 
на тэрыторыі краіны дзейнічалі 2036 
кампаній з беларускім капіталам. 
Аб’ём назапашаных інвестыцый 
з Беларусі ў гэтым перыядзе склаў  
23,2 млн еўра.

КРИМИНАЛ

Награбили на 
1,5 миллиарда 

рублей
Скоро перед судом 

предстанут серийные 
воры, грабившие коттеджи 

в окрестностях Минска. 

Расследование уголовного дела в 
отношении них завершено. Как рас-
сказала прессе официальный пред-
ставитель управления Следственного 
комитета по Минской области Татьяна 
Белоног, в течение 2014 года на 
территории Минского района была 
зарегистрирована серия краж, совер-
шенных с одинаковым «почерком». 
Преступники, убедившись, что в доме 
никого нет, при помощи отжатия пла-
стикового окна или двери проникали 
внутрь, похищали денежные средства, 
ювелирные изделия, драгоценности, 
дорогую технику и вывозили награ-
бленное на автомобиле.

В ходе обысков у задержанных 
минчан 28 и 29 лет обнаружены и изъ-
яты похищенные вещи. Следствием 
установлена причастность обвиняе-
мых к 15 фактам преступной деятель-
ности. Нанесенный ими общий ущерб 
составил порядка 1,5 миллиарда 
рублей. В целях его возмещения след-
ствием наложен арест на имущество 
фигурантов, в том числе автомобили.

В отношении обвиняемых приме-
нена мера пресечения в виде заключе-
ния под стражу.

ЖАХ!

Адсвяткавалі…
У Салігорску п'яны пенсіянер 

зарэзаў сваю дачку. Трагічнае 
здарэнне адбылося 8 сакавіка каля 
12-й гадзіны. Як інфармуе прэс-
служба Міністэрства ўнутраных спраў, 
мужчына быў у стане алкагольнага 
ап’янення. Вядома, што паміж ім і 
43-гадовай дачкой, якая жыла ў яго 
кватэры і нідзе не працавала, узнікла 
сварка. Падчас яе пенсіянер і ўзяўся 
за нож. Зламыснік затрыманы.

Милан ЭКерт, посол Чехии в Беларуси: 

«Люблю иногда ходить  
на хоккейные матчи, надевая майку 

минского «Динамо»
Год назад в Беларуси 

приступил к работе новый 
Чрезвычайный и Полномочный 
Посол Чешской Республики 
господин Милан ЭКЕРТ. По 
традиции «Народная Воля» 
попросила высокого диплома-
та о встрече для неформальной 
беседы.

– Недавно я с восхищени-
ем узнала, что первая газета 
Чехии вышла ровно 300 лет 
назад – в феврале 1715 года. 
Есть ли сегодня на вашем 
столе печатные издания? Или 
день начинается и заканчива-
ется только компьютером?

– У меня это давняя при-
вычка: на столе должно лежать 
несколько газет, которые покры-
вали бы весь политический 
спектр мнений в обществе. 
Чтобы сделать свои выводы, я 
читаю все комментарии. Будучи 
еще на предыдущей позиции – 
депутатом нижней палаты чеш-
ского парламента, – я часто 
встречался со школьниками, и 
ребята, помню, всегда задавали 
такой вопрос: «Какую газету нам 
покупать? Где пишут правду? 
Порекомендуйте!» Я отвечал, что 
конкретно советовать не могу, 
но скажу, что самое главное при 
чтении печатных СМИ – подклю-
чать мозги. Газета – это сред-
ство разбудить собственную 
мысль.

Вообще, печатное сло-
во и один из его «родителей» 
Франциск Скорина исторически 
связывают Чехию и Беларусь. 
Статуя Скорины находится 
в одном из важнейших мест 
Старой Праги.

– Со времен Скорины 
положение печатного слова 
существенно изменилось, 
правда?

– Сейчас большинство слов 
появляется в виртуальном про-
странстве – например, в соци-
альных сетях. Эти слова зача-
стую звучат спонтанно, эмоци-
онально, иногда даже экстре-
мально, поэтому гораздо опас-
нее печатных. Мы должны быть с 
ними очень осторожны.

– Скажите, господин 
посол, что стоит на первых 
трех местах в вашей иерархии 
ценностей как чеха: чешское 
пиво, чешский хоккей или 
чешские замки?

– Ценности – это нечто дру-
гое. Вы перечислили наши сим-
волы, визитную карточку Чехии. 
И если говорить, кто в этом 
смысле у меня фаворит, то я 
скажу так: чешская история. Она 
включает в себя и пиво, и замки, 
и хоккей. А в иерархии моих цен-
ностей на первой позиции стоит, 
несомненно, великий реформа-
тор и проповедник Ян Гус с его 
лозунгом «Правда побеждает». 
В этом году летом исполняется 
700 лет со дня его сожжения. У 
нас пройдут большие торжества 
в его честь. Когда мои соотече-
ственники отвечали на вопросы 
анкеты о самых известных чехах, 
то имя Яна Гуса, одного из пред-
вестников европейской рефор-
мации, оказалось в пятерке.

– Наверное, и среди сим-
волов Чехии у вас есть фаво-
рит. Быть может, чешское 
пиво?

– Если говорить о пиве, то 
мне здесь просто: я родился в 
городе Пльзень, мировой столи-

це пива, где были заложены тра-
диции чешского пивоварения. 
Первая партия пива была сваре-
на там еще в 1842 году. В горо-
де этим ремеслом до основания 
пивоваренного завода занима-
лось более 240 человек. В Чехии 
научились хорошо варить пиво 
еще в средневековье.

– А в каких художествен-
ных произведениях, на ваш 
взгляд,  лучше всего выражен 
дух Чехии?

– Во всем мире знают 
писателя и драматурга Карела 
Чапека – это он придумал слово 
«робот». Ярослав Гашек изве-
стен повсюду как создатель 
бравого солдата Швейка. И, 
конечно же, не могу не упомя-
нуть Милана Кундеру. В их про-
изведениях ярче всего выража-
ется национальный характер. Но 
я хотел бы популяризировать и 
творчество других талантливых 
чехов. Недавно я принимал уча-
стие в «Тыдні роднай мовы» в 
Минске. Один день недели был 
международным – он был посвя-
щен иностранным языкам. Было 
интересно: в акции принимали 
участие министры иностранных 
дел Беларуси и Латвии, пришло 
более 20 дипломатов. Все пред-
ставляли свое национальное 
поэтическое творчество. Я стоял 
под статуей Янки Купалы и читал 
отрывок из поэмы «Май» наше-
го самого известного поэта-
романтика Карела Гинека Махи. 
Карел Гинек Маха – это чешский 
Байрон.

– Вы читали стихотворе-
ние по-белорусски?

– По-чешски. Но всем пода-
рил его перевод на белорусский 
язык. Поэма прекрасно переве-
дена на белорусский.

– Я помню, что в книжных 
магазинах Праги невероят-
ное разнообразие книг. Чехи 
– читающий народ, не так ли?

– Да. Причем в Праге изда-
ется очень много зарубеж-
ной литературы. Кстати, после 
назначения меня послом в 
Беларусь я прошелся по праж-
ским магазинам, чтобы найти 
книгу-гид о Беларуси. Но это 
оказалось сложным делом: на 
чешском языке гида по вашей 
стране не было. Я нашел един-
ственную книгу – на английском, 
какой-то англичанин работал 
в Беларуси и ее написал. Это 
было, повторяю, единственное 
издание. Это очень печально. 
Мне кажется, что над созданием 
книги-гида должны потрудить-
ся обе стороны: и чешская, и 
белорусская. Я работаю у вас 
уже год, посетил все област-
ные центры и некоторые район-
ные города. Узнал подробнее о 
вашей истории – Беларуси есть 
что рассказать и что показать, 
надо постараться привлечь к 
себе больше внимания.

– У вас интересная био-
графия: вы готовили себя к 
мирной профессии агрария, 
а оказались на дипломатиче-
ском фронте. Вы встречае-
тесь с друзьями студенческих 
лет?

– Для нас, дипломатов, сей-
час действительно интересное 
время – но также время огром-
ной ответственности. А студен-
ческие встречи у нас случаются 
чуть ли не по два раза в год – 
мне, правда, трудно регулярно 

появляться на таких меропри-
ятиях из-за службы. Но сейчас 
наш университетский курс гото-
вится к своеобразному юби-
лею: нам всем стукнуло по 50 
лет, так что пропустить встре-
чу будет обидно. Интересно, 
что все мои товарищи стали 
универсальными профессио-
налами, хотя непосредственно 
в сельском хозяйстве остались 
работать совсем немногие. Но 
именно они, аграрии, прежде 
всего привлекают к себе внима-
ние на наших собраниях, пото-
му что у практиков, как всегда, 
самые интересные новости. Я 
тоже начинал работу на земле, 
в реальном секторе экономики. 
Это было очень интересно, я нес 
ответственность примерно за 
50 человек. Те времена я вспо-
минаю с удовольствием. Потом 
пришло время реформирования 
сельского хозяйства Чехии, я 
ушел на государственную служ-
бу. Это было непростое время, 
я занимался распределением 
новых земельных участков для 
новых хозяев-крестьян.

– Наверное, сложный, 
болезненный процесс… 

– Да, потому что появились 
люди, которые не имели пря-
мого отношения к сельскому 
хозяйству: это были дети, вну-
ки, наследники тех, кто когда-
то жил здесь и владел землей. 
Но по новому закону они тоже 
имели право на земельный пай 
и колхозное имущество. Хотя не 
собирались жить и работать на 
земле. Ответственность на мне 
лежала огромная. Мы должны 
были уладить все претензии, 
погасить эмоции и достигнуть 
результата, не нарушив закон. 
А с 1996-го до 2006 года я уже 
трижды избирался депутатом 
чешского парламента и напря-
мую принимал участие в созда-
нии нового законодательства 

страны.
– Некоторое время назад 

я читала информацию о том, 
что вы, господин посол, про-
водили открытую встречу с 
жителями Могилева. Много 
публики пришло? Какие впе-
чатления остались у вас от 
той поездки в регион?

– У меня была определен-
ная программа, я привез с 
собой выставку прикладного 
искусства уроженки Могилева, 
которая живет в Праге. Затем я 
посетил научную конференцию 
в Могилевском университете, 
посвященную нацменьшин-
ствам и толерантности. Вечером 
прошла встреча с жителями 
Могилева. Признаюсь, мне было 
непросто, вопросы были самого 
разнообразного характера, но в 
основном об отношениях Чехии 
и Республики Беларусь, а также 
прикоснулись к теме Украины – я 
служил там в посольстве четыре 
с половиной года. Состоялась 
интересная дискуссия. Но, 
повторяю, мне было непросто.

– У вас не создалось 
впечатления, что белорусы 
несвободны в своих суждени-
ях, опасаются выражать свое 
собственное мнение? Что мы 
этакие забитые провинциа-
лы?

– Здесь, в Беларуси, люди 
говорят со мной очень откровен-
но. У наших государств много 
общего: к примеру, одинаковая 
численность населения, хотя 
площадь вашей страны больше. 
Как и в Чехии, у вас огромное 
количество людей в стране зна-
комы друг с другом – все знают 
всех, я бы так сказал. 

– Появились ли бизнес-
проекты после поездки в 
Могилев?

– У нас два интересных про-
екта в Могилевской области: 
первый – это модернизация 

Шкловского целлюлозно-бумаж-
ного комбината, а второй – стро-
ительство нового свинокомплек-
са возле Бобруйска по такому же 
образцу, как и около Борисова, 
которое вот-вот начнется. От 
руководства Беларуси я полу-
чил рекомендации заниматься 
прежде всего экономическим и 
культурным сотрудничеством, а 
также поддержкой туризма. Это 
совпадает и с моими планами. 
Я очень горжусь, что Чехия нахо-
дится в Беларуси на 9-м месте 
в списке импортеров, объем 
двусторонней торговли за 2013 
год был рекордным – 600 мил-
лионов долларов. Не упал он и 
за прошлый год, но пока точные 
показатели подсчитываются. Я 
хотел бы способствовать даль-
нейшему развитию сотрудниче-
ства между чешскими и бело-
русскими областями. Например, 
в конце сентября прошлого года 
был подписан договор меж-
ду Минской областью и краем 
Высочина. Перед этим сторо-
ны обменялись делегациями, 
на месте посмотрели, какие 
выгоды сулит сотрудничество. 
В Высочине прошел семинар о 
проблемах предприниматель-
ства в Беларуси, далее на ста-
жировку туда съездили несколь-
ко ваших врачей, планируется 
образовательная программа для 
энергетиков, а также различные 
стажировки.

– Вы упомянули помимо 
экономического культурное 
сотрудничество. Насколько 
мне известно, вы глубоко 
интересуетесь культурными и 
историческими связями меж-
ду нашими странами, верно?

– Наша с вами совместная 
история – еще одно очень инте-
ресное направление. Например, 
до 1989 года мы даже не знали 
о деятельности чешских леги-
онов на вашей территории в 
годы Первой мировой войны. 
Это белое пятно в историче-
ской памяти, хотя в марте 1917 
года первый чехословацкий пре-
зидент Томаш Гарриг Масарик 
посещал Бобруйскую крепость, 
чтобы встретиться с солдатами 
из запасного батальона чешских 
легионеров. Кроме того, под 
Пинском в болотах также были 
чешские разведчики-легионеры. 
Я хотел бы обратиться к читате-
лям «Народной Воли», чтобы они 
помогли нам собрать факты этой 
малоизвестной истории – вдруг 
что-то сохранилось в семейных 
архивах и воспоминаниях?

– Мой следующий вопрос 
о студентах. Наверное, мно-
гие хотели бы поучиться в 
одном из старейших европей-
ских вузов – Карловом уни-
верситете. Но легко ли туда 
поступить иностранцу?  

– По данным ЮНЕСКО, при-
близительно 500 белорусов 
занимаются сейчас в чешских 
вузах. Мы ежегодно предлага-
ем 5 государственных стипен-
дий для белорусов. А еще сами 
вузы предлагают свои собствен-
ные гранты на учебу. Например, 
Пльзеньский университет 
предоставляет около 10 таких 
стипендий. К слову, в Минске 
только что прошла выстав-
ка «Образование и карьера», 
в которой принимали участие 
четыре чешских вуза. Я посетил 
выставку и сам убедился, что к 

нашей информации у вас есть 
интерес. Заграничное образова-
ние полезно для молодежи обо-
их государств. Наши студенты 
тоже учатся у вас – в БГУ. А в 
этом году  на филологическом 
факультете БГУ впервые можно 
будет сдать сертифицирован-
ный экзамен по чешскому языку, 
а не ехать для этого в Киев, как 
раньше.

– Подписан ли договор о 
культурном сотрудничестве 
между Чехией и Беларусью?

– Пока нет. Это одна из 
важнейших задач, которую я 
хотел бы решить в течение сво-
его пребывания в Беларуси. Я 
уже общался с чиновниками из 
Министерства культуры Чехии. 
Ситуация, скажу откровенно, 
заморожена. Моя задача ее раз-
морозить, это очень важно для 
обоих государств.

– Я хотела бы задать 
несколько вопросов 
более личного характера. 
Прочитала, что вы любите 
музыку. Вы часто посещае-
те концерты в Минске? Мне 
кажется, наш город не обде-
лен талантливыми гастроле-
рами.

– Да, у вас дают концерты 
музыканты мира. Я, например, 
побывал на фестивале Башмета. 
Жаль, что на фестивале не было 
никого из Чехии. Но будем ста-
раться на будущее.

– Зато в спорте наши свя-
зи крепче, я права?

– Да, к примеру, у вас долгое 
время работал тренером Марек 
Сикора. А теперь защитником в 
«Динамо» играет Лукаш Крайчек.

– Но я опять о музыке. Вы 
играете на гитаре и поете, не 
так ли?

– Верно. У меня очень хоро-
ший инструмент – играет сам, 
без меня. Шучу… Но моя шести-
струнная гитара и правда одна 
из лучших, которыми пользуются 
профессионалы. Учиться музыке 
я начинал на кларнете. Однако 
пришло время первых знакомств 
с девушками -- взял в руки гита-
ру.

– Дети такие же музыкаль-
ные, как и их отец?

– Мартину 4 года, музыкой 
он еще не занимается, хотя 
каждый день осваивает что-
то новое. Он очень искренний 
ребенок, поначалу ему здесь 
было сложно: Мартин постоянно 
хотел общаться, но он не знал, 
что, кроме чешского, в мире 
есть другие языки, и страшно 
огорчался, что окружающие 
его не понимают. Это была для 
него первая в жизни неприятная 
новость. Теперь сын занимается 
иностранными языками и упорно 
изучает глобус.

– Как вы отдыхаете с 
семьей в Беларуси?

– Мы ездили на Масленицу 
под Борисов. Смотрели высту-
пления юниоров в Раубичах. 
А еще я люблю иногда ходить 
на хоккей, надевая майку мин-
ского «Динамо». Я заядлый 
болельщик. Катаюсь на коньках 
– еженедельно вместе с семьей. 
От господина председателя 
Миноблисполкома мне даже 
пришло предложение, чтобы я 
как легионер играл за команду 
Минской области. Заманчиво, не 
правда ли?..

Елена МОЛОЧКО.

Милан Экерт родился в Пльзене, мировой столице пива.

Божий дар  
или яичница?

Концерт Дмитрия Хворостовского прошел во 
Дворце Республики, и это было самое большое 

разочарование начавшегося музыкального года.

елена 
МОЛОЧКО

Короля делает свита. А рус-
ский баритон Хворостовский 
– несомненно, король вокала. 
Шикарный голос, лишенный 
дефектов. К тому же артист 
импозантен и мужественен. Поет 
на лучших оперных сценах мира, 
но его знает в лицо даже простой 
обыватель, которым название 
этих сцен ничего не говорит. А 
вот раскрутка!..

Но свита – основные парт-
неры по сцене – на это раз 
Хворостовского сильно подвели. 
Гала-концерт «Хворостовский 
и друзья» оставил впечатление 
подделки. Оркестр, который 
работал в тот вечер на сцене 
Дворца Республики, не соот-
ветствовал уровню главного 
солиста. Это был коллектив из 
Белорусского государственного 
Музыкального театра. Какими 
судьбами соединились в тот 
вечер Божий дар и простая яич-
ница? Кто решил провести экс-
перимент? ООО «Берин Арт 
Менеджмент», который заявил 
себя организатором концерта? 

Понятно, что деньги нужны 
всем, а богатым особенно, но 
мне думается, что певец уров-
ня Дмитрия Хворостовского 
вряд ли по своей воле согла-
сился бы выступать с таким 
музыкальным сопровождени-
ем. Тандем, образно говоря, 
напоминал ситуацию, когда 
«мерседес» подстраивается под 
«запорожец», чтобы не осра-
мить отечественный автопром. 
Причем «запорожец» – оркестр 
музыкального театра – работал 
на сцене сольные номера чуть 
ли не большую часть  времени, 
каждый третий-четвертый номер 
был их, оркестровый, без вока-
ла. И за это скромное музици-
рование белорусские зрители 
платили от 700 тысяч до двух 
миллионов за билет? Да это 
обыкновенное надувательство! 
В оные времена дирекции было 
бы не избежать скандала. Но, 
как говорится, для белорусских 
помидоров февраль – не сезон. 
Вот и проходят такие авантюры.

Концерт шел без профессио-
нального ведущего. Это напоми-
нало картину без рамы, то есть 
недодел, незаконченную работу. 
Мне рассказали, что Дмитрий 
Хворостовский эту роль взял 
на себя не по своей инициати-
ве, а спасая ситуацию (привет 
от всемогущего ООО «Берин Арт 
Менеджмент»!). Честно говоря, 
с ролью ведущего певец спра-
вился не ахти – не его партия. 
Да, мировые солисты могут объ-
являть свои бисы, но когда все 
номера подряд, концерт стано-
вится а-ля капустник. Дмитрий 
Хворостовский примерял то 
образ рубахи-парня, то заезжего 

конферансье: запинался, добро-
душно гримасничал, переходил 
на немецкий или вдруг говорил 
по-русски с иностранным акцен-
том. Импровизации не полу-
чилось. Тем более что в музы-
кальном мире у него, оперной 
звезды, образ аристократа. Да и 
noblesse oblige – положение обя-
зывает. 

Две сестры Коста-Джексон 
загадали главную загадку: а 
кто это? Потому что если они 
солистки Метрополитен-опера, 
то я обозреватель «Нью-Йорк 
Обсервер». Девушки кричали в 
микрофон, как заезжие гастро-
лерши на «Дажынках». Они очень 
старались быть леди. Но если 
вам приходится доказывать, что 
вы леди, то вы ею явно не являе-
тесь, говорила Маргарет Тэтчер. 
Сестрам не хватало… Да почти 
всего и не хватало: вокального 
благородства, изящной нюан-
сировки, в конце концов, хоро-
ших манер. Зачем складываться 
в три погибели, дергаться всем 
телом, чтобы показать горе Лизы 
из «Пиковой дамы»? Лиза была 
бедная девушка, но настоящая 
аристократка. Создавать образ 
надо музыкой, а не телом.

В целом представление хро-
мало на все четыре ноги. Да, сам 
Дмитрий Хворостовский спел 
хорошо, но мало, мало. Да и 
близкий микрофон предательски 
передавал его порой очень шум-
ное дыхание… К тому же арии 
из опер, а потом песни Арно 
Бабаджаняна – такой винегрет из 
жанров меня лично весьма оза-
дачил. 

К сожалению, всего два раза 
появилась на сцене наша вели-
колепная Оксана Волкова. Но и 
этого хватило, чтобы зритель, 
невольно сравнивая ее с амери-
канскими сестрами, смог убе-
диться, кто здесь действительно 
солист Метрополитен-опера. Вот 
где вокальная порода, талант и 
выучка!

Прекрасно было выступление 
нашего молодого баса, соли-
ста Большого театра Анатолия 
Сивко, который совсем недавно 
победил на конкурсе в Испании. 
К сожалению, он работал только 
один номер.

Ну и каков итог? – спраши-
вала я себя, возвращаясь домой 
в совершенно разобранном виде 
после концерта. А такой: не гоня-
лась бы ты, дамочка, за гастро-
лерами! Да еще за два милли-
она белорусских рублей. У нас 
в городе есть Большой театр и 
Филармония с действитель-
но Большими симфоническими 
оркестрами и великолепными 
солистами. И больше я им не 
изменю ни за какие гастрольные 
афиши с «ООО менеджмент».

ЦІ ВЕДАЕЦЕ ВЫ, ШТО…

“Газпром трансгаз Беларусь” – 
буйнейшы падаткаплацельшчык краіны

Так, у 2014 годзе “Газпром трансгаз Беларусь” прынёс у казну 4,9 
працэнта ад усіх падаткаў. “Беларуськалій” – менш (3,8 працэнта). На 
трэцім-чацвёртым месцах “Нафтан” і мазырскі НПЗ – па 3,5 працэнта.

Далей ідуць “Лукойл Белоруссия” (2,5 працэнта), Гродзенская 
тытунёвая фабрыка “Нёман” (2,3 працэнта), «Табак-инвест» (1 пра-
цэнт), Мінскі завод вінаградных він (1 працэнт).

СІТУАЦЫЯ

Віцябчанка 
прытуліла сірыйскіх 

бежанцаў
Адзінаццаць чалавек часова 

пасяліліся ў аднапакаёвай кватэры.

“Днямі пайшла ў магазін, сустрэла на вуліцы 
сірыйскіх бежанцаў, – распавядае жыхарка 
Віцебска Кацярына Хасун. – Пагутарыла з імі, 
наколькі дазваляла веданне арабскай мовы (мой 
муж – таксама сірыец, але зараз працуе ў Расіі). 
Наколькі зразумела з гутаркі, траіх мужчын-
сірыйцаў адправілі ў ізалятар для высвятлен-
ня асоб, а жанчын пакінулі на вуліцы. Зрэшты, 
я нават не ведаю, як яны наогул патрапілі ў 
Беларусь і якія ў іх былі далейшыя планы, але 
мне стала вельмі шкада гэтых людзей, таму 
абсалютна бясплатна пасяліла іх у аднапакаёвай 
кватэры сваёй мамы”.

Паводле слоў Кацярыны, у аддзеле па грамад-

зянстве і міграцыі ёй паведамілі, што бежанцам у 
хуткім часе, магчыма, ці то дадуць інтэрнат, ці то 
перавядуць у пункт утрымання бежанцаў.

“А на сённяшні момант сітуацыя такая: у 
аднапакаёўцы знаходзяцца 11 чалавек, з іх трое 
– грудныя дзеці, – дадае суразмоўца. – Спяць, як 
кажуць, адзін на адным. І на холад жа не выганіш 
– шкада. Ды і муж кажа, каб дапамагла яго земля-
кам, наколькі гэта магчыма. Таму на тыдзень-два 
бежанцаў, натуральна, прытулілі… Але ж гэта не 
выхад са становішча. Дзяржаўныя органы павінны 
вырашаць такія пытанні, а не грамадзяне… Няхай 
бы паварушыліся”.

Алесь СВЯТЛАНІЧ.

ЧУЛІ?

Далей едзеш – болей плаціш
«Мінсктранс» з 30 сакавіка ўвядзе на прыга-

радных маршрутах аплату праезду ў залежнасці ад 
адлегласці.

Дыферэнцыраваную аплату праезду плануецца 
ўкараніць на ўсіх прыгарадных маршрутах, якія 
абслугоўваюцца ДП «Мінсктранс».

«Кожны пашпарт маршруту ўтрымлівае 
адлегласць паміж прыпынкавымі пунктамі. Сістэма 

будзе фіксаваць праходжанне прыпыначных 
пунктаў, ад гэтага будзе залежаць аплата праезду 
(згодна з дзеючым тарыфам)», – паведаміў БЕЛТА 
намеснік генеральнага дырэктара прадпрыемства 
Андрэй Паплеўка.

У далейшым – магчыма, ужо сёлета – гэтая 
сістэма атрымае развіццё і на маршрутах сталічнага 
наземнага пасажырскага транспарту.

http://mvd.gov.by/main.aspx?guid=246803
http://mvd.gov.by/main.aspx?guid=246803
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КАЛОНКА АЛЕСЯ НЯЎВЕСЯ

САЛІДАРНАСЦЬ

Лісты ў няволю:  
як пісаць і пра што?

Так атрымалася, што з 2007 года ў мяне ёсць досвед турэмнай перапіскі з рознымі людзьмі.  
Даводзілася пісаць і ў розныя краіны. Увесь гэты час я сустракала неабыякавых, якія хацелі б 

напісаць палітычным вязням, але не ведалі, як гэта лепш зрабіць. Таму вось некаторыя парады.

Папярэдняя 
падрыхтоўка

Перад тым як сесці 
за ліст, лепш правесці 
інфармацыйную і псіхалагічную 
самападрыхтоўку. Інфарма-
цыйная частка заключаец-
ца ў тым, што можна завочна 
“пазнаёміцца” з вязнем, калі не 
было магчымасці зрабіць гэта 
на волі: паразмаўляць з яго 
роднымі-знаёмымі, знайсці ў 
інтэрнэце інфармацыю пра яго 
справу, старонкі ў сацыяльных 
сетках, цытаты з яго лістоў, 
пачытаць біяграфію. Навошта? 
У гэтых тэкстах можна знайсці 
нешта агульнае, альбо про-
ста цікавыя факты, каб завесці 
тэму размовы ў лістах. Таксама 
варта знайсці актуальны адрас 
вязня.

Псіхалагічная падрыхтоўка 
заключаецца ў тым, што, з 
аднаго боку, варта адкінуць 
свой страх і няёмкасць, а з 
іншага – сесці гэта рабіць у 
максімальна добрым настроі. 
Шэрага і сумнага ім хапае і так, 
а ваша задача – данесці нешта 
пазітыўнае і станоўчае ў сваім 
лісце. Вязням вельмі важныя 
лісты з волі.

Пра што лепш 
пісаць

Вось уявіце, што вас 
саслалі ў піянерлагер, толькі 
без прыроды, дыскатэк 
і спеваў ля вогнішча. То бок 

вы бачыце толькі баракі-працу 
і абмежаванае кола людзей. У 
такой абстаноўцы чалавеку будзе 
цікава прачытаць абсалютна пра 
любыя бытавыя рэчы: як котка 
прыгнула вам зранку на галаву, а 
сабака з’еў ваш сняданак, а яшчэ 
вы нядаўна ўпершыню пабывалі 
ў Міры. І артыкул вось адкапалі 
пра тое і пра тое, запытайце: ці 
цікавіцца адрасат такімі тэмамі? 
Бо можаце што цікавае прыслаць 
наступным лістом, і гэтак далей 
– на што хопіць фантазіі. Словы 
падтрымкі важныя, але не трэба 
выдзяляць на гэта ўвесь ліст – 
яны самі ўсё разумеюць…

Пра што  
лепш не пісаць

Па-першае, заўжды трэба 
памятаць, што спачатку вашы 
лісты праглядае спадар цэнзар 
у спецыяльным аддзеле (адзін 
вязень увёў мне ў звычку часам 
перадаваць цэнзару прывітанне 
ў лістах). Вось гэты самы спа-
дар/спадарыня Ц маюць права 
адразу накіраваць ліст у архіў, 
калі там “нешта не тое”. Сярод 
забароненых тэм – інфармацыя 
пра яго крымінальную справу, 
саўдзельнікаў, шыфры, жаргон, 
“лісты цынічнага характару” і г.д. 
Увогуле лепш асцярожней пісаць 
пра іншых людзей і любую дадат-
ковую інфармацыю – знойдзецца 
шмат органаў, якіх можа раптам 
зацікавіць такі тэкст.

Па-другое, не вельмі тактыч-
на ўступаць з першага ліста ў 
ідэалагічныя спрэчкі са зняволе-
ным (калі вы на падрыхтовачнай 

стадыі знайшлі нешта такое пра 
чалавека, што вам не падабаец-
ца). Нават калі маеце іншы пады-
ход – паспрабуйце пакінуць гэта 
на іншы раз.

Дадатковыя 
рэкамендацыі

Ёсць яшчэ некалькі парад, 
якія можна ўзяць да ўвагі.

– Вельмі дапамагае вязням 
дадатковая канцылярская пра-
дукцыя: дакладзіце да свайго 
ліста некалькі чыстых канвертаў з 
маркамі, можна – прыгожыя арку-
шы, паштоўкі – усё тонкае і папя-
ровае, што можа спатрэбіцца. 
Але дасылайце гэта ўсё толькі 
ў выглядзе ліста, але ніяк не 
бандэролі ці пасылкі! Бо коль-
касць апошніх у год строга абме-
жавана, не пазбаўляйце такой 
магчымасці родных!

– Калі дасылаць заказным 
лістом – трошкі больш шанцаў, 
што ён дойдзе да адраса-
та. Але ў такім разе пад сваім 
зваротным адрасам трэба буд-
зе напісаць свае пашпартныя 
дадзеныя (нумар пашпарта, калі 
і кім выдадзены) і прад’явіць яго 
на пошце.

– Часам вязням можна 
дасылаць раздрукоўкі навін, 
артыкулы, выразкі з газет і 
часопісаў, але трэба ведаць 
спецыфіку месца зняволен-
ня – у некаторых калоніях такія 
лісты адразу “зразаюць”. Таму 
напачатку лепш удакладніць.

– Калі няма жадання пісаць 
вялікі ліст – дашліце проста 
паштоўку з парай фраз. Гэта 
таксама падтрымлівае вязня. 
Асабліва памятайце пра гэта ў 
часы святаў.

Не заставайцеся ўбаку!
Наста ЛОЙКА, 

праваабаронца.

Нагадваем адрасы вязняў, якіх беларускія і міжнародныя права-
абаронцы лічаць “палітычнымі”.

Мікалай Статкевіч (былы кандыдат на пасаду прэзідэнта)
213004 Магілёўская вобласць, г.Шклоў, папраўчая калонія №17.
Мікалай Дзядок (асуджаны па “справе анархістаў”)
212011 г.Магілёў, вул.Крупскай, 99а, турма №4.
Ігар Аліневіч (асуджаны па “справе анархістаў”)
211300 Віцебская вобл., Віцебскі р-н, п.Віцьба, ПК №3.
Яўген Васьковіч (асуджаны за напад на бабруйскі КДБ)
212013 г.Магілёў, Слаўгарадская шаша, 183, ПК №15.
Арцём Пракапенка (асуджаны за напад на бабруйскі КДБ)
212013 г.Магілёў, Слаўгарадская шаша, 183, ПК №15.
Юрый Рубцоў (асуджаны за абразу суддзі)
225140 Брэсцкая вобл., Пружанскі р-н, в.Куплін, папраўчая 

ўстанова адкрытага тыпу №7.
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ОТКЛИК

Ці сядуць  
клеркі і чынкі  

ў айчынныя легкавікі?
У інтэрнэце з’явілася петыцыя, адрасаваная ўраду: 

“Перасадзіце беларускіх чыноўнікаў на айчынныя 
аўтамабілі!” Нагадаю, што ў Барысаве адкрылася 
сумесная беларуска-кітайская вытворчасць легкавікоў 
маркі Geely, прыгажосць і якасць якіх высока ацаніў 
прэзідэнт.

Пабудавалі мы ў хаўрусе
З кітайцамі завод такі!
І будуць тут, у Беларусі,
Цяпер свае легкавікі.
Нашто плаціць Расіі грошы
За недарэкі-“Жыгулі”,
Калі і свой тавар харошы,
І застануцца ў нас рублі?!
Слоў пахвалы стрымаць не можа
Краіны нашай кіраўнік:
– А ўмеем жа рабіць прыгожа,
Цудоўны проста легкавік!
Пайшлі з канвеера машыны,
Малюнкам цешыцца пагляд.
Аднак жа рэзультат… паршывы,
Нягеглы вельмі рэзультат.
Не кінуліся беларусы
Купляць машыны наўгалоп,
Чамусь няма на іх спакусы.
І прэзідэнту неўспадоб!
Патрэбна штось рабіць 
  са збытам,
Прадаць машын хаця б 
  чуць-чуць.
Купляць іх людзям паспалітым
Не загадаеш – нах пашлюць.
Ідэя – як маланка з неба,
Раптоўны выбух акурат:
Ды проста азадачыць трэба
Бюракратычны апарат!
У нас чыноўнікаў – як хлуду,
Як позняй восенню – гразі.
Яны нібыта служаць люду,
Але па існасці – князі.
Свае ў іх думкі-інтарэсы,
Спазнаць жадаюць рай зямны,
І, асядлаўшы “Мерседэсы”,
Па вулках гойсаюць яны.
Пара ім, злыдням, перасесці
У наша, роднае аўто.
Спатрэбіцца калі не дзвесце,
Дык, сама меней, тысяч сто.

Адразу  ж кіраўнік краіны
Належны падпісаў указ:
Вось вам айчынныя машыны,
А “Мерседэсы” – не для вас.
Спярша чыноўнікі бурчалі
Незадаволена, але ж
Хоць локаць укусі ў адчаі –
Супроць Самога не папрэш.
Пры тым прызнаць усё-ткі варта:
Здараўся дзе-нідзе эксцэс,
І хто-ніхто трымаўся ўпарта
За свой службовы “Мерседэс”.
Ды ўпартасць плёну не прынесла,
Дакладней, быў інакшы плён:
Не толькі “Мерседэс” – і крэсла
Наседжанае страціў ён.
Якое мудрае рашэнне –
Зусім не пугай па вадзе!
Цяпер з кішэні ды ў кішэню
Улада грошыкі кладзе.
Пра збыт праблемы ўсе забылі,
У іншы бок адбыўся крэн:
Завод “куе” аўтамабілі
Бесперапынна, як мартэн.
Таму і выспела выснова:
Калі са збытам – без турбот,
Дык пабудуем тэрмінова
Яшчэ адзін такі завод!

* * *
Вядома ж, гэта небыліца,
Бо той, хто да “таёт” прывык,
І не падумае садзіцца
У наш, айчынны легкавік.
А хай бы й праўда стала быллю:
Садзяцца клеркі і чыны
У нашыя аўтамабілі
(“Таёты” зблоцілі яны)
І выпраўляюцца ў дарогу…
Ды паспрабуй жа іх прымусь!
…А я б прымусіў іх наогул
Садзіцца ў трактар “Беларусь”.

Еще раз  
о стратегических 

союзниках и партнерах
Каких только рецептов и 

советов не услышишь от неко-
торых уверенных в себе поли-
тиков и аналитиков! Иногда им 
хочется искренне верить, а ино-
гда их идеи вызывают серьезные 
сомнения.

Бывает, что к обсуждаемым 
вопросам подключаются и неко-
торые читатели.

В последние годы я более 
девяти лет работал сторожем 
и поэтому хватало времени на 
спокойное восприятие окружаю-
щей жизни.

Не обессудьте, что надума-
лось мне, рядовому читателю 
(на восьмом десятке лет), поде-
литься своими впечатлениями 
от заметки, опубликованной 
в «Народной Воле» 3 февра-
ля 2015 года «Новая политика: 
Россия – стратегический союз-
ник, Запад – стратегический 
партнер».

Мне, например, эта «новая 
политика» представляется 
отнюдь не новой, а скорее весь-
ма и весьма очередным при-
митивным «озарением» наших 
некоторых упорно не увядающих 
политических «стратегов».

Осталось только России как-
нибудь дозреть и прислушаться 
к этим «мудрым стратегическим 
размышлениям». Вся суть этих 
предложений, построенных на 
наивности и доброжелательно-
сти российских правителей (в 
духе русских народных сказок) 
сводится примерно к следую-
щему.

Пока Беларусь не наладит 
серьезного и всестороннего 
партнерства с Западом, добро-
соседская Россия с постоян-
ным и неослабевающим эко-
номическим и политическим 

усердием будет по-матерински 
нас поддерживать еще мно-
гие лета (может быть, мы даже 
раньше Турции сумеем удачно 
зацепиться и мудро закрепить-
ся в Европе) и бережно опе-
кать наконец-то так непросто 
вызревшие наши «новые и глу-
бокомысленные стратегические 
откровения».

При этом нынешние россий-
ские политики (если, конечно, 
потенциал их мышления нахо-
дится примерно на уровне упо-
мянутых авторов «Новой поли-
тики» Левковича и Анташкевича) 
могли бы постепенно и осознать, 
что со временем мы, возможно, 
уже и не будем претендовать на 
льготные и дешевые российские 
энергоносители и кредиты. И 
тогда России уже не придется 
опекать нас с такими постоянны-
ми экономическими и политиче-
скими потугами.

Эта эстафета со всеми 
нашими проблемами перейдет 
уже с большой и наивной рос-
сийской головы на… здоровые 
головы российских западных 
партнеров. Пожалуй, им там 
только нашего процветания и не 
хватает…

Так неужели же эти наши 
«стратеги», претендующие на 
серьезное (и даже опережаю-
щее) мышление, не понимают, 
чего ради эти многие и мно-
гие годы Россия «жертвует» 
нам совсем не лишние для нее 
самой ресурсы?

Теперь вот всех пуга-
ют Украиной. А разве Путин 
не предлагал Украине (при 
Януковиче) многомиллиардную 
помощь именно и только для 
налаживания добрососедской и 
нерушимой славянской дружбы?

Так почему же тогда, когда 
Украина вполне определенно 
обозначила свои намерения 
всестороннего сотрудничества с 
Западом, ей сразу же жестко и 
ультимативно стали напоминать 
даже о ее предыдущих долгах 
перед вчера еще доброжела-
тельной Россией?

Таким образом, в подтверж-
дение существующих жесто-
ких реалий и великодержавных 
интересов в очередной раз 
обнаруживается, что бывают, 
оказывается, и такие «содру-
жества», которые создаются и 
удерживаются по принципу: 
вход – рубль, а выход – гроб 
(или с очень серьезными ослож-
нениями).

Можно остановиться и еще 
на некоторых рассуждениях 
авторов упомянутой статьи.

Ну, например, что людям 
«давно надоела пустопорожняя 
«бодаловщина» между властью 
и оппозицией». Ну тут уж кто 
до какого уровня необходи-
мых взаимоотношений и спо-
собов дозрел. Что же делать, 
если у нас такая власть, какая 
реально есть, и такая оппози-
ция, которая пытается бодаться 
с этой властью, «как теленок с 
дубом»…

Авторы же предлагаемой 
«Новой политики» в противовес 
нынешней «бодаловщине» пред-
лагают вообще не бодаться с 
властью.

Ну а разговоры и советы 
о необходимости налажива-
ния диалога между властью и 
обществом идут с одинаковым 
успехом еще с тех времен, ког-
да товарищам Левковичу и 
Анташкевичу, возможно, было 
даже и простительно оставать-

ся столь положительно наивны-
ми, как в мультфильме про кота 
Леопольда, который постоян-
но призывал своих вреднова-
то-недотепистых оппонентов: 
«Ребята, давайте жить дружно!»

Кота Леопольда, несомнен-
но, можно понять и простить. 
Он ведь был именно таким пер-
сонажем, который, в отличие от 
других, не стремился в боль-
шие забияки, не претендовал 
на какое-нибудь лидерство и не 
вызывал упреков и поучений со 
стороны других.

Так неужели же не понятно, 
что варианты решения и резуль-
таты успехов (или неудач) дав-
но и реально назревших и вос-
требованных в нашем обществе 
и государстве новых подходов 
будут в ближайшее время зави-
сеть вовсе не от благих намере-
ний возможных участников этих 
процессов?

Надо ли сомневаться, что 
на данном этапе все это будет 
реально зависеть только от 
потенциала основного участни-
ка? Того потенциала, в котором 
такие понятия, как нравствен-
ность и Божья истина, являются, 
к сожалению, отнюдь не опреде-
ляющими.

Ну, а влияние остальных 
участников на решение про-
блем, стоящих перед обществом 
и государством, будет, пожалуй, 
существенно зависеть от того, 
в какой же мере потенциал их 
мышления, и уровень предло-
жений отличается от взглядов 
авторов вышеупомянутой здесь 
«новой политики»…

С уважением –
Борис Никодимович 
СОЛТАНОВ, 74 года.

г.Орша.

Услышать  
Божье слово...

ПО ПОВОДУ

Года – не беда…
Недавно смотрел по ТВ 

трансляцию о поздравлении 
со 100-летним юбилеем выда-
ющегося актера Владимира 
Зельдина, который и сегодня 
играет в театре, поет и танцует, 
как и много лет назад.

А в прошлом году он бежал 
с факелом Олимпиады-2014! 
Владимир Зельдин поведал, 
что секрет его долгожительства 
прост – многие десятилетия он 
жил в движении. Танцевал, пел, 
никогда не курил и не пил. И это 
еще раз подтверждает: движение 
– это жизнь!

Этот пример не единичен. 
Например, в Санкт-Петербурге 
проживает Ольга Кокорина, кото-
рая пережила блокаду, а после 
войны стала заниматься плава-
нием и устанавливать рекорды. 
Сейчас в свои 92 года она про-
должает удивлять своими резуль-
татами даже молодых пловчих.

А вот австралийская пенсио-
нерка Дороти Де Лоу очень попу-
лярна в Германии – в свои 95 
лет она решила поучаствовать в 
международном чемпионате по 
настольному теннису среди вете-

ранов в Бремене.
Бабушка играет в теннис уже 

40 лет и бросать любимый вид 
спорта не собирается.

А теперь о ветеранах-мара-
фонцах. В Молодечно живет 
Павел Столбовенко (на фото 
– справа), который 30 лет про-
работал слесарем-сборщиком 
и всю жизнь занимался различ-
ными видами спорта. В 52 года 
стал мастером спорта по город-
кам, а также регулярно бегает 
марафонские дистанции по воз-
расту! И свой 80-летний юбилей 
он отметил пробегом на десять 
километров. На финише Павла 
Арсентьевича спросили, как 
он себя чувствует. Тот ответил: 
если надо – и двадцать побегу. 
Просто герой! «80 лет – самый 
возраст, чтобы бегать, играть в 
теннис, городки, а главное – по 
возможности трудиться да и про-
сто радоваться жизни», – уверен 
Столбовенко. И с ним трудно не 
согласиться…

Юрий ЯСИНСКИЙ,
ветеран спорта, 

заслуженный тренер 
Беларуси.

В №13 «Народной Воли» 
прочитала статью «Почему свя-
щенников выгоняют из моргов». 
Статья вызвала у меня такое 
удивление (имею в виду вопрос 
об отпевании), что решилась 
написать в газету.

Хожу в кафедральный собор 
с 2009 года. Проблемы были 
с сыном. «Як трывога, дык да 
Бога» – правильно говорится в 
белорусской пословице. Людей 
всегда много, особенно в цер-
ковные праздники. На Сретенье 
(многие говорят Грамніцы) про-
сто пройти невозможно было. И 
это радует! Ведь еще академик 
Дмитрий Лихачев – интелли-
гентнейший, умнейший человек 
– говорил о том, что ни одна 
война не принесла столько раз-
рушений, сколько уничтожение 
церквей.

Увы, многие люди не ходят 
в храм. Но, когда умирает близ-
кий человек, вдруг вспоминают о 
священнике, чтобы в последний 
раз проводить человека достой-
но и свою душу успокоить. Мне 
65 лет, я пенсионерка. Не один 
раз была на отпеваниях.

Как правило, сейчас они 
проходят в ритуальных залах. 

Только в прошлом году, напри-
мер, довелось быть на отпева-
нии в 9-й больнице в ритуальном 
зале, в ритуальном зале по ули-
це Ольшевского, в ритуальном 
зале лечкомиссии. Собираются 
все родственники, много людей 
и жадно слушают специаль-
ные молитвы об упокоении. Да, 
наверное, лучше, чтобы все эти 
люди собрались в церкви. Но 
это ж проблема больших горо-
дов! Разве можно всех умерших 
привезти в церковь?.. Наверное, 
будет очередь стоять из ката-
фалков. И потом в «коллектив-
ном отпевании» имени родного 
не услышишь.

Конечно, в идеале так и 
должно быть – отпеть покойника 
в церкви. Но ведь сделать это 
абсолютно нереально в услови-
ях мегаполиса. Думаю, други-
ми методами надо привлекать 
людей в церкви. И нет ничего 
плохого в том, что священники 
проводят отпевание в ритуаль-
ных залах. Некоторые только вот 
так, на похоронах близкого чело-
века, впервые начинают слушать 
и слышать священника. И это 
хорошо.

Валентина АНИКЕЕВА.

Заграз…

ФОТАФАКТ

Такія сёння рэаліі 
сталічнага жыцця. 
Мінску 
катастрафічна не 
хапае парковак, 
асабліва ў дварах 
шматпавярховак. 
Вадзіцелі часцяком 
ад безвыходнасці 
заязджаюць на 
газоны і… гразнуць.

Я не раб, чтобы 
бесплатно 
работать

После того как А.Г.Лукашенко дал пресс-конференцию 
для журналистов и признался, что регулярно читает 
«Народную Волю», я решил рассказать свою историю о 
том, как не могу получить честно заработанные деньги. 
О подобных ситуациях «Народная Воля» уже писала. 
Сегодня в Беларуси таких, как я, обманутых работников, 
думаю, тысячи. Но складывается впечатление, что никого 
в нашем, как любят подчеркнуть власти, социально ори-
ентированном государстве это не волнует. 

НАБОЛЕЛО!

А суть такова.
В 2002 году я пере-

шел работать в организацию 
«Белзаводстрой». Тогда это 
была мощная фирма, которой 
руководил Николай Дмитриевич 
Прокушенков. Через несколь-
ко лет началось акционирова-
ние предприятия. Выпустили 
акции. Львиную долю их ску-
пил сам директор. Но у него к 
этому времени подросли два 
сына – Павел и Дмитрий, и наш 
директор создал дочернюю фир-
му «Профстройгрупп», которую 
возглавили его сыновья. Всех 
работающих в «Белзаводстрое» 
перевели в «Профстройгрупп». И 
все бы ничего, но с декабря 2013 
года директор «Профстройгрупп» 
Павел Николаевич Прокушенков 
перестал людям выплачивать 
зарплату. Только кормил «завтра-
ками», говорил, что все будет 
хорошо, что скоро со всеми рас-
считается. Но мы полгода сидели 
без зарплаты.

В июне 2014 года я уволил-
ся: зачем же работать, не полу-
чая денег. Стали увольняться и 
другие работники. При уволь-
нении со мной никто не рас-
считался, как, собственно, и со 
всеми остальными. Мы – каждый 
в индивидуальном порядке – 
обратились в суд Партизанского 
района с исковыми заявления-
ми на «Профстройгрупп» о взы-
скании задолженности перед 
нами по зарплате. Суд вынес 
решение в нашу пользу. И, каза-
лось, справедливость востор-
жествовала. Но не тут-то было. 
Как выяснилось, наши руково-
дители распродали все имуще-
ство – две базы механизации на 
Ваупшасова вместе с техникой, 
осталось только несколько ста-
рых автомобилей, которые суд 
изъял. И все! За эти автомоби-
ли больших денег не возьмешь, 

ну, может, чтобы рассчитаться 
с десятью работниками по зар-
плате. А нас всех, кому задолжа-
ло предприятие, более двухсот 
человек! 

Мы перед судом ставили 
вопросы: должны ли наши быв-
шие руководители отвечать за 
то, что, зная о положении дел 
на предприятии, никому об этом 
не говорили и продолжали, по 
сути, эксплуатировать наш труд? 
Выходит, полгода мы трудились 
за так! Но я не раб, чтобы бес-
платно работать. Складывается 
впечатление, что они действо-
вали по хорошо продуманной 
схеме: фирму разорить, а потом 
обанкротить. С банкрота ниче-
го не возьмешь. Но эти факты 
почему-то никого не интересу-
ют, никто не разбирается, поче-
му так получилось. Наших быв-
ших руководителей ни к какой 
ответственности не привлекли. 
Справедливо ли это?! 

Мне «Профстройгрупп» дол-
жен около 25 миллионов рублей. 
Летом прошлого года это было 
почти две с половиной тыся-
чи долларов, а сейчас -- тыся-
ча шестьсот. Получается, два 
раза меня ограбили. И никому 
дела нет! Я работал электриком, 
не имел  никаких замечаний. 
Вырастил пять дочек и не думал, 
что меня так бессовестно обол-
ванят на старости лет. 

Я обращался  в Админист-
рацию президента еще в про-
шлом году, но бесполезно. 
Может, А.Г.Лукашенко прочитает 
в «Народной Воле» мое письмо, 
узнает, что творится в нашем 
государстве, и даст распоряже-
ние разобраться?! 

С уважением –
Михаил Иванович 

РУЛИНСКИЙ, 66 лет.
Минск.

Александр ФеДУтА

Женские лица новой 
украинской политики

В центре Майдана Независимости 
в Киеве стоит скульптура женщины в 
украинском традиционном наряде с 
калиновой ветвью в руке. Символ неза-
висимости Украины. Иногда гости горо-
да спрашивают:

– Это что у вас тут? Памятник Юлии 
Тимошенко?

Это не памятник Юлии Тимошенко. 
Украина ассоциируется с женщиной, и, 
бесспорно, самая яркая из украинских 
женщин-политиков даже внешне пыта-
лась ориентироваться на тот типаж, 
который сложился в сознании средне-
статистического украинца: прическа-
«паляныця», платье с национальной 
вышивкой.

Но свершилась «Революция досто-
инства». И рядом с вышедшей из 
заключения Юлией Владимировной в 
украинской политике появились новые 
женские лица. Вполне достойные, что-
бы с ними познакомиться.

Валерия гОНтАреВА: 
Подпись на банкноте

Еще совсем недавно при назначе-
нии на пост главы Национального банка 
Украины Валерию Гонтареву поддер-
жало большинство членов Верховной 
Рады – 319 депутатов! Но вот сегодня 
за ее отставку собирают депутатские 
подписи, и кажется, что соберут.

Спокойная, уверенная в себе бан-
кирша, она не похожа на типажи жен-
щин-банкиров, известных белорусским 
читателям. Валерия Алексеевна не 
обладает ни утонченной изысканностью 
Тамары Винниковой, ни провинциаль-
ной простотой Надежды Ермаковой. 
Работала в бухгалтерии Чернобыльской 
АЭС, затем в 1993 году устроилась на 
Межбанковскую валютную биржу. С тех 
пор – ценные бумаги и деньги. Работала 
в филиалах банков и инвестиционных 
компаний с иностранным капиталом.

Деньги не любят резких движе-
ний, поэтому накануне президент-

ских выборов 2014 года председатель 
совета директоров группы компаний 
«Инвестиционный капитал Украины» 
Валерия Гонтарева открыто поддер-
жала хорошо знакомого ей по бизнесу 
Петра Порошенко. Гонтарева сделала 
ставку – и ставка выиграла. Порошенко, 
вальяжный, спокойный, однако со 
стержнем внутри, стал президентом. И 
внес кандидатуру Гонтаревой на пост 
главы НБУ. И не ошибся.

Гонтарева, много работавшая с 
иностранными партнерами, поняла две 
необходимые для этой должности исти-
ны. Руками водить – не значит «руко-
водить»; можно запустить и печатный 
станок, но лишь когда ты точно знаешь, 
что будешь делать дальше. Но и это 
имеет смысл делать, если ты сумеешь 
вначале стабилизировать курс хотя бы 
на какой-то более-менее обоснованной 
планке. Это – первое.

И второе. Нужно уметь принимать 
на себя ответственность и держать 
после этого удар.

Первое качество – профессиональ-
ное, второе – еще и человеческое.

Валерия Алексеевна сделала то, на 
что не отважились ее предшественни-
ки при Викторе Януковиче. Понимая, 
что держать валютный коридор она не 
в состоянии, отпустила курс. Гривна 
полетела куда-то вниз. Избиратели 
занервничали, а вместе с ними занерв-
ничали и депутаты. Но у Гонтаревой 

не было выхода. Деньги от МВФ при 
чересчур высокой оценке национальной 
валюты Украина рисковала не получить 
никогда.

А времени стране, ведущей войну, 
всегда не хватает.

И когда, казалось, не дни – часы 
пребывания Гонтаревой в должности 
были сочтены, на сессии депутатам 
было прямо сказано:

– Снимете Гонтареву – не получим 
кредитов.

Не потому, что бывший бухгалтер с 
ЧАЭС так уж важен для Запада. Нет, она 
вовсе не «смотрящая». Просто Запад 
наконец получил на этой должности 
человека, для которого экономическая 
конъюнктура оказалась важнее поли-
тической. А возможно, и важнее соб-
ственной судьбы.

И хотя по кулуарам Верховной Рады 
все еще бродят недовольные сборщи-
ки подписей за отставку Гонтаревой с 
поста главы НБУ, новые купюры – вза-
мен тех, что пришли в негодность, – 
будут нести на себе подпись Валерии 
Алексеевны. Значит, она уверена, что 
к моменту, когда их отпечатают, она 
еще будет возглавлять главный банк 
Украины.

татьяна ЧерНОВОЛ: 
Пожертвовать 

любовью

Ей тридцать пять лет. Она – профес-
сиональный журналист. Она знает, что 
такое любовь и ненависть.

В журналистику Татьяна Черновол 
пришла в 16 лет. Но этого казалось 
мало. У девчонки с твердым взглядом 
был темперамент общественного дея-
теля. Ей не хотелось просто писать ста-
тьи – она хотела изменить страну.

В возрасте семнадцати лет она ста-
ла активисткой УНА-УНСО, была пресс-
секретарем этой известной нацио-
нально ориентированной организации. 
Украина всегда была демократичней 
Беларуси, но тогда и Леонид Кучма 
казался просто воплощением дикта-
туры. В знак протеста против арестов 
товарищей по УНА-УНСО она даже при-
ковывала себя наручниками к рельсам.

Писала как журналист о многом. 
Ездила в Чечню в 2000 году. А потом 
занялась журналистскими расследова-
ниями. В первую очередь – антикорруп-
ционными.

Именно она первой сказала прав-
ду о резиденции Виктора Януковича 
«Межигорье» – той самой, в которой 
позже, после добровольного бегства 
президента из своей страны, обнару-
жат золотой слиток в форме «батона» 
и позолоченные ручки в клозетах. Той 
самой, в которой будут портреты вла-
дельца резиденции и десятки драго-
ценных старинных религиозных книг – 
как если бы хранение дома Евангелия 
заменяло веру.

В 2012 году, после принятия 
Верховной Радой закона, фактиче-
ски ликвидировавшего статус един-
ственного государственного языка, 
закрепленный за украинским, Татьяна 
Черновол написала на дороге, ведущей 
в Межигорье: «Янукович, язык – твой 
приговор. Не подписывай!». Ее судили, 
но вынуждены были оправдать.

Однако – запомнили.
В декабре 2013 года неизвестные 

жестоко избили журналистку. На фото-
графии ее изуродованного побоями 
лица страшно было смотреть. Многие 
думали, что она не оправится.

Оправилась. Выдержала. Раны на 
коже заживают быстрее ран на сердце. 
А такая рана появилась. Муж Татьяны 
Николаевны, Николай Березовой, 

добровольцем ушел в батальон 
«Азов» и погиб в августе 2014 года 
под Иловайском. Сама Татьяна в тот 
момент уже занимала пост уполномо-
ченного Кабинета министров по борьбе 
с коррупцией. И вошла в список партии 
Арсения Яценюка «Народный фронт» 
под вторым номером.

Сейчас она депутат парламента, 
человек, которого уважают и коллеги, 
и оппоненты. Может быть, потому, что 
знают главное: она умеет жертвовать 
собой. Ради Украины. 

ганна гОПКО: 
 Не обмани!

О Ганне Гопко говорят: она шла в 
политику не за деньгами. Наверное, 
говорят правильно. Анна Николаевна 
открыто признается: «У меня есть сбе-
режения и муж, который хорошо зара-
батывает».

Ну, хорошо зарабатывает – слиш-
ком громко сказано. Муж Гопко, 
Александр Жук, работает экономи-
стом в представительстве компании 
Cargill – это надежный заработок, 
но все-таки миллионером с ним не 
станешь. Да и сама Гопко говорила, 
что привыкла зарабатывать около 
20 тысяч гривен после вычетов. До 
«Революции достоинства» эта сумма 
была чуть меньше двух тысяч долла-
ров. Сейчас – меньше одной.

Гопко – блестящая представи-
тельница того поколения, которое 
всем обязано самим себе. Отличница 
в школе, магистр журналистики 
Львовского национального универси-
тета имени Ивана Франко – одного 
из лучших университетов Украины и 
старейших университетов Восточной 
Европы. Кандидат наук.

У нее не было никаких сомнений в 
момент начала второго Майдана. Но 
тогда еще Анна Николаевна не пред-
ставляла себе, что Майдан станет для 
нее трамплином в большую политику.

В феврале 2014 года, когда стало 
понятно, что старой власти нет, а новая 
пока не знает, что делать, Гражданский 
сектор Майдана выступил с инициати-
вой создать «Реанимационный пакет 
реформ» – сформулировать заказ 
общества, которому и должно было 
следовать новое, рожденное после 
Майдана, правительство Украины.

Ганна Гопко стала одним из членов 
совета и одним из лиц этой инициа-
тивы. Причем настолько известной и 
популярной, что за право получить ее 
в предвыборный список своей пар-
тии сражались многие. Гопко выбрала 
избирательный блок «Самопомощь» 
львовского мэра Андрия Садового 
– человека популярного далеко за 
пределами Львовщины, узнавае-
мого, но оставшегося во Львове, 
чтобы не обманывать своих изби-
рателей. Гопко возглавила список 
«Самопомощи» и после избрания в 
Раду отказалась от предложенного 
ей Арсением Яценюком поста мини-
стра экологии и природных ресурсов. 
Она предпочла бороться как депутат 
за то, чтобы реализовать наработки 
«Реанимационного пакета реформ».

Что-то удалось. Приняты очень 
важные законы – «О восстановле-
нии доверия к судебной системе», 
«О прозрачности государственных 
закупок», ряд других. В основном это 
законы, направленные на борьбу с 
коррупцией.

Ей тридцать два года – а ее назы-
вают «серым кардиналом реформ». 
Она в тени? Ничего. У нее все впере-
ди. Запомните это имя. Ганна Гопко 
еще выйдет из тени.

Надежда САВЧеНКО: 
Жизнь за Украину

Это лицо знают все. Оно смотрело на 
избирателей с предвыборных плакатов 
партии «Батькивщина». Вечный лидер, 
создательница партии Юлия Тимошенко 
согласилась идти вторым номером 
в списке, уступив первый номер – ей. 
Надежде Савченко.

Надежда Савченко, 33-летний стар-
ший лейтенант Военно-воздушных сил 
Украины. Кто о ней знал до того, как ее 
похитили в Донбассе, куда она пошла 
добровольцем – спасать свою страну? 
Никто. А сейчас эта молодая женщи-
на является непререкаемым авторите-
том для очень многих украинцев. Может 
быть, потому, что продемонстрировала: 
в условиях, когда мужчины не способны 
сдержать удар, женщина его держит.

Я не преувеличиваю. В Крыму на 
сторону врага перешел адмирал, толь-
ко что назначенный командующим 
Черноморским флотом Украины. В 
Донбассе большинство милиционеров 
и сотрудников Службы безопасности 
Украины изменили своей присяге. А она 
осталась ей верна.

Депутат Надежда Викторовна 
Савченко присутствует в зале заседа-
ний Верховной Рады. Ее портрет – на 
майках ее товарищей по фракции. Ее 
имя – на транспаранте, растянутом за 
спиной спикера Владимира Гройсмана. 
Ее избрали делегатом Парламентской 
ассамблеи Совета Европы от Украины 
– избрали абсолютным большинством 
голосов. О ней каждый день пишут газе-
ты, ее фотографии публикует интернет, 
о ее судьбе беспокоятся не только веду-
щие политики и Европы, и Украины, но, 
что гораздо важнее, народ Украины.

Может быть, потому, что такого 
сильного человека в новейшей укра-
инской истории не было. И еще пото-
му, что никто не сомневается: Надежда 
Савченко – не политик. Не за власть 
она борется. Она отстаивает свое чело-
веческое достоинство и право остаться 
собой. Остаться украинкой.

Я прочел недавно на одном из сай-
тов:

– Дура! Вот сдалась бы, ее сразу 
выпустили бы. Жила бы!

Это после того, как адвокаты зая-
вили, что жить Надежде осталось 
недолго – если не прекратит она свою 
голодовку протеста. И лидер фракции 
Юлия Тимошенко, и ветеран диссидент-
ства, легенда национального движения 
Мустафа Джемилев обращались к ней с 
просьбой: прекрати!

Но последовал комментарий:
– Что нам всем делать, если она 

будет жива, а надежды умрут?
Надежды – на честность и порядоч-

ность. На мужество и искренность в 
политике и в жизни.

Может быть, и Николай Статкевич, и 
Игорь Олиневич, и остальные вчерашние 
мальчишки – сегодня ставшие мужчи-
нами белорусские политзаключенные 
– продолжают сидеть в тюрьмах и не 
сдаваться, чтобы и у нас всех оставалась 
эта надежда?

Я не знаю, какой Савченко выйдет 
из тюрьмы и когда это произойдет. 
Хотелось бы, чтобы живой и поскорее. 
Потому что иначе плата за надежду укра-
инского народа будет слишком высока. 
А он и так платит слишком дорого – за 
свободу.

Соня КОШКИНА:  
Дать высказаться всем

Не пугайтесь. Соня Кошкина – это 
псевдоним. Речь пойдет о Ксении 
Василенко, может быть, сегодня самой 
популярной интернет-журналистке 
Украины.

Псевдоним Ксения Никитична взяла 
в честь своей кошки Сони. Но в ней и в 
самом деле есть что-то ощутимо коша-
чье: разрез глаз, острота когтя – про-
стите, конечно, журналистского пера! – и 
привычка, как у героини сказки Редьярда 
Киплинга, гулять самой по себе.

Ее сайт «Левый берег» – Lb.Ua – 
сегодня едва ли не самый популяр-
ный общественно-политический сайт 
Украины. Если учесть, что он был соз-

дан в 2009 году, то конкуренция была 
очень высокая. Тогда, на закате эпо-
хи Виктора Ющенко, в расцвете был 
«Обозреватель», зашкаливали рейтинги 
«Украинской правды» и «Главреда», да 
и «Зеркало недели» было беспрекос-
ловным лидером у любителей прочесть 
многостраничную аналитику.

«Левый берег» сумел занять свою 
нишу. Мягкой кошачьей лапкой, спрятав 
коготки, Соня Кошкина сумела подма-
нить в ряды своих авторов и собеседни-
ков представителей самых разных лаге-
рей. Богатство каждого журналиста – 
его телефонный справочник. Редактор 
«Левого берега» смогла наладить лич-
ные отношения со всеми. Прежде всего 
потому, что никогда не лгала и не пере-
ходила ту грань, за которой начинается 
вечное «чего изволите?». Поговорить 
– да. Но – со всеми. Но – без искажения 
чужих слов, без продавливания соб-
ственной позиции. Которую, впрочем, 
Ксения Василенко никогда не скрывала.

И когда ее сайт в 2012 году попыта-
лись закрыть за публикацию фотографии, 
свидетельствующей о том, что влиятель-
ный депутат пытается оказать давление 
на следствие, чтобы выгородить своего 
сына, она пошла ва-банк. Сайт закрылся 
сам, разместив на своей странице пор-
треты главы президентской администра-
ции, заместителя генерального прокурора, 
первого вице-премьера и советника прези-
дента. И слоган: спросите у них, где Lb.Ua!

Молчание Кошкиной оказалось 
настолько громким, что пресс-служба 
президента выразила обеспокоен-
ность Виктора Януковича сложившейся 
ситуацией. Да что там Янукович! США 
вступились за журналистку со смешным 
псевдонимом!

И когда к годовщине расстрелов 
на Майдане появилась книга Сони 
Кошкиной «Майдан. Нерассказанная 
история», стало понятно: ради такой 
книги стоит жить. Это не просто памят-
ник Майдану. Это попытка рассказать 
одновременно голосами людей, быв-
ших по разные стороны баррикад, о 
том, почему новейшая история Украины 
сложилась так, а не иначе.

А значит, и о том, какой выбор и 
почему сделал украинский народ.

Ксении Василенко было все равно, 
когда в интернете появились сним-
ки, на которых она давала автографы 
вчерашним столпам режима Виктора 
Януковича. Соня Кошкина имеет на это 
право: она много сделала для того, что-
бы защитить возможность журналисту 
оставаться самим собой и гулять само-
му по себе.

Они разные – и яркие. Они сильные – и остаются при этом женщинами. Это 
новые лица украинской политики. Меня всегда огорчало, когда иностранные 
читатели помнили о Беларуси всего три-четыре имени. И если среди них была 
женщина, то только Светлана Алексиевич. Постарайтесь запомнить: женщины 
в Украине – это не только Юлия Тимошенко. И в политику они попадают не по 
квоте – по судьбе.

Сильные, умные, яркие.

ЗАПРАШЭННЕ

Сустрэньцеся з аўтарам, 
які ўслаўляе гісторыю 

беларусаў
13 сакавіка 2015 года а 16-й гадзіне  

ў Дзяржаўным літаратурным музеі Янкі Купалы адбудзецца 
прэзентацыя твораў пісьменніка Васіля Якавенкі.

З ЛІСТА

Перакапанае поле ў цэнтры Мінска
Мяне здзіўляе пазіцыя 

сталічных дарожных службаў. 
Я разумею, што ў нас бедная 
краіна, і не чакаю чагосьці звыш-
камфортнага. Але сёння падчас 
рызыкоўна ездзіць па дарогах 
нават у цэнтры сталіцы! Узяць, 
напрыклад, вуліцу Куйбышава. 
Ад Опернага тэатра да Камароўкі 
дарога ўся цыраваная. Едзеш 

нібыта не па асфальце, а па 
перакапаным полі. Ад Камароўкі 
да новага пераходу каля вуліцы 
Сурганава ўвогуле ямы па калена. 
Можна колы там пакінуць. Чаму 
хаця б тыя яміны не залатаюць? 
Мабыць, думаюць, што не мае 
сэнсу – у маі зноў пойдуць танкі?

Васіль ПАўЛОВІЧ.
Мінск.

Новая кніга аўтара «Надлом. 
Кручина вековая» выйшла ў 
выдавецтве “Нестор-История” 
(Санкт-Петербург). Яе назва 
ў арыгінале на беларускай 
мове – «Пакутны век». Гэта 
буйнамаштабны літаратурны 
твор, у якім створана цэласная 
карціна жыцця народа на 
працягу ўсяго ХХ стагоддзя з 
рэтраспектыўным заглыбленнем 
у даўніну.

Праз рэальныя падзеі і фак- 
ты, цераз вобразы і характары 
герояў, як правіла, гістарычных 
асоб, раскрываецца сацыякультур-
ная супольнасць беларускага наро-
да, які неаднойчы зазнаваў жорсткія 
гістарычныя выпрабаванні, але 
выстаяў і сёння прэзентуе ў свеце 
свой менталітэт і культуру. У кнізе 
лейтматывам гучаць палымяныя 
вершы Янкі Купалы.

Трылогіі «Пакутны век»  

папярэднічаў раман «Надлом» 
(2003). Эпічны твор «Пакутны 
век» упершыню выйшаў у Мінску  
ў 2006 годзе, перавыдадзены ў 
2009 годзе.

Сваімі думкамі аб  кнігах 
Васіля Якавенкі падзеляцца 
літаратуразнаўцы: член-
карэспандэнт Нацыянальнай 
акадэміі навук Сцяпан Лаўшук, 
прафесар Аляксей Рагуля, 
пісьменнікі Кастусь Цвірка, 
Эрнест Ялугін, Уладзімір 
Ліпскі,  Анатоль Астапенка, 
Кастусь Травень  і іншыя 
ўдзельнікі творчай сустрэчы. 

У заключэнне перад творчай 
сябрынай выступіць музыка і 
мастак Андрэй Плясанаў.

Падчас прэзентацыі ў Музеі 
Янкі Купалы будуць прадстаўлены 
абедзве кнігі аўтара:  «Надлом. 
Кручина вековая» і «Пакутны век»  
у арыгінале.

Польшча –  
эканамiчны лiдар

Пра гэта пiша “Gazeta 
Wyborcza”. Напрыканцы мiнулага 
года было невялiкае запаволен-
не, але апошнія месяцы прынеслі 
рост. ВУП вырас на 3,3%. Гэта адзiн 
з найлепшых вынiкаў у Еўропе. 
Газета прагназуе, што такая 
пазiтыўная тэндэнцыя ўтрымаецца. 
Для гэтага ёсць падставы.

Па-першае, на высокiм 
узроўнi захоўваецца ўнутраны 

попыт.  Дынамiка iнвестыцый 
складала 9%, а выдаткi спажыўцоў 
– больш за 3%. Па-другое, вельмi 
добрыя вынiкi дэманструе знешнi 
гандаль. Экспарт вырас з 3,9% 
да 6,9%.

У вынiку эканамiсты праг-
назуюць, што калi пазiтыўныя 
трэнды захаваюцца, то Польшча 
зможа сёлета атрымаць рост ВУП 
на ўзроўнi 4%.

САЛІДАРНАСЦЬ

Беларуская дыктоўка  
ў Варшаве

У польскай сталiцы прайшла 
беларуская дыктоўка, прымер-
каваная да Дня роднай мовы. 
Эсэ Уладзiміра Караткевiча для 
беларусаў Варшавы прачытаў 
вядомы мовазнаўца Змiцер 
Саўка. 

“Мова – душа народа, i толькi 
на ёй можа народ найбольш 
поўна выказаць сябе”. Гэтыя 

словы Уладзiмiра Караткевiча 
прагучалi ў цэнтры Варшавы, у 
сценах унiверсiтэта Collegium 
Civitas.

Беларуская дыктоўка 
праходзiць у польскай сталiцы 
ўжо ў восьмы раз. Дыктоўка 
ладзiцца, каб далучыць да бела-
рускага слова як мага больш 
шырокае кола суайчыннiкаў.

ПАЗІЦЫЯ

Кiраўнiк АБСЕ:  
праблема не ў колькасцi 

Праблемай з’яўляецца не 
колькасць назiральнiкаў, – так 
каменціруе прапанову падва-
ення колькасцi экспертаў АБСЕ 
на ўсходзе Украiны кiраўнiк 
арганiзацыi.

Як паведамлялася раней, 
Украiна i Расiя дамовiлiся аб 
павелiчэннi да тысячы чалавек 
колькасцi назiральнiкаў АБСЕ ў 
зоне канфлiкту.

Тым часам Ламбэрта Заньер 
сказаў, што ключавым з’яўляецца 
пытанне доступу назiральнiкаў 
да некаторых рэгiёнаў. Ён дадаў, 

што для гэтага неабходны такса-
ма малыя беспiлотныя самалёты.

Кiраўнiк Арганiзацыi па бяспе-
цы i супрацоўнiцтве ў Еўропе 
зазначыў, што рэжым спынен-
ня агню на ўсходзе Украiны ў 
цэлым выконваецца, але таксама 
назiраюцца выпадкi яго парушэн-
ня.

Нагадаем, пагадненне аб 
спыненнi агню на ўсходзе Украiны 
было падпiсана ў мiнулым месяцы 
ў Мiнску прэзiдэнтамi Украiны, 
Расii, Францыi i канцлерам 
Германii.

ПРАПАНОВА!

Старшыня  Еўракамiсii 
заклiкаў стварыць армiю ЕС

Старшыня Еўрапейскай 
камiсii Жан-Клод Юнкер 
заклiкаў да стварэння 
агульнаеўрапейскай армii для 
процiдзеяння Расii, паведамляе 
выданне Welt am Sonntag.

Паводле слоў палiтыка, з 
такiм войскам ЕС зможа адрэага-
ваць на пагрозу краiнам – членам 
Еўрасаюза i суседнiм дзяржа-
вам. Ён дадаў, што такiм чынам 
Еўропа дасць Расii зразумець, 
што «мы сур’ёзна ставiмся да 

адстойвання каштоўнасцяў ЕС».
На карысць гэтай iдэi 

выказаўся таксама старшы-
ня Камiтэта па замежных 
справах Бундэстага Норберт 
Ротген (ХДС). Ён адзначыў, што 
еўрапейскiя краiны марнуюць 
велiзарныя сумы на ўтрыманне 
нацыянальных армiй, аднак 
ваенныя магчымасцi краiн – 
членаў ЕС застаюцца ўсё яшчэ 
недастатковымi ў параўнаннi з 
Расiяй.

СТОП-КАДР

Усхваляваны бульдог у гальштуку колераў брытанскага сцяга 
чакае разам са сваiм гаспадаром прыбыцця прынца Уiльяма, 
герцага Кембрыджскага, у такiйскi кнiжны магазiн падчас яго 

знаходжання ў Японii, дзе ён адкрыў кнiжную выставу 
“Iнавацыi – гэта здорава”.

НРАВЫ

Почему  чай доверили 
разливать мужчинам?

Открытие третьей сессии 
Всекитайского собрания народ-
ных представителей 12-го созыва 
запомнилось многим. Впервые 
за всю историю существования 
собрания чай делегатам вместо 
миловидных девушек подавали 
официанты-мужчины. 

Как отмечает сайт That’s, 
вышколенные девушки из обслу-
живающего персонала традици-
онно становились украшением 
официальных фоторепортажей 
из зала заседания и вызывали 
восхищение своей четкой и сла-
женной работой. Иногда вни-
мание общественности привле-
кал заинтересованный взгляд, 
который бросал в сторону офи-
цианток тот или иной политик. 
Похоже, теперь эти безмятежные 
времена закончились. 

«Надеемся, замена персона-
ла на мужчин поможет делегатам 
сконцентрировать свое внима-
ние на рабочих вопросах. В кон-
це концов, создание партийных 
законопроектов – это утомитель-

ный труд», – пишет издание.
Однако до сих пор остается 

неясным, какая причина явилась 
приоритетной, отмечает Quertz – 
борьба с сексизмом или предот-
вращение двусмысленных ситуа-
ций. На женщинах держится поло-
вина неба, говорил в свое время 
Мао Цзэдун. Но в китайских госу-
дарственных учреждениях и дело-
вых офисах, особенно во время 
важных встреч, их роль зачастую 
ограничивается подачей чая. 

Некоторые блоггеры полага-
ют, что появление мужчин среди 
обслуживающего персонала в 
собрании представителей связа-
но не столько с желанием сгла-
дить впечатление от сексистской 
традиции, сколько с уменьше-
нием неловкости от скандалов, 
связанных с высокопоставлен-
ными должностными лицами. 
В частности, масляные глаза 
экс-президента Цзян Цзэминя, 
которыми он смотрел на девуш-
ку, подающую чай, запомнились 
очень многим.

ТАМ, ГДЕ ДИКТАТУРА

Желающих купить еду  
в Венесуэле  

будут дактилоскопировать
В Венесуэле готовят-

ся установить в супер-
маркетах по всей стране 
около 20 тыс. сканеров 
для считывания отпечат-
ков пальцев покупате-
лей. Отпечатки пальцев 
будут собираться для 
того, чтобы не дать поку-
пателям скупать повсед-
невные товары свыше 
установленных прави-
тельством норм.

С прошлого года в Венесуэле 
отмечались повсеместные пере-
бои в поставках в магазины 
самых элементарных товаров, 
что порождает длинные очере-
ди, когда какие-то товары все же 
выбрасываются на прилавки.

и продуктовых магазинов. Их 
обвинили в искусственном 
создании очередей путем 
открытия недостаточного 
количества касс.

Нехватка базовых про-
довольственных товаров и 
лекарств усиливает недо-
вольство венесуэльцев и 
катализирует частые и массо-
вые акции протеста, нередко 
заканчивающиеся насилием.
Экономические проблемы 

Венесуэлы усугубляются паде-
нием мировых цен на нефть, 
из-за которого курс националь-
ной валюты с ноября упал почти 
на 50%, а возможности закупать 
продовольствие за границей, 
соответственно, сократились.

Президент страны Николас 
Мадуро утверждает, что в дефи-
ците виноваты спекулянты, при-
держивающие товар, чтобы 
взвинтить цены. В феврале в 
Венесуэле были арестованы вла-
дельцы нескольких сетей аптек 

ЗА БУГАМ

Пачала работу 
другая лiнiя 
варшаўскага 

метро
У першы дзень работы 

праезд для ўсiх быў бясплат-
ны. Новая лiнiя пакуль мае 
6 кiламетраў i 7 станцый. Як 
адзначаюць прадстаўнiкi 
метро, новыя станцыi здзiвiлi 
пасажыраў: усё вельмi каляро-
вае.

„Бранкобус” 
рушыў па краiне

Афiцыйна стартавала 
выбарчая кампанiя Бранiслава 
Камароўскага. Яна пачалася 
канферэнцыяй кiруючай партыi 
“Грамадзянская платформа”.

Пасля яе заканчэння 
прэзiдэнт Камароўскi сеў 
у спецыяльны аўтобус, якi 
называецца „Бранкобус”, i 
накіраваўся ў турнэ па краiне.

«Солнечный» 
самолет 

начал полет вокруг света
Самолет, питающийся от сол-

нечных батарей, поднялся в воз-
дух в Абу-Даби, чтобы установить 
мировой рекорд кругосветного 
полета.

Самолет облетит вокруг 
Земли сложным маршрутом с 
многочисленными остановками в 
течение ближайших пяти меся-
цев. Пилотировать одномест-
ную машину будут попеременно 
двое швейцарских энтузиастов 
экологически чистых технологий 
– Андре Боршберг и Бертран 
Пикар. Остановки потребуются 
для отдыха, ремонта и популяри-
зации технологии.

«Я уверен, что у нас особен-
ный аэроплан и он перенесет нас 
через океаны», – сказал перед 

взлетом Боршберг в интервью 
Би-Би-Си.

Предшественник нынешней 
машины, Solar Impulse-1, поста-
вил целый ряд мировых рекор-
дов, в том числе перелет через 
североамериканский континент 
в 2013 году. Однако путеше-
ствие вокруг Земли оказалось 
более амбициозной целью, и 
для этого пришлось построить 
самолет еще больших разме-
ров.

Размах крыльев Solar 
Impulse-2 составляет 72 метра 
– это больше, чем у Boeing-747. 
При этом он весит всего 2,3 тон-
ны. Малая масса летательного 
аппарата – одно из условий успе-
ха экспедиции.

СЛЫШАЛИ?
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Мы спускаліся да брацкіх могілак 
Монтэ-Касіна пад праліўным даж-
джом. Калі паміж зялёных пагоркаў 
паказаліся роўныя шэрагі салдацкіх 
магіл,  апраўленыя мемарыяльным 
крыжам, я здрыганулася. Прама над 
могілкамі клубілася белае воблака 
– нібы тысячы людзей, якія ляжаць 
у тутэйшай зямлі, зрабілі велізарны 
выдых у заплаканае неба. Зразумела, 
што гэта быў аптычны эфект ад нізка 
праплываючых аблокаў, але, калі 
вакол ні душы, толькі дождж, неба і 
горы, рэальнасць мяжуе з містыкай.

Крыху паасобку ляжала пліта, 
надпісы на якой абвяшчалі: гене-
рал Уладзіслаў Андэрс, капітан Ірэна 
Рэната Андэрс.

Упершыню пра бітву пад Монтэ-
Касіна я даведалася ў 1994 годзе з 
кнігі, падоранай польскімі дыпламатамі. 
Адкрыццём стаў факт, што бралі гэтую 
непрыступную вышыню тысячы нашых 
землякоў, што служылі ў арміі Андэрса, 
пра якога савецкія энцыклапедыі 
паведамлялі вельмі скупа – літаральна 
пару радкоў. А ўвесну 1995 года ў 
сціплым драўляным доме ў Крывічах на 
Мядзельшчыне я раптам пачула: «У вой-
ска Андэрса я трапіў з савецкага лаге-
ра, дзе адбываў тэрмін». Вымавіў гэта 
80-гадовы стары з мудрымі, жывымі 
вачыма. Ён гаварыў на мудрагелістай 
сумесі чатырох моў – англійскай, поль-
скай, беларускай і рускай, і кожны 
расказаны ім эпізод быў падобны на 
сюжэт галівудскага блокбастара. Побач 
з ім, ловячы кожнае слова, сядзела яго 
чароўная жонка.

Паперка з малітвай  
у кішэні кажуха

Казімір і Адэльфіна – так звалі 
маіх герояў. Усё ў іх жыцці, пачынаю-
чы з імёнаў і канчаючы ўчынкамі, было 
дзіўным – не такім, як патрабавалі 
савецкія стандарты. У сваёй роднай вёс-
цы Заўруткі Казюк Яновіч не арганізоўваў 
калгас і не руйнаваў храмы. Наадварот, 
моцна верыў у Бога і марыў купіць 
сваю зямлю. Асвоіў кравецкае рамя-
ство – шыў для аднавяскоўцаў кажухі, 
фрэнчы, паліто. Добра шыў, адмыслова. 
Таму і з нявестай праблем не ўзнікла, 
калі прыйшоў сватацца да 17-гадовай 
прыгажуні Адэльфіны ў суседнюю вёску 
Пятрэлеўку. 7 лістапада 1938 года мала-
дыя ажаніліся. Без прывязкі да рэвалю-
цыйнай даты, проста ўраджай паспелі 
сабраць. Сталі абжывацца і, як водзіцца, 
чакаць прыбаўлення сямейства.

24 жніўня 1939 года 25-гадовага 
Казюка прызвалі на вайсковыя збо-
ры – зразумела, у польскае войска, 
паколькі тэрыторыя, дзе размяшчаліся 
Заўруткі, па Рыжскай дамове 1921 
года належала Польшчы. Далёка не 
павезлі, у суседнія Паставы. Парадкі ў 
войску былі дэмакратычныя: на выхад-
ныя ўсіх адпускалі дадому, да сем’яў. 
Каму карцела, мог і ўвечары збегаць 
да жонкі і дзяцей.

Аднак доўжылася служба нядоўга 
– 1 верасня 1939 года немцы напалі на 
Польшчу. На наступны дзень, 2 верас-
ня, капрал Казючок апынуўся дома.

“Уцёк з войска”, – з усмешкай кан-
статавала жонка. “Не ўцёк, а прыйшоў 
на пабыўку ў абмундзіраванні”, – 
паважна паправіў ён.

У выніку пацешнай пікіроўкі 
прыйшлі да агульнага назоўніка: тады 
многія так зрабілі. Таму што час быў 
як перад навальніцай – трывожны. 
Палітыкі і цэлыя дзяржавы хавалі гала-
ву ў пясок, што ўжо казаць пра про-
стых людзей!

Але ж каму вайна, а каму маці 
родная! 17 верасня 1939 года ў 
Заходнюю Беларусь прыйшлі савецкія 
войскі. Усім дарослым хлопцам 
новая ўлада загадала ўстаць на ўлік. 
Законапаслухмяны Казімір з’явіўся да 
савецкіх начальнікаў – пачаўся доўгі 
працэс праверкі дакументаў. Па прын-
цыпе: прыйдзі заўтра і прынясі новую 
даведку.

10 лютага 1940 года Яновіча зноў 
выклікалі ў вёску Слабада – нібыта 
ўдакладніць дадзеныя. Прыйшоў, а 
яму кажуць: усе таварышы занятыя, 
прыходзь раніцай.

– Калі б я ведаў, што раніцай 
мяне арыштуюць, далёка быў бы ад 
Слабады, – Казімір Антонавіч, хітра 
прыжмурыўшыся, зірнуў на мяне.

– Мяркую, з’явіліся да начальніка 
раней яго самога! – усміхнулася я.

Насамрэч дысцыплінаваны кра-
вец зранку таптаўся пад дзвярыма ў 
сваім рудым кажушку. А ў кішэні гэтага 
кажушка ляжала паперка з малітвай. 
Ну і знайшлі камісары гэтую паперку. 
І прысталі: агітуеш супраць савецкай 
улады! Як ні тлумачыў, што малітва 
для душы патрэбна, не дапамагло. 
Арыштавалі як антысаветчыка.

Усіх выяўленых па вёсках «ворагаў» 
савецкая ўлада адпраўляла ў Паставы, 
у турму. Раніцай, у дзень выезду, стаяў 
40-градусны мароз. У Казючка ні запа-
су бялізны з сабой, ні ежы – і жон-
цы вестку не перадасі. Арыштантаў 
санямі павезлі праз замерзлае возера 
– разам з калонай асаднікаў. Тых нао-
гул узялі у чым у хаце стаялі. Казімір 
Антонавіч на ўсё жыццё запомніў 
страшную карціну: пешшу па лёдзе 
брыдуць маладая жанчына з немаўлём 
на руках і яе стары бацька. Бедная 
кабета прыціскае да сябе дзіця, 
ахінутае ў адны пялюшкі. І тут насу-
страч калоне на санях муж небаракі 
вяртаецца дадому з суседняй вёскі. 
Падскочыў да жонкі і дзіцяці: што зда-

рылася? Канваіры і яго ў калону. Дзіця 
неўзабаве замерзла – маленькі трупік 
проста выкінулі па дарозе...

Самога ж Казючка ў Паставах 
доўга трымалі ў канцылярыі ў чаканні 
допыту. Там і пераначаваў на падлозе. 
А раніцай у акно ўбачыў у двары май-
стра, які яго шыць навучаў.

– Стаў крычаць яму праз шкло: 
убачыш маю Адэлю – перадай, што я 
тут. Яўрэй-канваір прыкладам стрэль-
бы мне ў бок: “Чего орешь?” Я пава-
рочваюся да яго 
і кажу: «Дзе ты ў 
мяне плуг бачыш, 
як я магу араць?» 
І дадаў, што пры 
Польшчы арыш-
тантам ні разу не 
быў, таму савецкіх 
парадкаў і мовы не 
ведаю.

Вось такое 
пачуццё ўласнай 
годнасці меў кравец 
Казючок!

Адэльфіна ж, якой 
да родаў заставаліся 
лічаныя дні, прыбегшы 
ў Слабаду, размінулася 
з мужам.

– Я вузельчык пры-
несла – а Казіміра ўжо 
няма. Кажуць: павезлі. 
Куды – ні слова.

З Пастаў Яновіча 
перавялі ў турму ў 
Полацк. Допыт ішоў за 
допытам: прызнавайся, 
для каго малітвы пісаў?

– Але я цвердзіў: для 
сябе. Са мной хлопец 
сядзеў, які прызнаўся, 
што ў рускіх у першую 
вайну страляў. А потым 
аказалася, што ён тады 
толькі нарадзіўся. Мы ж 
у камеры бародамі і вусамі абраслі, 
як старыя.

Неўзабаве вязням сказалі, што 
прыйшлі дакументы з Масквы – і чакае 
іх усіх дарога ў Сібір. Адамовічу далі 
8 гадоў.

З глінянай міскай  
у Сібір

– І вадой нас везлі баркамі, і 
цягніком у цялятніках. Мужчын і жан-
чын – усіх разам. Прыбіральні ў вагоне 
не было – сталі суседзі патрабаваць у 
мяне для гэтай справы гліняную міску, 
што з дому ўзяў. Я кажу: у штаны рабіце, 
а міскі не дам. Пасля гэтага дзірку ў 
вагоне прадзяўблі, і ўсе на яе хадзілі, 
сораму не было. Ежы ў дарозе амаль не 
давалі. На нейкай станцыі кінулі рыбы, 
душыліся ёю з косткамі, а вады – вяд-
зерца на 40 чалавек. Амаль усе, нават 
турэмшчыкі, перахварэлі на жывот. 
Прыехалі на станцыю Кірпічная ў Комі 
АССР. Павялі да кухні. Тут мая міска і 
спатрэбілася, ежы ў яе налілі. А ў каго 
посуду няма, чакалі. Я і іншым сваю 
міску даў, каб паелі. Агледзеўся, чым 
людзі займаюцца. Бачу, краўцы, прама 
на лёдзе седзячы, бушлаты раманту-
юць. Думаю: сканаю, калі так пасяд-
жу. Неўзабаве нас перавялі ў лагеры. 
Раніцай усіх на пераклічку, а мяне 
прапусцілі. Сяджу апрануты на нарах, 
наглядчыкі залятаюць у барак: чаму 
без працы? Так нікуды не выклікалі, 
адказваю. Адправілі мохам сцены кухні 
абтыкаць. Завіруха на дварэ страшная. 
Выходзіць кухар у белым фартуху па 
дровы. Я да яго: дзядзька, давай дапа-
магу! Ён мяне забраў бульбу чысціць, а 
на заўтра паклікаў катлы мыць. Так я на 
пару дзён пры ежы апынуўся. А потым 
падахвоціўся быць сталяром.

Каб бушлаты і валёнкі на лёдзе не 
рамантаваць, – шчыра патлумачыў. Ну 
так, схітраваў, бо сталярнай справе не 
быў навучаны. Што і высветлілася ў 
першы ж працоўны дзень. Рускі май-
стар па прозвішчы Сідараў, да яко-
га прыкамандзіравалі пачаткоўца, 
даручыў рабіць аконную раму. Казімір і 
перакруціў яе прапелерам, і заклінаваў. 
Дзякуй майстру – пашкадаваў, стаў 
сам навучаць рамяству. Вызначыў 

Казіміра ў цёплы барак 
на начлег, дзе і матрац-
сеннік меўся, і паду-
шачка. Вось толькі 
блашчыцы падалі звер-
ху і заядалі да дзікага 
свербу. Але арыштанты 
жартавалі, што, калі 
блашчыц паказытаць, 
тыя ўцякуць прэч.

Н е ў з а б а в е 

налаўчыўся Казючок сталярнічаць так, 
што мог і ложак змайстраваць, і латакі 
для здабычы нафты. Нормы рэгуляр-
на перавыконваў, за што новы бушлат 
атрымаў і дазвол на ліст жонцы.

– Увечары напісаў Адэлі, што ўжо 
стаў стаханаўцам, маю ўзмоцнены 
паёк, але хачу стаць ударнікам. 
Назаўтра за мной прыходзяць: ты чаму 
не хочаш працаваць? Як не хачу, калі 
ва ўдарнікі збіраюся?! Пераглянуліся 
паміж сабой таварышы і кажуць: 
ударнік – гэта горш, чым стаханавец. 
А я ж думаў, што наадварот.

У гэты момант голас падала 
Адэльфіна Ігнацьеўна:

– Як павезлі яго ў Паставы пасля 
арышту, я цэлы год ніякіх вестак не 
атрымлівала. А потым прыйшоў ліст 
з лагера. Колькі радасці было, што 
жывы! Напісала яму, што наш сын 
пачаў ужо хадзіць.

Улетку 1941-га выйшла Яновічу 
амністыя. І стаў ён, як кажа, вольным. 
Начальнік лагера, праўда, пераконваў 
застацца: добрых работнікаў не хапа-
ла. У іх нават лёгкая палітдыскусія 
выйшла: Казючок заявіў, што 
надыходзіць канец камунізму. А нач-
лагера, сам былы зэк, у адказ: «Не, 
галубок, камунізм пераможа фашызм 
і пратрымаецца пасля вайны яшчэ 50 
гадоў».

Амаль не памыліўся грамадзянін 
начальнік. Вось толькі перамаглі 
фашыстаў не адны камуністы.

Выдаў сябе 
 за лётчыка

Калі генерал Уладзіслаў Андэрс 
па дамоўленасці са Сталіным стаў 
фарміраваць войска для барацьбы з 
немцамі, Казімір Антонавіч вырашыў, 
што лёс дае яму шанц. Пайшоў 
запісвацца добраахвотнікам. І выдаў 
сябе за... авіятара, успомніўшы раз-
мовы лётчыкаў Лідскага авіяпалка 
і прозвішча іх камандзіра. Самае 
цікавае – на верыфікацыі яму паверылі. 
У чаканні выкліку сушыў сухары і браў 

заказы на пашыў адзення ў мясцо-
вых жыхароў. Некаторыя з іх збераглі 
тканіны яшчэ з царскіх часоў, баю-
чыся паказваць іх «казённаму» 
бальшавіку-краўцу.

А калі падаспеў выклік, Казюк 
пайшоў на вайну. Дакладней, 
ізноў паехаў і паплыў. Спачатку ў 
Краснаводск, дзе брушны тыф 
лютаваў і скарпіёны ў боты залазілі. 
А далей – на параходзе ў Тэгеран, 
сталіцу Ірана, цягніком да Індыі і 
зноў параходам – да Кейптаўна. 
Праўда, праз Мадагаскар не 
ўдалося прайсці – канвой саюзнікаў 
чакала нямецкая падводная лод-
ка. Павярнулі на Ліверпуль. У 
Шатландыі з Казючком пацешная 
гісторыя выйшла.

– Убачыў праз борт машыны 
чырвоныя харугвы. Ну, думаю, 
падманулі, зноў у СССР прывезлі. 
Выскачыў з кузава і бегам куды 
вочы глядзяць. Перавёў дух, 

агледзеўся – і назад да камандзіра. 
А той смяецца: не хвалюйся, не Расія 
гэта, а Шатландыя.

На лётных курсах прыйшло-
ся не ўзгадваць, а вучыцца лятаць 
па-сапраўднаму. Асвойваў брытанскія 
бамбардзіроўшчыкі «хандлеі» і 
«велінгтоны». Вось толькі за штурвал 
чатырохматорнага «галіфакса» сесці 
не давялося. А ў 1944-м пачаліся ўжо 
баявыя палёты – дзённыя і начныя. 
Казімір за штурвалам, бамбардзір 
побач.

Ветэран дастаў з шафы лётную 
кніжку і паказаў мне нямецкія гарады, 
якія лётаў бамбіць: Гановер, Брэмен, 
Кіль, Патсдам, Берлін. Агульная лічба 
– 474 гадзіны налётаў.

– Не шкада было тых людзей, хто 
ўнізе, пад крылом? – спытала я.

Да гэтага часу памятаю, як 
ускінуўся суразмоўца:

– А чаму я павінен быў іх шкада-
ваць? Немец жа пачаў вайну. Ці пані 
таксама немка?

Дэмабілізаваўся Яновіч у 1948 
годзе. З франтавымі ўзнагародамі 
– польскімі і англійскімі. Купіў дом 
спачатку ў Вулвергемптане, затым 
у Лондане. Не ў цэнтры, але і не на 
ўскраіне – непадалёк знаходзілася 
савецкае пасольства. Прама на пер-
шым паверсе дома – швейная май-
стэрня з манекенамі ў вокнах. Наверсе 
– 10 пакояў, на любых гасцей хапа-
ла. У заказчыках таксама недахопу не 
было. Таму і восем аўтамашын змяніў, 
і шасціцыліндравы «Трыумф» мог сабе 
дазволіць. Вось толькі аднаго неста-
вала – каханай жонкі і сына Пятра, 
які нарадзіўся праз тыдзень пасля яго 
арышту.

Сустрэча з жонкай  
у аэрапорце Хітроў

Адэльфіна, якая засталася  
ў Беларусі, працавала ў калгасе –  
у асноўным паляводам. Гадавала  
ў адзіночку сына. І вельмі хацела, каб 
хоць таму ўдалося вырвацца з калгаса.

– Верыла ў Бога і ў тое, што муж 
мяне не кінуў, – дадала з сарамлівай 
усмешкай.

Уласна, так яно і было: Казімір 
Антонавіч ніколі не забываў жон-

ку – пісаў у СССР запыты, лісты. 
Злучанае Каралеўства таксама апе-
кавалася далёкай іншаземкай: рэгу-
лярна выплачвала пенсію ў 31 фунт 
стэрлінгаў.

У 1966 годзе, калі жалезная засло-
на стала даваць расколіны, Яновіч 
вырашыў забраць жонку да сябе. 
Аплаціў дарогу да Лондана і выслаў 
прыгожую сукенку, каб выглядала 
Адэлька, як каралева. Пасылка тая аж 
у Мурманск з’ездзіла і чамусьці пад-
мокла, але менавіта ў гэтай сукен-
цы Адэльфіна паляцела ў Лондан. 
Баючыся, што ўбор безнадзейна сап-
саваны і жонка ў непрывабным выгляд-
зе паўстане перад тэлекамерамі 
наляцеўшых рэпарцёраў, Казімір 
папрасіў паліцэйскіх правесці іх пада-
лей ад шматлікіх папарацы. Дарма 
баяўся – жонка ў яго сукенцы выгля-
дала цудоўна!

А праз год у Лондан прыляцеў і 
Пётра.

– Я вырашыў схавацца і пра-
верыць, ці пазнае мяне сын – па 
фатаграфіі, што яму выслаў. Самалёт 
сеў, з яго выходзіць Пітэр, азіраецца. 
Тут я да яго бачком ціснуся, быц-
цам выпадкова. Пытаюся: да каго ў 
Лондан прыляцеў? Да бацькі, адказ-
вае і вачамі вакол водзіць. Я працяг-
ваю: а дзе жыве твой бацька? А ён 
“Вулвергемптан” вымавіць не можа. 
А ты хоць ведаеш, як туды ехаць, уда-
кладняю. Ён вырашыў, што гэта жулік 
выпытвае, і давай ад мяне ўцякаць. І 
толькі калі Адэля падышла, зразумеў, 
у чым справа.

– А я адну руку на плячо аднаго 
паклала, другую на другога і кажу: пер-
шы раз мая сям’я сабралася разам, – 
на вачах жанчыны выступілі слёзы.

Адэльфіна вытрымала ў Англіі 
толькі 10 гадоў, хоць там было ўсё: 
поўныя тавараў крамы, камфартабель-
ны дом, ветлівыя суседзі. Але не ляжа-

ла сэрца да чужыны! Угаварыла мужа 
вярнуцца ў Беларусь. Свой прыезд 
муж і жонка не афішавалі, пасяліліся 
ў простай драўлянай хаце без выгод 
у Крывічах, якую купілі на свае гро-
шы. Казімір, звыклы да тэлефона, 
хацеў замовіць яго устаноўку, ды хто ж 
дазволіць без чаргі?

Пасля размовы з Яновічам (у 
1995-м яшчэ хацелася верыць, што 
мы таксама абяром еўрапейскія 
каштоўнасці), я заікнулася перад 
адным з беларускіх чэкістаў: маўляў, 
ветэран вайны, пацярпелы па віне 
вашага ведамства – можа, паспрыя-
еце хаця б з тэлефонам? Адказ быў 
такога кшталту: з англійскай пенсіяй 
можна і камерцыйны нумар купіць.

Чарговай адмо-
ве Яновічы не надта 
здзівіліся – асабліва 
Адэльфіна Ігнацьеўна. 
Маўляў, добра, што 
з хаты не выганя-
юць – як пры Сталіне. 
Так, была справа: 
пасля вайны многіх 
«андэрсаўцаў» завабілі 
ў СССР абяцаннямі 
райскага жыцця. А ў 
ноч з 31 сакавіка на 1 
красавіка 1951 года 
ўсіх, хто паверыў і 
вярнуўся ў Беларусь, 
Літву, Украіну, вывезлі 
ў Іркуцкую вобласць. 
Канфіскавалі маёмасць і 
франтавыя ўзнагароды, 
уключаючы памятныя 
крыжы «Монтэ-Касіна», 
пагрузілі з сем’ямі ў 
вагоны і дэпартавалі 
– па дадзеных белару-
скага гісторыка Ігара 
Мельнікава, з Беларусі 
выселілі 4520 байцоў 
арміі Андэрса. Пры 
арыштах гучала цынічная 
фармулёўка: у Вялікай 

Айчыннай вайне удзелу не браў, а 
знаходзіўся за мяжой!

Выпусцілі тых, хто выжыў, 
напрыканцы 50-х гадоў. Без вяр-
тання ўзнагарод і сумленнага імя. І 
толькі ў 1993 годзе ў Беларусі быў 
прыняты Закон «Аб ветэранах», 
які дазваляў байцам арміі Андэрса 
атрымаць статус удзельнікаў вайны. 
Зрэшты, калі судзіць па сітуацыі з 
маім героем, роўнымі з франтавікамі-
чырвонаармейцамі і партызанамі яны 
так і не сталі. Спахапіліся пра забы-
тых герояў, калі іх засталіся лічаныя 
адзінкі: Якуб Конан, Іосіф Жамойдзін, 
Аляксандр Шэкаль... На жаль, паспелі 
аддзячыць ім няшмат...

***
Вось такую гісторыю пра ветэрана 

арміі Андэрса, які трапіў у нямецкае 
неба, а не ў італьянскія горы, успомніла 
я, стоячы на могілках Монтэ-Касіна. 
Дождж, што падаў на светлыя пліты, 
рабіў выбітыя на іх прозвішчы яшчэ 
больш выразнымі: Вярбіцкі Юльян 
(Мядзел); Гапановіч Фэліс (Юшкаўка 
(Вілейка)); Зарэцкі Юстын (Чараўкі, 
Паставы)... Побач з абеліскамі ляжалі 
вянкі з польскімі стужкамі. Каля магіл з 
яўрэйскімі прозвішчамі таксама ляжалі 
кветкі. А вось вянкоў з беларускімі 
надпісамі я не ўбачыла. Як быццам 
нашых герояў там няма!

Замест эпілога

...Вярнуўшыся з Італіі, я вырашы-
ла даведацца, ці жывыя мае даўнія 
героі. Цуду не адбылося... Яны пайшлі 
з жыцця ў 2002-м амаль разам: спа-
чатку Казімір Антановіч, а праз два 
месяцы – Адэльфіна Ігнацьеўна. 
Аднак у Крывічах жыве сын Яновічаў 
– Пётра, які перабраўся з Маладзечна 
ў бацькоўскую хату. Яму самому ўжо 
75 гадоў.

Людміла СЯЛІЦКАЯ.
Касіна–Мінск.
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евгений ЛИВЯНт:

«Нормального ребенка  
не нужно отрывать от школы...»

27 февраля в “Народной Воле” под рубрикой “Необычный проект” 
напечатан материал под броским заголовком “Пусть будет побольше 
детей, которые в 10-летнем возрасте могут сдать всю математику 
за 9-й класс…”. Директор агентства “Таранціны і сыны» Анна 
Трубачева рассказала о том, что она решила создать независимый 
коммуникативно-образовательный центр для всей семьи. В нем 
дети будут обучаться не по школьным программам, а по авторским 
методикам преподавания. Учиться ребенок сможет дома, не 

отрываясь от семьи. Но каждую четверть он будет сдавать в школе 
экзамены, только после этого его переведут в следующий класс.
У альтернативного образования немало приверженцев, но, пожалуй, 
не меньше и оппонентов. Вот и у педагога с 26-летним стажем, 
основателя репетиторского центра «100 баллов» Евгения Ливянта 
есть возражения. Для читателей «Народной Воли», полагаем, 
небезынтересной будет беседа с ним нашей журналистки Елены 
Анкудо.

– Увлечение родителей 
альтернативным образовани-
ем – свидетельство того, что 
в обычной  школе все плохо?

– Не секрет, школа пере-
живает кризис, хотя об этом 
чиновники не хотят говорить. 
Заботливые родители требу-
ют индивидуального подхода к 
ребенку. Но это не значит, что 
его нужно отрывать от школы. Я 
уверен: крайне важно обучение 
ребенка именно в школе, поэто-
му отговариваю родителей от 
альтернативного образования.

– Что вам в нем не нра-
вится?

– Создание эксклюзивных 
условий для обучения детей без 
отклонений и медицинских пока-
заний – в этом, считаю, мно-
го вреда. Все чаще наблюдаю у 
нынешних выпускников инфан-
тильность, многие совершенно 
не приспособлены к жизни. С 
ними постоянно что-то проис-
ходит: опаздывают, переносят 
занятия, теряют тетради, не 
могут самостоятельно записать-
ся на ЦТ и РТ, а все потому, что 
ждут индивидуального подхода. 
В вузе или на работе им тоже 
понадобится индивидуальный 
подход? Обучение в хорошей 
школе и коллективе, где ребенок 
будет «как все», крайне важно 
для успешного вхождения во 
взрослую жизнь. Уникальные 
способности надо развивать 
индивидуально, но стандартную 
школьную программу лучше изу-
чать в стандартных условиях.

– Которые, по мнению 
ряда недовольных родите-
лей, подавляют инициативу, 
вдохновение. Едва школь-
ник вошел во вкус решения 
задач, урок подходит к концу. 
При альтернативном образо-
вании его продлят…

– Потом ребенок войдет во 
вкус компьютерной игры или 

захочет, чтобы перемена про-
должалась дольше. Умение 
вовремя сказать «стоп» – один 
из элементов воспитания, иначе 
дети не понимают, зачем рано 
вставать и не опаздывать на 
занятия. Нельзя подстраивать 
систему образования под каж-
дого ребенка без требования, 
чтобы и он подстроился под нее.

При  этом я горячий сторон-
ник профильного образования. 
У ученика должна быть воз-
можность выбирать предметы 
и глубину изучения предметов, 
особенно в старших классах. 
Отсутствие такой возможно-
сти является одним из главных 
недостатков школьного образо-
вания.

Будем честны: альтерна-
тивные центры – это частные 
школы без права выдавать 
документы государственного 
образца. Чтобы открыть частную 
школу, необходимо преодолеть 
немыслимые бюрократические 
и организационные барьеры, в 
то время как законодательство, 
регулирующее дополнительное 
образование, достаточно либе-
рально. Перевести ребенка на 
индивидуальный план обучения 
легко, ученику достаточно раз 
в четверть писать контрольные 
работы, сдавать зачеты по всем 
предметам и экзамены в 9-м и 
11-м классах. Нанять частных 
учителей дорого, обучение в 
мини-классе альтернативного 
центра дешевле. Думаю, было 
бы лучше и честнее, если бы 
государство смягчило законода-
тельство в сфере образования, 
позволило развивать частные 
школы или школы частно-госу-
дарственного партнерства. По 
крайней мере в соседних стра-
нах они есть.

– И в них работают не 
такие зашоренные и, скажем 
честно, более профессио-

нально успешные учителя, 
которых, в отличие от школь-
ных, дети будут уважать?

– Я бы сказал, более само-
стоятельные и независимые. 
Уважение к учителю зависит не 
только от его личных качеств, 
методов обучения и уров-
ня зарплаты, но и от отноше-
ния родителей. Однажды моя 
дочь пришла из школы в сле-
зах, вызванных, по ее словам, 
незаслуженно низкой оценкой. 
Я занял сторону учителя, хотя, 
вероятнее всего, дочка была 

права. Учителю виднее, сказал 
я, он знает, что делает, а значит, 
прав. На защиту ребенка надо 
становиться только в случае 
унижения его личности оскор-
блениями и физическим насили-
ем, бегать из-за каждой оценки 
в школу точно не стоит.

– Падение качества обра-
зования – общепризнанный 
факт. Когда и по чьей вине это 
произошло?

– Говоря о современ-
ной школе, отмечу серьезный 
спад в начале 1990-х годов, 

когда из-за политики начали 
переделывать программы и 
учебники. То учебник напишут 
по-белорусски, то по-русски, 
содержание стало меняться. 
Учебники и школьные про-
граммы готовили за считанные 
месяцы, ни о каком качестве 
речи не шло. Школа преврати-
лась в полигон по ускоренной 
реализации амбиций взрос-
лых, учиться начали шестилет-
ки, к чему школа оказалась не 
готовой, появились спальни, 
игровые. Даже столовые ста-
ли переделывать. Затем пошли 
реформа за реформой – непро-
думанные и непросчитанные.

– Что вам известно об аль-
тернативных методиках и как 
вы к ним относитесь?

– Я их боюсь, если речь идет 
о массовом внедрении. Сначала 
надо обучить учителей и сту-
дентов этим методикам, пройти 
период апробации. Необходимо 
получить результаты и про-
анализировать их. В любом 
серьезном деле составляются 
бизнес-планы, только в системе 
образования их почему-то нет, 
все делается кавалерийскими 
наскоками.

– Готов ли 10-летний ребе-
нок к экзаменам за 9 классов 
по математике?

– Гениальный – возможно, 
да. Но обычно так называемые 
вундеркинды – это результат 
родительских амбиций и соб-
ственной нереализованности. 
Я нередко сталкиваюсь с явле-
нием, когда ученик демонстри-
рует феноменальные успехи в 
начальной или средней школе. 
Случай, когда бы он превра-
тился в великого ученого или 
создал что-нибудь экстраор-
динарное, мне не известен. 
Более того, существует теория 
«одного выстрела», по которой 
человек создает нечто фено-

менальное в жизни единожды. 
Проявил себя в 9–17 лет – и 
все.

Как ни странно, но вершин 
в науке достигают не побе-
дители олимпиад. Отличники 
вырастают в хороших ученых, 
очень хороших инженеров, про-
граммистов высокого класса. 
Но выдающимися становятся 
другие. Поэтому я не знаю, для 
чего детям ускоренное разви-
тие, пятилетка в три года, мате-
матика за год. В обучении очень 
важен не только результат, но 
и процесс. Скажем, тригоно-
метрия ученику, скорее всего, 
в жизни не понадобится – ею 
пользуется очень небольшой 
процент специалистов. Но 
это прекрасная тренировка, 
которая развивает мозг, тре-
нирует память, учит решать 
самые разнообразные задачи. 
Разобрался в тригонометрии – 
разберешься и в другом, вот в 
чем смысл! А зачем 10-летнему 
ребенку математика за 9 клас-
сов, не знаю…

– Чтобы получить атте-
стат о среднем образовании 
в 10 лет, диплом вуза в 18 и 
заняться своим делом.

– Чтобы заняться сво-
им делом, диплом не обя-
зателен. Насколько я знаю, у 
Джобса, Гейтса и Цукерберга к 
моменту открытия дела дипло-
ма о высшем образовании не 
было, и я не уверен, что все 
они его получили. Толкая детей 
на такие «подвиги», родители 
реализуют собственные амби-
ции. Помните, как в детстве вас 
ставили на табуретку, предла-
гая рассказать стихотворение 
гостям? Боюсь, что некоторые 
дети вынуждены стоять на такой 
табуреточке слишком долго. 
Советую таким  родителям 
вовремя остановиться.

Елена АНКУДО,

Маю гонар, бо я донар
У Мінску пры падтрымцы беларускага прадстаўніцтва 

Міжнароднага руху Чырвонага крыжа і Чырвонага паўмесяца 
і грамадскай культурніцкай кампаніі «Будзьма беларусамі!» 
пачала працаваць інфармацыйная кампанія «Крывічы» – 
грамадская ініцыятыва, мэтай якой з’яўляецца папулярыза-
цыя добраахвотнага донарства ў краіне.

У многіх еўрапейскіх краінах, 
а таксама ў ЗША, Канадзе, 
Японіі кроў здаецца бясплатна. 
У Беларусі донарам плацяць 
за кроў і яе кампаненты. 
Арганізатары кампані і 
“Крывічы” сцвярджаюць: калі 
людзьмі ў першую чаргу кіруе 
матэрыяльная зацікаўленасць, 
павялічваецца рызыка з’яўлення 
нядобрасумленных донараў. 
З-за гэтага падае агульная 

якасць атрыманай крыві і яе 
кампанентаў, ёсць пагроза таго, 
што на пункты здачы крыві могуць 
прыходзіць хворыя людзі. Ёсць і 
іншая праблема: сярэдні ўзрост 
донара крыві ў Беларусі – 40–50 
гадоў. У такой важнай справе 
амаль не бярэ ўдзел моладзь.

Менавіта таму арганізатары 
кампаніі і  вырашылі 
папулярызаваць добраахвотнае 
донарства ў Беларусі.

Ёсць добраахвотнікі
У Беларусі ёсць донары, якія здаюць кроў, не патрабуючы 

ўзнагароды. Іх сёння больш за 20 тысяч чалавек, і гэта толькі 15% ад 
агульнай колькасці грамадзян, якія здаюць кроў, паведаміў дырэктар 
РНПЦ трансфузіялогіі і медыцынскіх біятэхналогій доктар медыцынскіх 
навук Генадзь Хулуп.

– Для поўнага пераходу ў нашай краіне да 2020 года на 
бязвыплатнае донарства, як рэкамендуюць эксперты Сусветнай 
арганізацыі аховы здароўя, штогадовы прырост павінен складаць не 
менш за 15% новых донараў, – адзначыў Г.Хулуп. 

Спецыяліст кажа, што менавіта неаплатныя донары крыві і яе 
кампанентаў лічацца самымі здаровымі – у іх толькі маральная, а не 
матэрыяльная зацікаўленасць.

ДАРЭЧЫ

Чтобы дитя  
оставалось с мамой…

Министерство здраво-охранения совместно с 
Министерством юстиции по поручению Совета министров 
разрабатывает механизм контроля над проведением про-
грамм суррогатного материнства. Об этом сообщила глав-
ный акушер-гинеколог Министерства здравоохранения 
Светлана Сорока.

ИНИЦИАТИВА

ТОЛЬКІ ФАКТЫ 

• 14 жніўня 1941 года быў падпісаны савецка-польскі ваенны дагавор, 
у адпаведнасці з якім на тэрыторыі СССР пачалося фарміраванне Войска 
Польскага пад камандаваннем генерала Уладзіслава Андэрса. Агульная 
колькасць планавалася ў 96 тысяч байцоў – як мабілізаваных вайскоўцаў, так 
і добраахвотнікаў. У войска Андэрса тут жа сталі запісвацца не толькі палякі, 
але і беларусы, украінцы і нават яўрэі.

• У снежні 1941 года падчас сустрэчы Андэрса са Сталіным той задаў 
генералу пытанне: чаму ён прымае на службу шмат беларусаў? «Яны вельмі 
добрыя салдаты, я памятаю, як па-геройску яны змагаліся супраць немцаў у 
верасні 1939 года», – адказаў генерал.

• Сталіну вельмі хацелася, каб палякі ваявалі пад савецкім кіраўніцтвам. 
Але Андэрс больш давяраў Англіі, чым СССР, і вырашыў вывесці свае войскі 
ў Іран. На думку некаторых гісторыкаў, не абышлося без савецкіх правака-
цый – аж да спецыяльна затопленых барж з сотнямі добраахвотнікаў, што 
вырваліся з ГУЛАГа.

• Бітва пры Монтэ-Касіна – адна з самых кровапралітных у Другой сус-
ветнай вайне. Чатыры разы саюзнікі спрабавалі ўзяць захопленую немцамі 
вышыню, пачынаючы з 17 студзеня і заканчваючы 19 мая 1944 года. У ходзе 
аперацыі загінулі больш за 20 тысяч нямецкіх і больш за 50 тысяч салдат 
саюзнікаў. (Паводле іншых дадзеных, страты саюзнікаў склалі 100 тысяч 
чалавек.) Толькі з чацвёртай спробы ім удалося выбіць немцаў з размешча-
нага на гары манастыра і пачаць вызваленне Рыма. Першымі ўварваліся ў 
манастыр салдаты 2-га Польскага корпуса пад кіраўніцтвам Андэрса.

 Казімір Яновіч (злева) каля 
самалёта. 1944г.

Такім мы ўбачылі Монтэ-Касіна вясной 2015-га.

Міністэрства абароны 
Вялікабрытаніі па першым 

патрабаванні Яновіча выслала 
яму неабходныя даведкі  

аб ваенных заслугах.

І плакала неба  
над Монтэ-Касіна...

Гісторыя жыцця і кахання беларуса Казіміра Яновіча

Гатэлі 
пустуюць…

Сярэдняя загрузка мінскіх гасцініц 
у 2014 годзе склала ўсяго толькі крыху 
больш за 32% ад агульнай колькасці. 
Гэта менш, чым у 2013 годзе, на 16,9%. 
Атрымліваецца, што гатэльнаму 
бізнесу не дапамог нават чэмпіянат 
свету па хакеі, які праходзіў у Мінску ў 
маі 2014 года.

Што тычыцца пастаяльцаў, то 
ўсяго летась у сталічных гатэлях іх 
пражывала 504,9 тыс. чалавек. З іх  
162,1 тыс. складалі грамадзяне Беларусі 
(на 5,4% больш, чым у 2013 годзе),  
342,8 тыс. – замежныя грамадзяне (на 
17,5% больш), у тым ліку з краін СНД – 
232,9 тыс. чалавек (на 16,7% больш). 

Сярод грамадзян краін СНД 
пераважалі расіяне, доля якіх у 
агульнай колькасці размешчаных у 
мінскіх гасцініцах склала 83,2%. Сярод 
грамадзян краін па-за СНД 46,1% 
склалі прадстаўнікі Германіі, Італіі, 
Кітая, Латвіі, Літвы, Польшчы і Турцыі.

ДА ВЕДАМА

Ад пяці да 
дзвюх зорак
Паводле звестак галоўнага ста-

тыстычнага ўпраўлення Мінска, 
паслугі для размяшчэння турыстаў у 
сталіцы ў 2014 годзе прадастаўлялі 
39 гасцініц, 6 гасцінічных комплексаў, 
4 хастэлы і 11 іншых устаноў такога 
роду. Іх аднаразовая ўмяшчальнасць 
на канец 2014 года склала 10,4 тыс. 
месцаў. 

Тры мінскія гасцініцы маюць 
катэгорыю «пяць зорак», чатыры – 
«чатыры зоркі», дзевяць гасцініц і 
тры гасцінічныя комплексы – «тры 
зоркі», пяць гасцініц – «дзве зоркі». 

За дзень 
работы  

80 тысяч 
зарплаты

Пачынаючы з красавіка жыхарам 
сталіцы прапануюць работу на палях 
сельгаспрадпрыемстваў Міншчыны 
– прыбіраць камяні і галіны. У дзень 
абяцаюць плаціць каля 80 тысяч 
рублёў. Як патлумачылі чыноўнікі 
Мінгарвыканкама, да месца работы 
працоўных будзе падвозіць службовы 
аўтатранспарт. Жадаючыя (не 
абавязкова беспрацоўныя), адзначылі 
прадстаўнікі мінскай улады, змогуць 
папоўніць такім чынам свой бюджэт.

Хацелася б адзначыць, што 80 
тысяч беларускіх рублёў па сённяшнім 
курсе – гэта крыху больш за 5 долараў. 
Для параўнання: у Германіі мінімальная 
аплата адной гадзіны працы (а не 
працоўнага дня) складае 11, 6 долара, 
у ЗША – 8 долараў. У Польшчы за 
некваліфікаваную працу ў гадзіну 
плацяць каля 3 долараў.

Ігар ЗАЛЕСКІ.

ТАКОЕ ЖЫЦЦЁ

Штраф больш 
за тысячу 
долараў

Максімальны штраф за наўмыснае 
парушэнне дзяржаўнай мяжы 
Рэспублікі Беларусь узрасце да 100 
базавых велічынь. З 3 ліпеня набывае 
моц закон, які тычыцца захавання 
памежнай бяспекі – менавіта згодна 
з ім узмацняецца адказнасць 
за парушэнне заканадаўства аб 
дзяржаўнай мяжы.

100 базавых велічынь сёння – гэта 
18 мільёнаў рублёў, ці 1 тысяча 200 
долараў. 

Цяпер за наўмыснае незаконнае 
перасячэнне мяжы максімальны 
штраф складае 50 базавых велічынь 
(на сёння гэта 9 мільёнаў рублёў), а 
мінімальны штраф не вызначаны. 
Згодна з новым законам, штраф за 
такое парушэнне будзе складаць ад 
10 да 100 базавых велічынь, перадае 
Дзяржаўны памежны камітэт.

АКЦИЯ

Сдать оружие
Тем, кто незаконно хранит 
оружие, в очередной раз 
предлагают добровольно 
его сдать и освободиться 

от уголовной 
ответственности. В Минске 

с 23 по 27 марта пройдет 
операция «Арсенал».

Такие комплексные мероприя-
тия проводят в столице ежегодно 
весной и осенью. Основная их цель 
– противодействие незаконному обо-
роту оружия, боеприпасов, взрывных 
устройств и взрывчатых веществ. В 
ходе операции милиционеры проверя-
ют условия хранения огнестрельного 
оружия у горожан и наличие разреше-
ний на него.

Также во время операции прини-
мается оружие на утилизацию. Можно 
прийти и сдать оставшуюся от дедуш-
ки винтовку Мосина, случайно найден-
ные патроны и тем самым освободить-
ся от уголовной и административной 
ответственности. За незаконное хра-
нение таких опасных предметов гро-
зит до 7 лет лишения свободы.

КОНФЛИКТ

Страсти по «Молитве»
12 сентября прошлого года в минском клубе «Re:Public» прошел концерт-презентация 

проекта «Re:Песняры», посвященного 45-летию знаменитого ансамбля. Композитор 
Олег Молчан, автор музыки к песне «Молитва», не согласился с версией его песни, 
которую предложила певица Анастасия Шпаковская, лидер группы Naka. Композитор не 
предоставил права на использование и переработку своего произведения, но Шпаковская 

все-таки исполнила песню, отметив, что она прозвучит в первый и последний раз. 
Теперь Олег Молчан подал в суд на певицу. Сумма иска – 18 миллионов белорусских 
рублей.

«Народная Воля» выслушала обе стороны конфликта – Анастасию Шпаковскую, а 
также Олега Молчана и его супругу, известную певицу Ирину Видову.

Анастасия 
ШПАКОВСКАЯ:

«Суммы  
в 18 миллионов 

у меня нет»
– Анастасия, перед кон-

цертом вы знали, что Олег 
Молчан запретил вам испол-
нять «Молитву». Почему не 
послушались?

– Я признаю факт, что не бра-
ла у Олега Молчана разрешения 
на переработку песни. Но все 
вопросы по авторским правам 
решал продюсер проекта Сергей 
Будкин, и никто больше этим не 
занимался.

Вопрос о нарушении закона 
спорный. Песня была написана 
Молчаном во время его работы 
в государственном ансамбле 
«Песняры», за казенные деньги 
и по предложению Владимира 
Мулявина. Это может означать, 
что композитор работал по зака-
зу, а его произведение являет-
ся служебным. Поэтому Олег 
Владимирович должен пред-
ставить подтверждение своих 
исключительных прав на эту пес-
ню и доказать их законодательно. 
Кроме своих слов, мой оппонент 
не предоставил никакой доку-
ментации.

– Но ведь Олег Молчан 
в 1995 году зарегистри-
ровал песню в РУПИСе – 
Республиканском унитарном 
предприятии интеллектуаль-
ной собственности.

– Я знаю, как происходит 
процедура регистрации. Ты при-
носишь диск с песней, обозна-
чаешь на нем свою фамилию и 
говоришь, что именно ты написал 
это произведение. Мы исполь-
зовали версию «Молитвы», кото-
рая была заказана государством, 
и не имели сведений, что Олег 
Молчан является владельцем 
исключительного авторско-
го права на песню, исполнен-
ную Владимиром Мулявиным. 
Поэтому во время концерта я 
вышла на сцену и сказала, что 
эта песня будет исполнена в пер-
вый и последний раз. Конечно, не 
подозревала, что разовое испол-
нение песни на концерте может 
привести к иску в 18 миллионов. 
Обычно за это предусматривает-
ся компенсация в размере 200–
300 тысяч рублей. Молчану уже 
было выплачено 2,5 миллиона – 
все деньги, которые составили 
выручку за проект.

– В исковом заявлении 
указывалось, что видео с кон-
церта появилось на  YouTube.

– Я не выкладывала это видео 
и не видела его. Никто не согла-
совывал со мной запись.

– Вы согласны, что кон-
фликт возник исключительно 
из-за нарушения авторского 
права?

– Этой точки зрения придер-
живается Олег Молчан, но мне 
кажется, он немного лукавит. 
На самом деле конфликт суще-
ствует. Только не между мной и 
Молчаном, а между продюсе-
ром Сергеем Будкиным и певи-
цей Ириной Видовой, супругой 
Молчана. Несколько лет назад 
Будкин написал критическую 
рецензию об альбоме певицы. На 
мой взгляд, из-за этого возникло 
желание воспрепятствовать реа-
лизации проекта «Re:Песняры» 
всеми возможными и невозмож-
ными способами. После концер-
та Олег Владимирович попы-
тался подать в суд на Сергея 
Будкина. Но тот выплатил ему 
через Центр защиты интеллекту-

альной собственности авторское 
вознаграждение за публичное 
исполнение «Молитвы» и других 
песен. Кроме того, «Молитва» не 
вышла на диске. Юридических 
оснований для запрета иска не 
было. Поэтому Молчан решил 
отомстить Будкину через меня. 
Получается сюжет, подходящий 
для «Санта-Барбары»…

– Ваш оппонент оценил 
размер компенсации в 18 
миллионов рублей. У вас есть 
такая сумма? 

– Такой суммы у меня нет. 
Буду продавать внутренние орга-
ны. Обычно в таком случае про-
дают почку, которая как раз сто-
ит 18 миллионов (или 1 тысячу 
евро). На самом деле мне многое 
непонятно: Молчан всем гово-
рит, что не имеет ко мне никаких 
личных претензий. Но тогда он 
должен понимать, сколько зара-
батывает актер театра, и учи-
тывать, что я воспитываю двух 
малолетних детей. Мне кажется, 
он руководствуется не только и 
не столько соображениями борь-
бы за соблюдение авторского 
права. Когда судья спросила у 
Олега Владимировича о размере 
иска, он ответил, что у него очень 
дорогой адвокат.

– Были ли попытки догово-
риться до суда?

– Ситуация развивалась так 
конфликтно (в том числе с при-
влечением СМИ), что возмож-
ность мировой договоренности 
была сведена к нулю. Со стороны 
моих оппонентов звучали различ-
ные обвинения. Например, о том, 
что я пыталась приравнять себя 
к великому Мулявину, забрать 
себе его славу и раскрутить груп-
пу Naka благодаря наследию 
«Песняров». Это является клеве-
той в чистом виде. 

Другой пример. Я находилась 
на работе и не смогла явиться 
в Верховный суд на досудебное 
заседание. Вместо меня явил-
ся мой законный представи-
тель – мой супруг, у которого, 
как оказалось, отсутствовала 

доверенность на представление 
меня в суде. У адвоката Олега 
Владимировича также отсутство-
вала доверенность на представ-
ление интересов своего клиента. 
Суд счел необходимым перене-
сти заседание. Но Молчан вышел 
к журналистам и заявил, что дело 
не состоялось, поскольку я не 
явилась. После всего этого я не 
могу найти в себе силы, чтобы 
ему звонить и просить о чем бы 
то ни было. 

Олег МОЛЧАН:
«Я готов идти 
на мировую»
– Первоначально вы 

намеревались подать в 
суд на продюсера Сергея 
Будкина. Почему ваш иск 
адресован певице Анастасии 
Шпаковской? 

– После концерта и показа 
номера «Молитвы» я обратился к 
юристу, который помог составить 
проект искового заявления (а не 
иск!). С моей стороны это было 
предложение о добровольном 
урегулировании спора. Сумма 
предложения составляла 57 мил-
лионов. Во время встречи я ска-
зал Будкину: «Прекрасно пони-
маю, что цифры в исках всегда 
бывают больше, чем ожидаются. 
Хочу войти в ваше положение. 
Подумайте, что вы можете сде-
лать». Будкин попросил отпра-
вить предложение о доброволь-
ном урегулировании спора по 
почте. Затем сумма искового 
заявления появилась в СМИ, а 

мне заказным письмом пришел 
ответ. Сергей Будкин указал, что 
он хотя и является организато-
ром проекта «Re:Песняры», не 
несет ответственности за дей-
ствия музыкантов, а также жур-
налистов, которые разместили в 
интернете видео концерта. Мне 
пришлось дополнительно брать 
юридические консультации у 
юриста Александра Самусева, 
который теперь меня представ-
ляет. Он обратил внимание, что 
Будкин снял с себя практически 
всю ответственность. Поэтому 
было решено подавать иск к 
Шпаковской. 

– Сергей Будкин не исклю-
чает, что одной из причин иска 
могла быть отрицательная 
рецензия, которую он в 2009 
году написал на альбом Ирины 
Видовой. Ирина, как вы это 
прокомментируете? 

Ирина Видова:  – 
Действительно, в 2009 году 
появилась не совсем адекват-
ная рецензия  на мой альбом IV. 
Можно было бы подавать иск 
о защите чести и достоинства, 
основания были. Однако мы 
решили оставить это без внима-
ния, учитывая малую посещае-
мость сайта и очевидную абсурд-
ность. Конечно, месть за супругу 
была бы очень романтичной 
версией. Мне было бы приятно. 
Но Олег Молчан профессионал 
высокого класса. Я сама слышала, 
как он многократно предлагал 
Будкину различные варианты, 
чтобы хоть как-то спасти песню,  
вплоть до  предоставления 
минусовки, которую он 
делал сам и под которую пел 
В.Мулявин. Однако песня так 
и осталась в первоначальном 
– неприемлемом для автора  –
исполнении.

Олег Молчан: – Когда 
Будкин позвонил мне по поводу 
проекта «Re:Песняры», я ему ска-
зал: «Сергей, вы писали в рецен-
зии, что моя музыка –  халтура. 
А теперь обращаетесь ко мне 
за авторскими правами на мою 

музыку». Будкин ответил, что тог-
да был молод, и извинился.

Ирина Видова: – Одно дело, 
если бы группа Naka тихо, без 
пиара исполнила «Молитву» в 
одном из клубов, не привлекая 
внимания общественности. А тут 
сложилась ситуация, когда  ком-
позитор запретил исполнять пес-
ню, а она все равно прозвучала. 
Ничего не оставалось делать, как 
обратиться в суд.

– Олег Владимирович, 
каково ваше отношение к про-
екту «Re:Песняры»?

– Проект смелый и сво-
бодный. Но есть одна деталь. 
Объясню на своем примере. Со 
всеми участниками ансамбля 
«Песняры» у меня прекрасные 
отношения. Но когда я гото-
вил свой диск «Песняры. Песни 
Олега Молчана», то сначала всем 
позвонил и заключил договоры 
не только об авторских, но и о 
смежных правах. И только затем 
приступил к творческой части. 
Это нормальный подход. Хочешь 
использовать произведение – 
идешь в Национальный центр 
интеллектуальной собственности 
и заключаешь договор. Хочешь 
осуществить переработку – обра-
щаешься к автору, заключаешь 
договор. Если исключительные 
права автора закончились, дела-
ешь переработку без разреше-
ния автора.

Ведь у автора есть право 
запретить исполнение свое-
го произведения. И по закону 
он может не объяснять почему. 
Возможно, он готовит песню для 
другого артиста или хочет выпу-
стить на сцену другой состав. 
Если автор отказывается, орга-
низаторы концерта могут поме-
нять репертуарную политику. 
Ведь у «Песняров» огромное 
наследие! А тут Сергей Будкин 
оказался заложником неправиль-
ного подхода к авторскому праву 
и собственного упрямства. 

– На подготовитель-
ном судебном заседании 
Анастасия Шпаковская заяви-

ла, что «Молитва» была напи-
сана во время вашей работы 
в государственном ансамбле 
«Песняры» и является служеб-
ным произведением.

– Если Анастасия решила, что 
я писал музыку в рамках служеб-
ного задания, она должна предо-
ставить неопровержимые факты 
и документы. Она пообещала это 
сделать. Мне интересно, каким 
образом. У меня нет, не было и 
не могло быть никаких договоров 
по «Молитве». Кроме того, если 
Мулявин  неоднократно называл 
меня автором композиции, какой 
аргумент еще нужен?

– Ваши оппоненты обра-
щают внимание, что песня 
была исполнена один раз и не 
распространялась в коммер-
ческих целях. 

– Но ведь в интернете на 
канале YouTube появилось видео 
концерта. Значит, распростране-
ние продукции уже произошло. 
На концерт продавались билеты, 
и это также факт коммерческого 
использования произведения.

– Если бы Анастасия 
Шпаковская позвонила вам 
до того, когда была назначена 
дата суда, вы были бы готовы 
отозвать свой иск? 

– Конечно! Поймите меня 
правильно. Будкин показал 
мне уже готовую фонограмму 
«Молитвы» (хотя по авторскому 
праву он должен был изначаль-
но со мной заключить договор 
на переработку). Даже тогда я 
сделал ответное предложение: 
«Давайте немного переделаем 
аранжировку, добавим участ-
ников, чтобы песня была более 
массовой. Ведь я был не против, 
чтобы песню исполняла Naka. 
Удивительно, что Анастасия, 
узнав о запрете, не позвонила 
мне сама. Возможно, мы наш-
ли бы компромисс. Я ведь не 
чужой человек для Русского теа-
тра, писал музыку к спектаклю 
«Ниночка», есть общие знакомые, 
через которых ко мне было бы 
легко обратиться.

– Почему вы выдвигаете 
иск на 18 миллионов рублей? 
Готовы ли вы согласиться на 
предложенную компенсацию в 
1 миллион? 

– Предложение в 1 милли-
он прозвучало. Вместе с адво-
катом будем его обсуждать. Я 
не собираюсь ничего предпри-
нимать, чтобы жутко наказать 
Шпаковскую или Будкина. У меня 
другая задача. Раз выдался слу-
чай, хочу посмотреть, как рабо-
тает на практике закон об автор-
ском праве. Я согласен идти на 
мировую. Но уже понес доста-
точно серьезные расходы. Если 
бы дело рассматривалось в суде 
Фрунзенского или Московского 
района, это были бы другие день-
ги. Но вопросы по интеллекту-
альной собственности может 
рассматривать только Верховный 
суд. А в Беларуси не так мно-
го специалистов по авторскому 
праву, которые могут правильно 
составить исковое заявление и 
собрать документы. Поэтому хочу 
услышать более реальные пред-
ложения, другие суммы.

– Если вы выиграете суд, 
на что пойдут деньги?

– Надеюсь, мне удастся 
покрыть издержки по оказанию 
юридической помощи и другие 
судебные расходы. Это самый 
перспективный и позитивный 
прогноз (смеется). 

– Какая реакция коллег на 
этот процесс?

– Со стороны коллег ощу-
щаю очень серьезную поддерж-
ку. Как только будет решение 
суда, я обязательно назову все 
фамилии. Сейчас озвучивать их 
преждевременно. Единственное, 
отмечу, что меня очень под-
держивает Светлана Мулявина-
Пенкина, вдова Владимира 
Мулявина. В отличие от 
Анастасии Шпаковской, она не 
подвергает сомнению мое автор-
ство «Молитвы».

Беседовал 
 Вадим ДАВЫДОВ.

Новые нормы планируется 
ввести для того, чтобы избежать 
случаев незаконной передачи 
детей. В прошлом году, как извест-
но, в Беларуси случился скандал. 
Правоохранителями была рас-
крыта преступная схема, когда 
под видом суррогатного материн-
ства по сути шла торговля деть-
ми: новорожденных у белорусок 
покупали состоятельные 
россияне. Проще говоря, 
белоруски за вознаграждение 
соглашались вынашивать ребенка 
бездетной паре, но при этом 
родителями ребенка становились 
мужчина-клиент и суррогатная 
мама. Любопытно, что привлечь 
к уголовной ответственности за 
торговлю детьми руководителя 
фирмы, которая организовала эти 
схемы, белорусские правоохра-
нители не смогли. Следователи 
пояснили, что торговля людьми 
по нашему законодательству – это 
купля-продажа человека с целью 

его эксплуатации. А факты эксплу-
атации детей, равно как унижения 
их чести и достоинства, в данной 
ситуации не были выявлены.

Но в любом случае, как отме-
чают специалисты, этот скандал 
показал, что необходимо совер-
шенствовать законодательную 
базу Беларуси в вопросах сурро-
гатного материнства. 

«Планируется утвердить про-
ведение генетической экспертизы 
новорожденного ребенка до пере-
дачи его родителям в соответ-
ствии с договором, заключенным 
с суррогатной матерью, – заявила 
Светлана Сорока. –  Это позво-
лит определить, действительно ли 
супружеская пара является гене-
тическими родителями новорож-
денного. Также будет проработан 
вопрос эффективного контроля 
правильности проведения меди-
цинских манипуляций, отбора 
суррогатных матерей». 

Ольга ГРИНЕВИЦКАЯ. 
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УСМІХНІЦЕСЯ!

Николай МИНИН: 

«Даша талантлива 
 во всем…»

Николай МИНИН, дядя трехкратной олимпийской чемпионки Дарьи Домрачевой,  
рассказал «Народной Воле» о детских годах, увлечениях и семье прославленной племянницы.

Николай Алексеевич – 
младший брат мамы Даши 
Домрачевой и руководитель 
одного из государственных 
учреждений. На стене в его 
рабочем кабинете – календарь-
портрет именитой биатлонист-
ки с надписью: «Дяде Коле от 
любимой племянницы! С Новым 
годом! Доброго и удачного 
года!».

– Я – незапланированный 
ребенок у родителей, – начи-
нает мой собеседник. – Когда 
в 1956 году умерла наша стар-
шая сестра, Ларисе, Дашиной 
маме, не было еще и двух 
лет. Родители, конечно, тяже-
ло переживали утрату, еще на 
одного ребенка решились не 
сразу. Дело в том, что у отца и 
мамы была приличная разница в 
возрасте. Маме пришлось посо-
ветоваться с подругами, ее под-
держали: мол, не бойся, рожай, 
поможем… В итоге так я на свет 
и появился.

– У вас с мамой Даши 
какая разница в возрасте?

– Четыре с половиной 
года. Жили мы в Минске 
на улице Свердлова, возле 
Технологического института, 
где преподавал отец. Родители 
были люди просвещенные, стре-
мящиеся не замыкаться в той 
области, в которой работали. У 
нас было море литературы, мы 
много читали. Помню, до дыр 
зачитывался журнал «Наука и 
жизнь», который тогда выписы-
вали. Знаете, в советское время 
к этому относились, скажем так, 
серьезнее. Пусть литература 
была идеологически выдержан-
ной, но по содержанию это было 
очень и очень. И мы с Ларисой 
поступили в вузы с первого раза. 
Сестра пошла учиться в БПИ на 
архитектурный факультет, я – в 
Технологический институт. И, как 
верный брат, ждал, когда сестра 
первая выйдет замуж, хотя в загс 
пошли практически в одно вре-
мя. В апреле 1981-го Лариса и 
Володя сыграли свадьбу, а осе-
нью – мы с Леной.

– Кто был папа Дарьи 
Домрачевой?

– Как и мама – архитектор. 
Кстати, любопытный момент: 
они родились в один день – 26 
ноября, только Володя был на 
два года старше. После окон-
чания вуза Лариса пошла по 
распределению работать в 
«Минскгражданпроект», позна-
комилась с будущим мужем на 
работе. Это был очень твор-
ческий человек! Для Никиты 
– старшего брата Даши – 
вообще идеал. Да и Лариса 
удивительна с точки зрения 
выдержки. Знаете, почему у них 
выросли такие умные и целе-
устремленные дети? Потому 
что с детства были приучены к 
самостоятельности. Никиту и 
Дашу родители запросто могли 
оставить дома одних. Никита, 
будучи на четыре года старше, 
нес полную ответственность 
за маленькую Дашку, и он это 
понимал. Некоторое время мы 
жили вместе в трехкомнатной 
квартире, поэтому часто, когда 
Лена была в декрете, ей при-
ходилось возиться с Дашей и 
Никитой. Две комнаты счита-
лись Ларисы и Володи, а одна 
наша.

– Чем вам запомнилась 
маленькая Дарья Домрачева?

– В принципе, она была 
обычным ребенком, только, 
может быть, отличалась от дру-
гих девочек повышенной под-
вижностью. Правильно, ведь 
росла среди мальчиков. Она 
могла забраться куда угодно и 
как угодно. Тем не менее никто 
даже не предполагал, что она 
станет спортсменкой. Многие 
считали, что Даша будет танцов-
щицей. Кстати, первое, что сде-
лала мама, когда они приехали в 
Нягань, – отдала ее в танцеваль-
ную секцию.

– Были к этому способно-
сти?

– Они и сейчас есть… 
(Смеется.) Думали, что если 
живость присутствует, значит, 
энергию можно тратить во вре-
мя танца. Но – не сложилось. 
То ли преподаватель не тот 
попался, то ли Даше не понра-
вилось… Но о биатлоне никто 
и не помышлял. Рассуждали, 
что если и станет спортсмен-
кой, то, может быть, гимнасткой 
или пойдет в синхронное плава-
ние, что в конце 1980-х – начале 
1990-х было популярно.

– Как вы справлялись с 
тремя детьми, когда остава-
лись с ними за няню? 

– Детей всегда нужно чем-
то занять, а это было несложно. 
Да и жили они дружно. Не было 
драк или какого-то дележа игру-
шек.

– Дашу родители наказы-
вали?

– У Ларисы просто пора-

зительная выдержка. Чтобы 
вывести ее из себя, надо очень 
сильно постараться. Больше 
наказать детей, наверное, мог 
Володя, но я не помню, чтобы 
это происходило с Дашей. А 
вот Никиту по-мужски воспиты-
вал. Но это не было постоянной 
практикой. Дети должны были 
совершить какой-то уж очень 
большой проступок, чтобы 
последовало наказание.

– В детский сад они ходи-
ли?

– Знаете, у нас с детским 
садом всегда в семье были 
определенные проблемы. Как я 
уже говорил, наша с Ларисой 
старшая сестра Татьяна (в то 
время ей было всего полтора 
годика) умерла, заразившись 
именно в детском саду. В то 
время декретный отпуск был 
всего 3 месяца, поэтому малы-
шей отдавали в ясельные груп-
пы. Так что я в сад уже не ходил, 
но у нас была замечательная 
нянечка баба Шура. Она рас-
тила и Ларису, и меня, а затем 
помогала смотреть и наших 
детей. Мы ее так и называли – 
наша баба Шура.

– Николай Алексеевич, 
почему родители Даши 
решили переехать в Нягань?

– Первым уехал туда 
Володя. Время было такое, 
что Союз находился на 
стадии распада, начинался 
период развития какого-то 
предпринимательства. Из рамок 
госструктур Володя уже ушел, а 
реализовать свой потенциал в 
Беларуси, наверное, не мог. И, 
когда поступило предложение 
из Нягани Ханты-Мансийского 
автономного округа, решил 
отправиться туда. Благо стро-
ительство там шло полным 
ходом, работы было предо-
статочно… Да и платили вро-
де хорошо. Я не знаю, как они 
решали этот вопрос на семей-
ном совете, но в один пре-
красный день Володя собрал 
чемодан и уехал. Жил он там 
сначала в общежитии, затем 
дали комнату… Хорошо себя 
зарекомендовал, пример-
но через год освободилось 
место главного архитектора 
города. Но Володя катего-
рически не принимал любую 
руководящую работу, потому 
что был творческим челове-
ком. А на вакантную долж-
ность предложил кандида-
туру жены. Сначала Лариса 
съездила в Нягань с озна-
комительным визитом, а 
в скором времени пере-
бралась туда с Никитой и 
Дашей, которой было всего 
четыре годика. Им дали трех-
комнатную служебную квартиру, 
все было хорошо.

– На Севере Даше сама 
судьба велела с детства 
встать на лыжи…

– Конечно, у человека так 
удачно сложились все обстоя-
тельства. Я думаю, Даша никог-
да бы не стала известной биат-
лонисткой, если бы ее родители 
в свое время остались в Минске. 
Сегодня понимаю желание рос-
сиян примазаться к чужой сла-
ве, но Даша всегда была бело-
руской и осталась ею. Как-то 
в реабилитационном центре 
я чуть не сцепился с одним 
наглым дедом, который доказы-
вал мне, что Дарья Домрачева 
– россиянка. Это он кому рас-
сказывал?!. А вообще, в биатлон 

Д а ш а , 
насколько 

м н е 
и з в е с т н о , 

пришла в 10 
или 12 лет. 

И, знаю, в 
лыжных гонках 

о п е р е ж а л а 
своих сверстниц 

в спортивном 
развитии на 

год-два. А в 14 
лет уже обгоняла 

1 6 - л е т н и х 
м а л ь ч и к о в ! . . 

Недавно прочитал 
интервью известного 
р о с с и й с к о г о 
б а т л о н и с т а 
А л е к с а н д р а 

Тихонова, который 
сказал, что в России 

Дарья не достигла 
бы тех результатов, 

которые она имеет, 
выступая за сборную 
Беларуси. Полностью 

с ним согласен. В 
российском биатлоне 

есть много закулисных 
факторов, о которых не 
хочу рассказывать. Но когда 
сиюминутный результат 
превыше человека – это никуда 
не годится. Так что Даша 
приняла очень своевременное 
и правильное решение – 
вернуться в родную сборную.

– Тем более что все этому 
способствовало…

– Да, Лариса в 2004 году 
тоже решила уехать из Нягани. 
Дети – вместе с ней, хотя папа 
задержался... Творчески сестре 
стало там тесно. Она перееха-
ла в Москву, немного порабо-
тала в столице. Но не каждому 
дано построить свою карьеру в 
Белокаменной. Хотя Лариса – 
просто молодец! В Москве она 
застолбила за собой место, 
открыв там небольшое пред-

п р и -
ятие по 
с в о е й 
специа-
лизации. 
И до 
сих пор 
в е д е т 
этот биз-
нес, но 
р а б о т а е т, 
к о н е ч н о , 
на износ. В 
н е к о т о р ы е 
периоды ей 
приходилось 
по два-три 
месяца каждую 
неделю мотать-
ся в Москву то 
на поезде, то на 
машине. В биз-
несе Лариса 
проявила себя, 
но, думаю, 
здесь помогло в 
какой-то степени 
и ее сотрудниче-
ство с известны-
ми белорусскими 
а р х и т е к т о р а м и , 
которые пробивали дорогу и в 
Беларуси, и в России. Кстати, 
выдающийся белорусский архи-
тектор Борис Школьников – вто-
рой муж Ларисы.

– Где-то читал, что отец 
Даши умер рано…

– Он умер в Нягани, через 
некоторое время после того, 
как оттуда уехала Лариса. 
Сердечный приступ. Один нахо-
дился в доме, некому было 
даже помочь. Но затем тело 
привезли сюда, Володю похо-
ронили на нашем семейном 
Михановичском кладбище. Ему 
было всего 54 года…

– Николай Алексеевич, 
теперь, когда Даша стала 
известной спортсменкой, вы 
часто встречаетесь?

– Каждый год по несколько 

раз. Семейные праздники, дни 
рожденья – это все есть. После 
завершения сезона собираемся 
обязательно, отмечаем...

– Судя по тем сведениям, 
которые встречаешь в интер-
нете, Даша достаточно ком-
панейский человек и даже 
любит петь.

– Так говорят же: талант-
ливый человек талантлив 
во всем. Она вообще твор-

ческий человек! Может 
вылепить прекрас-

ную поделку, 
все «капустни-

ки» – за ней. 
Сама слепит, 

сама вышьет, 
еще чего-

нибудь придумает. 
Креативность полней-

шая! А что касается пения 
Даши… Мне кажется, что 
у чешской биатлонистки 
Габриэлы Соукаловой это 
лучше получается, из-за 
чего мы Дашку иногда и 
подкалываем. Отвечает: 
«Ладно, я на другом отыгра-
юсь». И – пока отыгрывает-
ся, хотя чешка и помоложе 

будет.
– Три олимпийские 

медали – предел меч-
таний каждого спорт-
смена. Может, из 
спорта стоит ухо-
дить на пике славы?

– Мы, как чле-
ны семьи, мягко реко-

мендовали Даше после 
триумфа в Сочи: «Уходи из 

спорта, устраивай семей-
ную жизнь и рожай. Захочешь 
затем вернуться – ради Бога». 
Как я говорю: комсомольский 
возраст вышел. Но, с другой 
стороны, мы, конечно, пони-
маем и то, что не хватает у 
нее еще на полочке Большого 
Хрустального глобуса. И 
упрекать Дашу за ее жела-
ние достичь большего про-
сто невозможно. Если есть 
возможность создавать себе 
плацдарм на будущее, зара-
батывать титулы и деньги, то 
почему бы и нет? Пока есть 
кураж – надо использовать 
момент.

– Слышали, что Дарье 
Домрачевой приписали 
роман с известным нор-
вежским биатлонистом 
Бьорндаленом?

– И слышал, и читал… 
Посмеялся, когда 1 апреля 
сообщили о бракосочетании 
спортсменов. Хотя норвежец 
на самом деле ушел от жены, 
и я даже не исключаю, что у 
него были какие-то отношения 
с Дашей. Но сама она об этом 
умалчивает – и слава Богу! Не 
надо лезть в чужую жизнь.

– Дядя трехкратной 
олимпийской чемпионки, 
наверное, тоже свою пор-
цию славы получает…

– На работе знают, после 
побед поздравляют… Но не 
более того. Кстати, когда 
Даша завоевывала в Сочи 
третье «золото», со мной в 
Минске произошел забавный 
случай. Накануне гонки мне 
надо было присутствовать на 
совещании в министерстве. 
Мероприятие закончилось, я 
– бегом в Торговый дом «На 
Немиге», в отдел, где прода-
ют телевизоры. А там их, как 

специально, местами меняют. 
И только один работает. Кричу: 
«Мужики, включите биатлон! 
Дашка бежит!» Переключили. И 
тут возле меня начинает соби-
раться народ. В конце гонки 
все ликуют, понимают, что у 
Даши третья золотая медаль. 
Я звоню Ларисе: «Поздравляю 
мать трехкратной олимпийской 
чемпионки!»

Честно скажу – я верил еще 
до Олимпиады, что у племянни-
цы будут три медали. Правда, 
считал, что завоюет две золо-
тые и одну серебряную. Перед 
отъездом Даши на Игры я уви-
дел ее глаза и сказал: «Все! 
Грелки, прячьтесь, Тузик вышел 
на охоту». Когда племянница в 
ударе, равных ей нет…

Алесь СИВЫЙ.

Качка-мандарынка 
перазімавала ў Лідзе

Яшчэ ў мінулым годзе 
арнітолагі выявілі ў Лідзе на 
рацэ Лідзейцы экзатычную 
птушку – качку-мандарынку. 
Спецыялісты вырашылі, што 
яна прыбілася да зграі дзікіх 
кракваў і разам з імі жыве ў 
цэнтры горада.

І вось навіна – качка-
мандарынка не адлятала з 
горада, калі ў Беларусь прыйшла 
зіма. Яна і сёння плавае ў рацэ, 
недалёка ад Лідскага возера.

Мандарынка – вельмі 
прыгожая дэкаратыўная парода 

качак. Арнітолагі нават называюць 
яе адной з самых прыгожых 
птушак нашай планеты. Гэты від 
жыве на Далёкім Усходзе Расіі і ў 
Кітаі, яе другая назва – «кітайская 
качка». Але аказваецца, што 
качка-мандарынка можа жыць і ў 
Беларусі.

Мандарынка, што жыве ў 
Лідзе, – гэта ўжо трэці выпадак 
рэгістрацыі такіх качак у Беларусі 
за ўсю гісторыю назіранняў 
за птушкамі. Апошні раз такую 
прыгажуню бачылі ў Брэсце ў 
1987 годзе.

Беларусы  
змогуць паслухаць Міхалка 

ў жывым гучанні

ЧУЛІ?

У 26-м фэсце музыкі маладой Беларусі ў польскім Гарадку 
«Басовішча-2015» возьме ўдзел новы гурт Сяргея Міхалка.

Арганізатары фестывалю ўжо абвясцілі імя першага выканаўцы, 
які выйдзе на сцэну «Басовішча-2015». Ім будзе гурт Brutto. Пазней 
будуць названы і іншыя выканаўцы. Арганізатары спадзяюцца, што 
сёлета атрымаецца зладзіць сапраўды выдатны фэст – урэшце будзе 

вернута конкурсная праграма, якая доўгі 
час была разынкай «Басовішча», але 

ад якой апошнім часам адмаўляліся. 
Таксама ў межах фэсту мяркуецца 

зладзіць шэраг арт-
акцый і сустрэчы з 
літаратарамі.

« Б а с о в і ш ч а » 
традыцыйна пройдзе 
ў мястэчку Гарадок 
(Гродэк) у Польшчы, 
што непадалёк ад 
беларуска-польскай 
мяжы, 17–18 ліпеня. 
Цяпер вядуцца 
перамовы наконт 
таго, каб гледачы, 
якія маюць намер 
прыехаць з Беларусі, 
здолелі атрымаць 
бясплатныя візы.

***

– Добрай ночы, мой 
салодзенькі! Так бы і з’ела цябе.

– Табе б толькі пажраць.

***
Сустракаюцца два дырэктары 

прадпрыемстваў. Адзін кажа:
– Уяві, я сваім рабацягам ужо 

паўгода зарплату не плачу, а яны 
ўсё ходзяць на працу і ходзяць.

– Слухай, а калі з іх плату за 
ўваход браць?

– Спрабаваў. Пачынаюць 
эканоміць. Прыходзяць у паняд-
зелак і не сыходзяць да пятніцы.

***
– Мадам, а што гэта вы сёння 

так мала ясце?
– Захоўваю фігуру!
– Ой! Каб зберагчы вашу 

фігуру, трэба есці, есці і есці!

***
Давер – гэта, калі тваёй 

жонцы кажуць: “Ведаеш, твой муж 
гуляе!” – а яна адказвае: “Няхай 
гуляе – ён цёпла апрануты”.

***
Інтэлект у яго быў напісаны 

на твары, але, на жаль, з 
граматычнымі памылкамі.

Рэкорды  
Аліны Талай

У Празе завяршыўся 
чэм-піянат Еўропы па лёгкай 
атлетыцы ў залах, падчас яко-
га беларусы заваявалі тры 
медалі.

Аліна Талай заваявала 
“золата” ў бегу на 60 метраў з 
бар’ерамі, Юлія Леанцюк – 
“серабро” ў штурханні ядра, 
Святлана Кудзялевіч – другое 
месца ў бегу на 3000 метраў.

У агульным заліку беларуская 
каманда раздзяліла восьмае мес-
ца з Бельгіяй.

У 2013 годзе, на папярэднім 
чэмпіянаце Еўропы ў залах ў 
Гётэборгу, зборная Беларусі 
заваявала чатыры медалі – два 
сярэбраныя і два бронзавыя.

А зараз некалькі слоў пра 
поспехі Аліны Талай. У зімовым 
сезоне беларуска брала ўдзел 
у 10 спаборніцтвах, выйграўшы 
дзевяць з іх! Апошняя перамо-
га атрымана з нацыянальным 
рэкордам, які трымаўся 25 (!) 
гадоў.

“Рэкорду амаль столькі ж 
гадоў, як і мне, – пажартавала 
Аліна, каментуючы сваё дасяг-
ненне. – І на працягу апошніх 
двух гадоў ён стаяў у мяне перад 
вачыма. Пабіць яго – гэта для 
мяне было прынцыпова. Таму 
рада, што ўсё атрымалася”.

Дар’я Домрачава 
выйграла малы 

Хрустальны  
глобус

У заліку спрынтарскіх 
гонак беларуская біятланістка 
датэрмінова выйграла малы 
Хрустальны глобус.

У Фінляндыі працягваецца 
чэмпіянат свету па біятлоне.

На жаль, у жаночым спрынце 
Домрачава заняла толькі 25-е 
месца, але пры гэтым яна 
апярэджвае сваю бліжэйшую 
праследавацельніцу – фінку 
Кайсу Макярайнен на 64 балы.

Адзначым, што для нашай 
суайчынніцы гэта пяты малы 
Хрустальны глобус.

На чэмпіянаце беларускія 
біятланісты пасля трох гонак 
пакуль застаюцца без медалёў, 
працягнуцца спаборніцтвы 
11 сакавіка, калі пройдзе 
індывідуальная гонка ў жанчын на 
15 кіламетраў.

Беларускія 
тэнісісты 

выйшлі ў другі 
круг Кубка Дэвіса

Мужчынская зборная 
Беларусі па тэнісе выйшла 
ў другі круг спаборніцтваў у 
2-й групе Еўра-Афрыканскай 
зоны Кубка Дэвіса.

Каманда, якую трэніруе 
Уладзімір Валчкоў, датэрмінова 
перамагла Ірландыю – 3:0.

Елена и  
Николай  
Минины 
встречают 
победительницу.
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